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اینکه خوشبختانه ساخت روزنامه صبح ایران بیان  با  و تجارت   وزیر صنعت، معدن 
کالاهای داخل و اهداف آن از سوی بخشهای مختلف جامعه مورد 
استقبال و حمایت قرار گرفته، تاکید کرد: صنعت و تولید کشور در 
بانک جهانی بخش تولید و  مسیر رشد قرار گرفته و طبق گزارش 
اقتصاد ایران در بسیاری از شاخص ها سیر صعودی دارد. رضا رحمانی 
شنبه شب در جلسه شورای معاونین این وزارتخانه گفت: اگر همه 
بخش های مسئول در ساخت داخل کاملا فعالانه پای کار باشند، نتایج 
بسیار ارزشمند و اثرگذاری برای آینده صنعت و در مجموع برای اقتصاد 
کشور حاصل می شود. وی افزود، خوشبختانه ساخت داخل و اهداف

صورت  در  بعدی  های  گام  گفت:  اتمی  انرژی  سازمان  سخنگوی 
اقدام نکردن طرف های مقابل در راه است بهروز کمالوندی در مراسم 
گشایش دوره آموزشی حقوق هسته ای، با تاکید بر اینکه گام های بعدی 
در صورت اقدام نکردن طرف های مقابل در راه است، گفت: با توجه به 
تحولات اخیر، تصمیم ایران بر کاهش بخشی از تعهدات برجامی، بعد از 
یک صبر راهبردی یک ساله در پاسخ به اقدام یک طرفه خروج آمریکا 
از توافق و به منظور ایجاد توازن بین حقوق و تعهدات انجام شده است.
شعار ما آن طوری که رهبری معظم انقلاب فرموده اند فناوری هسته ای 

برای همه و سلاح هسته ای برای هیچکس است. وی یادآوری کرد که

وزیر صنعت: 

تولید کشور در مسیر رشد قرار دارد
سخنگوی سازمان انرژی اتمی :

گام های بعدی در راه است

آیا شیخ با سیاست آشتی خواهد کرد؟

شوک ناگهانی ناطق نوری به اصولگرایان

روحانی در مراسم تجلیل از دانش آموزان مدال آور المپیادهای علمی جهانی:

جذب نخبگان هزینه اداره کشور را کاهش می دهد

هشدار پلیس درباره سوءاستفاده از گذرنامه زائران اربعین

محسن آرمین:

اصلاح طلبان بایدبا کاندیداهای 
اختصاصی در انتخابات شرکت کنند 

روحانیت  جامعه  جلسه  در  حضورش  با  نوری  ناطق 
مبارز، شوک بزرگی به فضای سیاسی کشور در فاصله 
باقیمانده تا انتخابات مجلس وارد کرد. حضوری که برخی 
آن را تعبیر به نقش آفرینی اش در انتخابات پیش رو می 
دانند و برخی معتقدند بعید است ناطق از حرفش درباره 

عدم بازگشت به سیاست کوتاه آمده باشد.  ۱۰ سال 
است که نه اسمش در راس لیست های انتخاباتی دیده  
می شود، نه اساسا برای حمایت از کسی یا گروهی پا به 
میدان می گذارد. نه آنکه نظری نداشته باشد یا روش و 
مشی سیاسی اش مشخص نباشد، اتفاقا همه می دانند 
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دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی: 

مدل جدید کنکور تا ۶ ماه آینده مشخص می شود

نایب رئیس مجلس ششم، ضمن دفاع از استراتژی اصلاح طلبان در انتخابات های سال های ۹۲، ۹۴ و ۹۶  گفت :اصلاح 
طلبان در انتخابات  مجلس باید با کاندیداهای اختصاصی خود شرکت کنند. کاندیداهایی که اگر هم جزو شخصیت های 

برجسته و شناخته شده اصلاحات نیستند صلاحیت نمایندگی خواسته ها و مطالبات اصلاح طلبانه را داشته باشند.
»محسن آرمین« از چهره های شاخص جریان اصلاحات به بیان نظرات خود درباره تحولات مهم کشور پرداخت. وی 
تشکیک در اهداف مطرح کنندگان شعار جوان گرایی و مساله حذف نیروهای باسابقه جریان اصولگرایی را از جمله تحولات 

مهم فضای سیاسی کشور توصیف کرد و در مورد حضور اصلاح طلبان در انتخابات مجلس یازدهم، راهبردهای گذشته را

 ناطق نوری انفرادی
 به میدان می آید

 فقط نیروهای تندرو علیه ناطق جبهه می گیرند

نباید نگران حرف وحدیث ها باشد

سیدمصطفی هاشمی طبا:

برای  مکان هایی  پیش بینی  از  قم  شهر  شورای  معماری  و  شهرسازی  کمیسیون  رئیس 
احداث پارکینگ به صورت زیرسطحی در سطح شهر خبر داد. محسن محرری با اشاره به 
لزوم احداث پارکینگ ها به ویژه در هسته مرکزی شهر اظهار داشت: یکی از ظرفیت های 
سرمایه گذاری در قم احداث پارکینگ است که به دنبال احداث پارکینگ های زیرسطحی در 
سطح شهر هستیم. وی با بیان اینکه پارکینگ زیرسطحی در تقاطع طالقانی و عمار یاسر 
در حال احداث است ابراز کرد: احداث این پروژه با پیشرفت خوبی روبرو است که حدود 
۴۰۰ پارکینگ در طبقات منفی و ۴۰ واحد تجاری هم در طبقه همکف و اول این پروژه 
طراحی شده که با مشارکت سرمایه گذار در حال انجام است. رئیس کمیسیون شهرسازی 
و معماری شورای شهر قم با اشاره به پیش بینی چندین پارکینگ در مناطق پرتردد سطح 
شهر تصریح کرد: مکان هایی از جمله میدان شهید دستغیب در منطقه چهار، خیابان استاد

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر قم :

پارکینگ های زیرسطحی در قم احداث می شود
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معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: تصویب جانمایی طرح احداث تصفیه خانه 
فاضلاب شهرک پردیسان قم در شورای برنامه ریزی این استان نیازمند خرید پساب آن توسط 
شهرداری است، چون مدیریت آن در بالادست شهر امکان پذیر نیست.  محسن بهشتی روز 
یکشنبه در جلسه کارگروه زیربنایی، توسعه عشایری، روستایی، شهری، آمایش سرزمین و 
محیط زیست قم در تالار امام جواد )ع( استانداری اظهار داشت: اگر زمینه استفاده از پساب 
فراهم نشود، نمی توان آن را مدیریت کرد، و باید جاری شود. وی بیان داشت: پساب شهر قم 
هم اکنون در انتهای این شهر وارد رودخانه و روستاهای پایین دست می شود، و آسیب هایی را 
نیز به محیط زیست وارد کرده ولی مشهود نیست. وی با اشاره به محل تعیین شده برای احداث 
تصفیه خانه فاضلاب پردیسان گفت: این نقطه چون در بالادست شهر واقع شده باید پساب را وارد 

رودخانه کنیم و از مرکز شهر به طول شهر عبور پیدا کند که مشکل های زیست محیطی زیادی

زیر معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم:

مدیریت پساب در بالادست شهر قم ممکن نیست
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اصلاح طلبان عناصر فرصت طلب را از خود دور کنند
نیازمند گفتمانی جدید ناظر به عدالت خواهی و فسادستیزی هستیم

امروز آخرین مهلت ارائه الکترونیکی 
اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده دوره 

 تابستان ۱3۹8 از طریق سامانه 
www.evat.ir است.

قابل توجه مودیان محترم 
مالیات بر ارزش افزوده

اطلاعیه

35۰۱۹-۰۲۱ ستاد خبری دفتر مرکزی حراست | روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم | ۱5۲۶مرکز ارتباط مردمی

وظیفه کمیسیون تحویل معاملات عمده)پروژه های عمرانی( رسیدگی به اعتراض 
تصمیمات کمیسیون تحویل معاملات متوسط و مرجع صحت و سقم کالا یا خدمات 
قابل تحویل به شهرداری با کالا یا خدماتی که مشخصات آن در برگ استعلام بها قید 

گردیده می باشد. 
یكی از مهم ترین بخش های یك پروژه عمرانی تكمیل و تحویل به موقع آن است 
که می بایست مطابق با بودجه پیش بینی شده و بر اساس زمان بندی خاص هر 
عملیات،ضرورت و فوریت آن تعریف گردد که این مهم همواره یكی از چالش های 
مدیریت شهری می باشد به همین دلیل  یكی از دغدغه های اینجانب و همكارانم 
در شورای پنجم بهبود این وضعیت است ، وقتی که پیمانكار متعهد به انجام پروژ ه ای 
مشخص با بهایی خاص و شرایط کمی و کیفی تعریف شده ای از قبل می گردد باید 
آن را با مشخصات قید شده در پیمان  و طی بازه زمانی معین به اتمام برساند و یقینا  
اگر هریک از مفاد  قرارداد دچار تناقض گردیده و رعایت نشود کارفرما و پیمانكار با 
مشكل مواجه شده و صرفنظر از عدم حصول نتیجه و هدف اصلی گاها موجب هدر 
رفت امكانات و سرمایه و حتی در برخی موارد خسارت جبران ناپذیر مالی و جانی برای 
شهر و شهروندان می گردد.  از این رو وظیفه اعضای کمیسیون تحویل تلاش برای 
حفظ مفاد پیمان و سوق پروژه های عمرانی در مسیر درست می باشد و از آنجایی که 
در قانون و روند تحویل پروژه تحویل موقت نیز پیش بینی شده است ،طی آن کاستی 
ها،معایب و نواقص فنی و ایرادات عملیاتی کار نیز توسط کارشناسان ذیربط مشخص 
و طی ابلاغ به پیمانكار رفع می گردد تا در نهایت با طی پروسه تحویل پروژه ، یك پروژه 

با مشخصات فنی تعریف شده آماده بهره برداری شود.

وظیفه کمیسیون تحویل 
معاملات عمده چیست؟

 عضو شورا و کمیسیون تحویل معاملات عمده شورای اسلامی شهر صبا شهر

سردار اژدری  *

ستاد برگزاری هفته ناجا استان قم
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اخبار

»نیویورک« آخرین فرصت 
دیپلماسی نبود

سفر امسال رئیس جمهوری به نیویورک برای شرکت در 
هفتادوچهارمین مجمع عمومی سازمان ملل متحد انجام 
شد و دیدگاه های جمهوری اسلامی ایران با سخنرانی 

دکتر روحانی تبیین شد.   همزمان با این رویداد مهم در داخل شاهد تخریب و 
فضاسازی هایی بودیم. آنچه که بیش از پیش به منافع کشور ضربه می زند استفاده از 
تخریب به جای نقد و یكی دانستن این دو است. تخریب علیه دولتی که همواره سعی 
کرده عزت، حكمت و مصلحت را به عنوان خط مشی در سیاست خارجی دنبال 
کند. در سایر بخش ها نیز به همین شكل است و جمهوری اسلامی ایران در منطقه 
پیشرفت های چشمگیری داشته است که قطعاً در سایه هوشیاری نیروهای نظامی 
و دیگر بخش ها بدست آمده است. اما از طرفی اگر تمامی دستاوردها را معطوف 
به این بخش کنیم اشتباه است؛ از طرفی دیگر اگر تک بُعدی به قضیه نگاه کنیم و 
دستاوردهای دیگر در دیپلماسی را به طور کامل به سیاست خارجی ربط دهیم این 
هم خطا است چرا که دیپلماسی و قدرت نظامی دوبال مهم مكمل در راستای پیشبرد 

اهداف کشور محسوب می شوند.
دیدارهای بی واسطه و دوجانبه با مقام های مختلف کشورها در حاشیه سازمان 
ملل فرصت خوبی را برای ایران فراهم کرد. البته انتقادهایی هم به کشورهای اروپایی 
درباره عمل نكردن آنان به تعهداتشان نیز مطرح است، به هر حال باید واقعیت 
را درباره وابستگی اروپایی ها به آمریكا و تلاش آنان برای جلب رضایت واشنگتن را 
نیز پذیرفت. اینكه در این بین جمهوری اسلامی ایران از چه درجه ای از حقانیت 

برخوردار است برای آنان اولویت نیست.
در موضوع خروج آمریكا از توافق هسته ای اروپایی ها بیانیه های مثبت و خوبی را 
در حمایت از این توافق صادر می کردند اما رفته رفته با فشارهای آمریكا از مواضعشان 
عقب نشینی کردند و در این راستا ایران با بی عملی اروپا تصمیم گرفت تا گام های 
کاهش تعهدات در برجام را آغاز کند. این اقدام ایران به علاوه حوادث دیگر در منطقه 
مانند فجیره،سقوط پهپاد آمریكایی،حمله به تأسیسات نفتی آرامكو و غیره برای 

اروپایی ها معناهای خاصی دارد.
آنها می دانند که در صورت عدم ایفای تعهداتشان ایران گام های بعدی یعنی گام 
چهارم کاهش تعهدات برجامی را خواهد برداشت و در این موضوع کاملا جدی 
خواهد بود. از همین رو اروپا خطر خروج از برجام را حس می کند و در همین راستا 
ممكن است اقداماتی همسو با آمریكا را در پیش بگیرند و برخی تحریم ها را علیه 

کشورمان اعمال کنند.
مسیر پیش رو ممكن است شرایط را سخت تر کند و حتی دو کشور چین و روسیه 
که تاکنون از ایران حمایت کرده اند را دچار تغییر موضع کند. اتهام زنی ها به ایران در 
خصوص افزایش تنش در منطقه و اقدامات ایران هراسانه در شرایط فعلی علیه ایران 
ادامه دارد ولی نه آمریكا و نه هیچ کشور دیگری به نظر نمی رسد که قصد درگیری با 
ایران را داشته باشند، از همین رو ممكن است تحریم ها افزایش یابد که این سیاست 
نیز راه به جایی نخواهد برد چرا که ایران همواره ثابت کرده که تسلیم زور نخواهد شد.
بحث دیگری که این روزها مطرح بوده این است که مجمع عمومی سازمان ملل 
آخرین فرصت برای ایران محسوب می شد که با پرداختن به مواردی می توان دریافت 
که این ادعا خطایی بیش نیست. برگزاری دیداری بی حاصل که خروجی آن تنها یک 
عكس یادگاری است را نمی توان فرصت از دست رفته قلمداد کرد، ضمن اینكه از 
قبل نیز رهبر معظم انقلاب اشاره کردند که هیچ مذاکره ای در هیچ سطح با مقام های 
آمریكایی صورت نخواهد گرفت. البته این موضوع را نیز باید مدنظر داشت که عمل به 
تعهدات برجامی، فروش نفت ایران، لغو تحریم ها و دیگر مراودات تجاری می توانست 
فرصت خوبی را فراهم کند. به غیر از روابط دوستانه اروپا تعهدات زیادی برای ایفا 
داشت که با تعلل به جایی نرسیده است، حتی اینستكس نیز هنوز عملیاتی نشده 

و در کوچكترین موارد نیز همراه با فشارهای آمریكا آنها قدمی تا کنون برنداشته اند. 
در آن سو تكلیف آمریكا نیز مشخص است؛ این کشور با خروج یكجانبه از برجام و 
کمپین فشار حداکثری تصور می کرد که ایران در نهایت زانو خواهد زد ولی در نهایت 
معادلات آنها بر هم ریخت. حتی ایران پیشنهاد لغو تحریم ها از سوی آمریكا را مطرح 
کرد ولی این کشور حاضر به این اقدام نشد، در چنین شرایطی صحبت از اینكه 
حضور در مجمع عمومی سازمان ملل آخرین فرصت ایران بود کاملا اشتباه است. 
با همه این تفاسیر و توصیه رهبر انقلاب تصمیم بر این شد که با توجه به شرایط پیش 
آمده مذاکره با آمریكا نه تنها فرصت بلكه تهدیدی خطرناک بود که در نهایت با درایت 

و هوشیاری رفع شد.
ایران در گذشته فرصت هایی داشته است؛ مثلا در زمان آقای خاتمی و حضور 
ایشان در سازمان ملل می توانست گفت و گوهایی شكل بگیرد. در آن زمان کاندولیزا 
رایس وزیر خارجه آمریكا طی اظهاراتی به موضوع دخالت آمریكا در کودتای 28 
مرداد اشاره کرده بود تا زمینه های دیدار آقای خاتمی با رئیس جمهور وقت آن موقع 
فراهم شود که این اتفاق نیفتاد. ایران فرصت های نسبتا برابر دیگری نیز داشته که 
می توانست از آن بهره ببرد که در این موضوع شاید حرف منتقدین تا حدودی صحیح 

باشد.
اما در این شرایط اوضاع متفاوت است، برای مثال مكرون از قول ترامپ گفت که در 
صورت رضایت ایران برای دیدار با رئیس جمهور آمریكا ترامپ حاضر است تحریم ها 
را لغو کند، اما ایران خواستار لغو تحریم ها قبل از مذاکره شد. ما در ادامه ترامپ قبول 
نكرد و حتی تحریم های دیگری نیز اعمال کرد؛ در صورتی که می توانست به راحتی 
با یک امضا تحریم ها را لغو کند. این موارد عدم صداقت و خالی بودن دستان آمریكا 

را به خوبی نشان داد.
سیاست خارجی ترامپ نه تنها در قبال ایران بلكه در طیف گسترده ای از موضوعات 
با شكست مواجه شده است. مصداق آن را می توان در دیگر اقدامات او از جمله 
خروج از معاهده های بین المللی مانند توافق پاریس و غیره و اخراج افراد تندرویی 
مانند جان بولتون مشاهده کرد. شكست در مذاکرات کره شمالی، تغییر رویكرد 
اعراب نسبت و همچنین نارضایتی بسیاری از کشورهای دنیا از سیاست وی از نشانه 

های بارز شكست او در سیاست خارجی است.
*دیپلمات سابق وزارت خارجه و کارشناس مسائل بین المللی 

برجام و بازدمی جدید
 تحرک هوشمندانه رئیس جمهوری، بازدمی جدید به 
دیپلماسی و یک عقلانیت به موقع و خردمندانه با هدف 

بازیابی در بهره وری تلاش ها و فرصت ها است.
قبل از سفر دکترروحانی به ایروان، خبر از طرحی نو 

از تحرک درچهارچوب 1+5 در نشست هئیت دولت روز چهارشنبه اعلام شد؛ این 
اقدام هوشمندانه، همچون اکسیژنی جدید، موجد تحولات متوالی وچند لایه شد.

در اولین گام، زنده بودن دیپلماسی و آمادگی ایران برای حفظ عقلانیت در چارچوب 
دستاوردهای منطقی آنچه از خلال تحرک دیپلماتیک درنیویورک ناتمام ماند را مجددا 
بازتعریف و احیا کرد؛ همزمان دکتر ظریف، در موضع مكمل و هدفمند، دوگام معنادار 

را رونمایی کرد:
اول اینكه نفی آنچه به نقل از اروپایی ها از سوی گاردین به صورت بی پایه در فضای 
رسانه پردازش شده بود -که چنانچه گام چهارم ایران برداشته شود »مكانیزم ماشه« 
برمی گردد- را با ارائه منطق حقوقی و تكنیكی براساس بندهای ۳۶و۳۷ برجام، 
جزء موضع مشروع خود دانست که اقدامات جبرانی را بردارد و اروپایی ها، بر اساس 

الزامات برجام نمی توانند متقابلا اقدامات عكس العملی داشته باشند.
دوم اینكه ایران، اقدامات جبرانی خود را در گام چهارم با قوت برخواهد داشت و در 
صورت عدم نتیجه مطلوب از محصول مذاکرات در نیویورک، شاهد گام های جدید 

کاهش تعهدات ایران در روزهای آینده خواهیم بود.
این موضع محكم از زبان رئیس دستگاه دیپلماسی، همزمان با رهنمود مقام معظم 
رهبری مبتنی بر تاکید بر تحرک سازمان انرژی اتمی ایران در خصوص ضرورت 
برداشتن گام های قوی بعدی تا کسب نتیجه مطلوب، همگی بیانگر پویایی، تحرک 
جدید و القای دیپلماسی چندوجهی، عمل، اراده توام با عقلانیت تا حصول تبلور 

نتایج لازم از این پرونده است.
در این حال، در اردوگاه امریكایی ها؛ شوک استیضاح اوکراین گیت و موج سنگین 
دموکرات ها برای بی اعتبار سازی ترامپ با تک های واکنشی او، فضای سنگینی ایجاد 
کرده است. همچنین پمپئو در دو محور؛ یكی جوسازی در زمینه تخلیه نفت کشتی 
آدریان در سوریه و دیگری در ایتالیا به دنبال ادامه نمایش خط تحریم ها بود که این 
امر با فشار خارج کردن ماهان ایر، درصدد نشان دادن اراده کورکورانه امریكا با نمایش 

صرف ادامه فشار حداکثری از طریق تحریم ها است.
در همین حال خبر کناره گیری مسوول پرونده تحریم های مالی، خانم یهودی 
مندلكر تا چند هفته دیگر بی رمق شدن کارآمدی این نوع اقدامات تكراری را آشكار 
می کند. با نزدیک شدن 18 آبان ماه که موعد اجرای گام چهارم است، گمانه زنی ها 
که ماهیت نوع گام بعدی چه آثار شكننده ای بر امریكا می تواند داشته باشد، موضوع 
محافل کارشناسی را به خود گام ها که می تواند شامل: نظام بازرسی ها یا فزونی یافتن 
زنجیره های سانتریفیوژ R8 یا نوع کیفی درجه غنی سازی و غیره باشد، مشغول کرده 
است. در این میان فرانسوی ها برای حفظ موقعیت خود در دیپلماسی میانجگیری 
در چارچوب اظهارات لودریان و سفیر فرانسه در تهران با اعلام تاریخ نوامبر به عنوان 
ادامه تلاش های خود را با سقف زمانی به عنوان فرصت باقیمانده دیپلماسی اعلام 
کرده تا همچنان نقش پاریس را روی صحنه فعال نشان دهند تا در چارچوب طرح 
چهار ماده ای خود زمینه عینی مذاکرات در سطوح کارشناسی یا وزرای 1+5 را 
تسهیل کنند. بر این اساس، چشم انداز تحولات پروفایل برجام، در کنار موقعیت های 
ناشی از تحولات منطقه ای مثل یمن، سوریه، عراق، اسرائیل، فلسطین، لبنان و 

افغانستان.... کاملا همدیگر را متاثر و متألم ساخته است.

سیدجلال ساداتیان*

سیدمصطفی هاشمی طبا:

 ناطق نوری انفرادی به میدان می آید
سیدمصطفی هاشمی طبا گفت: احتمال اینكه آقای ناطق اساساً و به هیچ شكلی وارد 
رقابت های سیاسی نشود، به شدت بالاست اما درصورتی که بخواهد وارد شود، به نظر 

می رسد که انفرادی خواهد آمد. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب درباره جایگاه فعلی ناطق نوری در عالم سیاست به 
«نامه نیوز« گفت: »»آقای ناطق نوری به پختگی و آینده نگری قابل قبولی رسیده است که 
می تواند در عرصه سیاسی نقش آفرینی مثبتی داشته باشد. بی تردید با ورود او به صحنه 
سیاسی برخی نیروهای افراطی علیه او موضع می گیرند که این موضوع ارتباطی به 
اصلاح طلب  یا اصولگرا بودن نیروهای تندرو ندارد. البته ورود مجدد آقای ناطق به سیاست 
منوط به حوصله او برای کاری سیاسی است زیرا فعالیت سیاسی مستلزم کار همه جانبه 

است. در چنین حالتی دیگر مهم نیست که چه طیف یا شخصی چه می گوید«.
آقای  ناطق نوری اظهار کرد: »در آن زمان که  هاشمی طبا، درباره فراجناحی بودن 
ناطق به طور کامل در جبهه اصولگرایی تعریف می شد هم انسان بی منطقی نبود و باب 
گفت وگو با او باز بود؛ حرف ها را می شنید و بعد تصمیم می گرفت و هیچ کس را به دلیل 
آنكه صرفاً اصلاح طلب است، کنار نمی گذاشت. به یاد داریم که در زمان وزیر کشور بودنش 
با استاندارهایی از جناح های چپ و راست کار می کرد و تمام آن ها از وزارت آقای ناطق 
رضایت داشتند. به نظر من چهره آقای ناطق بیش از آنكه محدود به جبهه های سیاسی 

باشد، ملی است«.
هاشمی طبا در پاسخ به این پرسش که اصلاح طلبان به دلیل تجربه نامطلوبی که از ائتلاف 
با اصولگرایان میانه رو داشتند، از ورود ناطق نوری به صحنه سیاسی حمایت می کنند یا نه، 
گفت: »ممكن است به دلیلی که گفتید حمایت نكنند اما بی تردید مخالفتی هم نخواهند 
داشت؛ ضمن اینكه اصلاح طلبان هم به گروه  های مختلفی منشعب می شوند. گاهی 
ممكن است فردی با یک ژست خاص حرفی بزند که گویی از جانب تمام اصلاح طلبان 
اما در واقعیت او از سوی شخص خودش حرف می زند و به هیچ وجه نمایندگی تمام 
اصلاح طلبان را ندارد. مجموعاً تصور می کنم به هیچ وجه اجماعی علیه آقای ناطق چه از 
جناح اصلاح طلب و چه از جناح اصولگرا شكل نخواهد گرفت و تنها مخالفت ها با او از 
جانب عده ای تندرو است که نام انقلابی را یدک می کشند درصورتی که باید به آن ها چه 
کسی گفته است حرکات تند نشان از انقلابی بودن است یا اصلًا این عنوان را چه بخشی 
از جامعه به آن ها داده اند؟ نمی شود گفت که ما انقلابی هستیم اما مردم این موضوع را 

تصدیق نكنند. واقعیت این است که مشک باید خود ببوید نه آنكه عطار بگوید«.
هاشمی طبا در پایان در خصوص چگونگی ورود احتمالی ناطق به عرصه سیاسی تصریح 
کرد: »احتمال اینكه آقای ناطق اساساً و به هیچ شكلی وارد رقابت های سیاسی نشود، 
به شدت بالاست اما درصورتی که بخواهد وارد شود، به نظر می رسد که انفرادی خواهد آمد 
و در صورت ورود به صحنه سیاسی نباید نگران حرف وحدیث ها باشد زیرا عده ای عقلانیت 

او را برنمی تابند«.

فرمانده کل سپاه:

دشمن در حال ترک میدان است
فرمانده کل سپاه در آیین گرامیداشت مجاهدت های خانواده معاونت برون مرزی رسانه 
ملی، از اهمیت نقش رسانه ها در شكل گیری جهان آینده و تقابل حق و باطل در این 

میدان گفت.
سرلشكر پاسدار حسین سلامی فرمانده کل سپاه در آیین "گرامیداشت مجاهدت های 
رسانه ای خانواده معاونت برون مرزی صداوسیمای جمهوری اسلامی ایران در خط مقدم 
مقابله با جنگ نرم" که صبح امروز) یكشنبه 1۴ مهرماه( با حضور عبدالعلی علی عسگری 
برون مرزی سازمان، حسام الدین آشنا مشاور  پیمان جبلی معاون  رئیس رسانه ملی، 
رئیس جمهور و عضو شورای نظارت بر صداوسیما و سیدعباس موسوی سخنگوی وزارت 
امورخارجه در مرکز همایش های بین المللی سازمان صداوسیما برگزار شد ضمن تسلیت 
ایام اربعین حسینی گفت: جهان براساس غلبه حق و حقیقت خلق شده است. اصل بر 
این است که همیشه حق پیروز است. عالم، عالم کمیات نیست و عالم کیفیات است. 
حق در ذات و سرشت خود پیروز است.  به محض آنكه حقیقت ظاهر میشود، باطل زائل 

می شود. شرور از جنس عدم هستند و اصالتی در هستی برای آنان نیست.
وی ادامه داد: موازنه در عالم براساس مقدار نیست. یعنی ریاضیات و فیزیک آنچنان 
که نسبت اعداد بزرگ به کوچک را مقایسه می کنند نمی توانند در عالم معنا حاکم باشند. 
رسانه های برون مرزی ما در فضایی نابرابر از یک نبرد جدید عمل می کنند. جنگی که از 
نگاه ریاضیات کاملا نابرابر است و آرایش و صورت بندی رسانه ای دشمن بسیار فراتر از ما 
است. اما حساب کنید که وقتی فقط یک نفر حرف حق را می زند، عالم حرف چه کسی 
را می پذیرد؟ وقتی رسانه های ما در فضای حقیقت عمل می کنند قدرت تاثیری به اندازه 
خورشید پیدا می کنند. خورشید در قیاس با مختصات عالم کوچک است اما همه دنیا را 

روشن می کند؛ این خاصیت حقیقت است. 
سرلشكر سلامی افزود: شما در یک نبرد رسانه ای جهانی  به سر می برید. می دانید چهره 
جنگ ها هم تغییر کرده است. میدان جنگ از جغرافیای سرزمینی به مرزهای ذهنی و 
جغرافیای قلب ها تغییر موضع داده است. اتفاقاتی  که در  عالم واقع رخ می دهد، پژواکی 
از چیزی است که در ذهن ها جریان دارد. پس هر کسی که بهتر بتواند ذهن ها را مدیریت 
کند در این نبرد موفق تر است. این اهمیت رسالت شما را نشان می دهد. وی ادامه داد: 
جغرافیای این میدان حق و باطل است. حتما بدانید  پیروز این میدان حق است اما ملاک 
روش هایی است که ما برای  انعكاس  این حق به جهان انتحاب می کنیم. هرگاه روش های  
ما منطبق بر ارزش های  ما باشد انگاه اعتقادات و باورهای ما برصفحه دل های دیگران 
می نشیند. میدان رسانه فطرت انسان ها است و ارتباط دقیق با درون انسان ها ضامن 
توفیق در این میدان است. سرلشكر سلامی افزود: واقعیت ها مهم هستند اما مهمتر از 
واقعیت ها، تصویر آن ها در اذهان است. معماری جهان جدید برمبنای معماری ذهن ها 

است. دشمنان ما اینگونه به دنبال شكل دهی جهان آینده هستند.
 

 رئیس دفتر رئیس جمهورمطرح کرد

خنده، روحانی بهترین پاسخ به اصرار
 مذاکره با ترامپ

رییس دفتر رییس جمهور طی گفت وگویی ضمن تشریح دستاوردهای دو سفر اخیر 
رییس جمهور جهت حضور در اجلاس اوراسیا و مجمع عمومی سازمان ملل متحد 
،عضویت در اتحادیه اوراسیا را فرصت بسیار خوبی برای تجار و بازرگانان کشور برشمرد 
و بهترین پاسخ به پیشنهاد و اصرار وزرای خارجه فرانسه و انگلیس برای دیدار با ترامپ 
را همان خنده  رییس جمهور دانست که نشانه اعتماد به نفس ملی و نماد شكست فشار 

حداکثری بر ایران بوده است. 
محمود واعظی با یادآوری  اعمال فشار حداکثری از سوی آمریكا برای بستن  عملی 
شریان های تجارت بین المللی برای ایران گفت: با تحرک دیپلماتیک در ماه های گذشته، 
افق های جدیدی را در بحث اقتصادی گشودیم و اجازه ندادیم آنها به اهدافی که در سر 
داشتند، برسند. واعظی همچنین در بخش دستاوردهای سفر روحانی به نیویورک با اعلام 
اینكه ایران از تریبون سازمان ملل حسن نیت خود را برای پایان دادن به تنش ها در منطقه 
اعلام کرد، به ماجرای خنده رییس جمهور در دیداربا  نخست وزیر انگلستان پرداخت و 
تصریح کرد: بهترین پاسخ به پیشنهاد و اصرار وزرای خارجه فرانسه و انگلیس برای دیدار با 

ترامپ، همان خنده ای بود که رییس جمهوری داشتند.
 

 معاون هماهنگ کننده ارتش :

خطوط مرزی اربعین توسط نیروهای ارتش 
پایش می شود

 معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی گفت: تمام خطوط مرزی برای تامین 
زائران اربعین توسط نیروهای ارتش با روش های مختلف پایش و رصد می شود. 

امیر دریادار حبیب الله سیاری در بازدید از بخش های مختلف پایانه مرزی مهران و 
بررسی زیرساخت های اربعین در این پایانه اظهار داشت: در اربعین امسال پایش و کنترل 

مرزها با استفاده از هواپیماهای بدون سرنشین ارتش انجام می گیرد.
وی افزود: برای ایام اربعین با توجه به حساسیت موضوع توجه بیشتری از سوی ارتش 
به مرزها می شود و علاوه بر بحث تامین امنیت، ارتش جمهوری اسلامی در بخش های 
مختلف از جمله راه اندازی موکب، بیمارستان صحرایی و... به زائران اربعین در پایانه های 
مرزی خدمات رسانی می کند. امیر سیاری در ادامه سفر خود در منطقه مرزی دهلران نیز 
ضمن بررسی میزان آمادگی یگان های رزمی و پشتیبانی رزمی مستقر در خطوط صفر 

مرزی از آمادگی بالا و توان رزمی نیروهای حاضر در این منطقه ابراز رضایت کرد.
 

محمدجواد ظریف:

 اروپایی ها در موقعیتی نیستند که از برجام 
خارج شوند

وزیر امور خارجه گفت: اروپایی ها در موقعیتی نیستند که بتوانند از برجام خارج شوند و 
از نظر حقوقی حق این کار را ندارند. 

محمدجواد ظریف روز یكشنبه تصریح کرد: برجام یک توافق بین المللی است که 
در سازمان ملل به تصویب رسیده و چارچوب مشخصی دارد و آمریكا خلاف قوانین 
بین المللی از آن خارج شده است. وی افزود: اروپایی ها در انجام تعهدات در برجام خود 
کوتاهی کرده اند و در مواردی آن را نقض کرده اند علاوه برآمریكا که صراحتا با خروج خود 

این توافق را نقض کرده اروپایی ها نیز این رفتار را در مواردی تكرار کرده اند.
وزیر امور خارجه تاکید کرد: در مواجهه با این اقدامات جمهوری اسلامی بر اساس 
پیش بینی های صورت گرفته در متن برنامه جامع اقدام مشترک اقداماتی کرده و آن را 

دنبال می کند اما همانطور که ذکر شد اروپا نمی تواند از آن خارج شود.

رئیس جمهوری نقش اولیاء دانش آموزان و محیط خانواده 
را در رشد و شكوفایی استعدادها و نخبگی دانش آموزان 
و  عادلانه  سالم،  رقابت  گفت:  و  دانست  اهمیت  حائز 
برمبنای مبانی درست در همه زمینه ها موجب تحرک و 

پیشرفت خواهد بود.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز یكشنبه در 
مراسم تجلیل از دانش آموزان مدال آور المپیادهای علمی 
تلاش  ضرورت  به  اشاره  با  میلادی  سال 2۰1۹  جهانی 
از فرصت های زندگی، اظهار  بهتر  برای استفاده هر چه 
داشت: بخشی از نخبگی مربوط به هوش و حافظه ذهنی 
افراد بوده، اما بخش عمده ای که این نخبگی را ماندگار و 

درخشان می کند، به تلاش و کوشش فردی وابسته است.
وی بیان داشت: با توجه به معیارهای دینی و اسلامی 
حتی قبل از تولد نیز حالات روحی و روانی و شرایط زندگی 
فرزندان  استعداد  شكوفایی  و  رشد  چگونگی  در  اولیاء 

تأثیرگذار و مهم است.
رئیس جمهوری با بیان اینكه معتقدم کشف استعدادهای 
از  یعنی  مدرسه  از  پیش  دوران  در  باید  درخشان 
پیش دبستانی و یا حتی دوره هایی قبل از آن آغاز شود، 
خاطرنشان کرد: شكوفایی استعداد در انسان ها، همواره 
یكسان نیست و باید فرایندمحور دیده و مدیریت شود، یعنی 
ممكن است فردی استعدادش در دوران دبستان شكوفا 
بوده و در دوره های بعد مانند دبیرستان دچار افت شود؛ 

از این رو باید در راستای حفظ و ماندگاری استعدادها در 
نخبگان برنامه ریزی و تلاش داشته باشیم.

روحانی، چگونگی محیط زندگی و تحصیل را در رشد 
استعدادها و تداوم شكوفایی آنها تأثیرگذار دانست و عنوان 
تا  کشور  درخشان  استعدادهای  و  نخبگان  از  باید  کرد: 
پایان دوره تحصیل شان مراقبت کنیم تا خدای ناکرده غبار 

ناامیدی بر درخشان بودن آنها نیفتد.
جذب نخبگان هزینه اداره کشور را 

کاهش می دهد
وی با بیان اینكه اساس این رقابت ها در علم و دانش بوده 
و از این رو تقدیر از برتری ها مهم است، اظهارداشت: رقابت 
سالم، عادلانه و برمبنای مبانی درست در همه زمینه ها 

موجب تحرک و پیشرفت خواهد بود.
رئیس جمهوری با اشاره به اینكه باید در مشاغل گوناگون 
و حساس کشور به دنبال جذب افراد نخبه باشیم، گفت: اگر 
نخبگان را در زمینه های گوناگون جذب کنیم، هزینه های 
اداره کشور پایین آمده و شرایط بهتری در راستای توسعه و 
پیشرفت ایجاد خواهد شد که امروز خوشبختانه در سیستم 
جذب از سوی سازمان اداری و استخدامی کشور نسبت به 

جذب نخبگان اقدامات خوبی صورت گرفته است.
روحانی با بیان اینكه استعداد و هوش ذاتی انسان ها در 
زمینه های مختلف می تواند حرکت رو به توسعه و پیشرفت 
کشور را تسریع کند، افزود: امروز در دولت شاهد نظرات 

گوناگون از سوی برخی وزرا در حوزه های مختلف هستیم 
به مسایل در  آنها نسبت  از آگاهی و جامعیت  که نشان 

بخش های گوناگون است.
فرماندهان  نیز  مقدس  دفاع  دوران  در  داد:  ادامه  وی 
نخبه ای بودند که علیرغم آنكه در مسایل جنگی تحصیل 
خارق العاده  طور  به  را  عملیات ها  اما  بودند،  نكرده 
برنامه ریزی می کردند و نشان دادند که یک نخبه می تواند 

موجب پیروزی در یک عملیات شود.
رئیس جمهوری با تأکید بر اینكه تلاش دولت بهره گیری 
درست و مناسب از نخبگان در بخش های مختلف است، 
از  حمایت  راستا  این  در  دولت  اقدامات  از  یكی  افزود: 
شرکت های دانش بنیان بوده که زمینه بسیار مناسبی برای 

آینده نخبگان بوجود خواهد آورد.
روحانی با اشاره به اینكه امروز کشور در همه بخش ها و 
رشته ها نیاز به نخبگان و پرورش استعدادها دارد، تصریح 
و  بوده  استعداد  دارای  انسانی  علوم  در  فردی  اگر  کرد: 
حقوقدان لایق و وکیلی مجرب شود می تواند در یک دادگاه 
بین المللی به نفع کشور اقدام کند. همچنین یک هنرمند با 
استعداد هم می تواند با هنر خود افكار گوناگون را جذب و 
پرورش دهد؛ مهم این است که چگونه و در چه مسیری از 

استعدادها استفاده کنیم.
رئیس جمهوری با اشاره به اینكه نسبت به استفاده از 
نخبگان در وزارتخانه ها و دستگاه های دولتی تأکید داریم، 
باید در حوزه مشاوره در وزارتخانه ها و  از نخبگان  گفت: 
دستگاه های دولتی استفاده شود و طی زمان این افراد 

می توانند حتی بالاترین مقام اجرایی را به دست آورند.
روحانی با اشاره به ضرورت آموزش مهارت به دانش آموزان، 
گفت: امروز مهارت ها،  علوم، دانش و فناوری ها به طور 
مداوم در حال تغییر است و به روز بودن در این عرصه بسیار 
و  دبیرستان  در  مربوطه  باید دروس  و  بوده  اهمیت  حائز 

دانشگاه بر این اساس به روز شود.
فناوری،  و  دانش  علم،  اینكه  بیان  با  جمهوری  رئیس 
تنها محدود به یک دوره نیست، افزود: درس خواندن و 

مهارت آموزی باید با آخرین تحولات جهانی دنبال شود.
بر  المپیادهای جهانی  به مدال آوران  با توصیه  روحانی 
تلاش در زمینه ادامه مسیری که در پیش گرفته اند خطاب 
به آنها گفت: همه دستگاه های دولت وظیفه دارند حامی 
و پشتیبان شما بوده و محیط رشد و شكوفایی را برای شما 
فراهم کنند. رئیس جمهوری خاطر نشان کرد: امروز در 
اقتصاد و فرهنگ دانش بنیان شاهد تحولات بسیار خوبی 
هستیم و دانش آموزان با استعداد و قهرمانان المپیادهای 

علمی می توانند آینده سازان خوبی برای کشور باشند
حاجی  محسن  جمهوری،  رئیس  سخنان  از  پیش 
میرزایی وزیر آموزش و پرورش گزارشی از چگونگی حضور 
دانش آموزان با استعداد و نخبگان کشور در المپیادهای 
علمی و بین المللی و برنامه های این وزارتخانه برای حمایت 

و پشتیبانی از آنان ارایه کرد.

روحانی در مراسم تجلیل از دانش آموزان مدال آور المپیادهای علمی جهانی:

جذب نخبگان هزینه اداره کشور را کاهش می دهد

حقوقدان سابق شورای نگهبان می گوید: ممكن است شورای نگهبان راجع به اخبار 
مربوط به فساد مالی، واکنش نشان داده باشد و برخی را به این دلیل رد صلاحیت کرده 
باشد، اما یادم نمی  آید با کسی به دلیل استفاده از پول های کثیف در فعالیت انتخاباتی  اش 

برخوردی صورت گرفته  باشد.
نجات  الله ابراهیمیان، حقوقدان سابق شورای نگهبان درباره چگونگی برخورد این شورا با 
استفاده نامزدهای انتخاباتی از پول های کثیف، به ایرناپلاس می گوید: اگر موضوع پول های 
کثیف در انتخابات معلوم شود که جلوی آن را می  گیرند، اما مسئله اینجاست که کنترل و 
نظارت بر این موضوع، نیازمند قانون است. ابراهیمیان همچنین معتقد است نظام مالی 
مربوط به ستادهای انتخاباتی، نیازمند یک قانون گذاری دقیق و روشن برای کنترل هزینه 
 ها و خرج کردن ها در طول حضور در انتخابات است که نظیر این قانون، در کشورهای دیگر 
وجود دارد.   او ادامه می  دهد: متأسفانه به خاطر علاقه برخی به استانی شدن انتخابات، 
همه تلاش ها در این دوره مجلس متوجه استانی کردن انتخابات شد؛ بنابراین به هر دلیلی 
تصویب یک قانون مدرن و پیشرفته انتخاباتی به نتیجه نرسید. تا زمانی هم که چنین قانونی 
تصویب نشود که راهكارهای پیشگیری و کنترل در آن به روشنی تعبیه شده  باشد، نمی  توان 
با جدیت با این مسائل برخورد کرد. این حقوقدان سابق شورای نگهبان تأکید می کند: 
تا جایی که به خاطر دارم، در طول دوره فعالیت من، پرونده ای راجع به مسئله استفاده از 
پول های کثیف مطرح نشد. ابراهیمیان در پاسخ به این پرسش که آیا هیچ برخوردی با 
استفاده از پول کثیف نشده  است، اضافه می کند: ممكن است شورای نگهبان نسبت به 
برخی اخبار مربوط به فسادهای مالی واکنش نشان داده باشد و برخی هم رد صلاحیت 
شده  باشند، اما یادم نمی  آید با کسی به خاطر استفاده از پول های کثیف در طول فعالیت 
انتخاباتی خودش، برخوردی صورت گرفته باشد. البته مهم این است که ما نیاز به قانون 

انتخابات پیشرفته داریم و ما چنین قانونی نداریم. 
شورای نگهبان، قادر به کشف منشأ استفاده از پول های کثیف نیست

که شورای  موجود  و ظرفیت های  ابعاد حقوقی  درباره  نیز  نوروزی، حقوقدان  کامبیز 
نگهبان می تواند نسبت به این مسئله واکنش نشان دهد، می گوید: شورای نگهبان هم از 
نظر حدود اختیارات قانونی و هم از نظر امكانات، قادر به کشف منشأ پولی که نامزدهای 
انتخاباتی و هوادارانشان به انتخابات وارد می کنند، نیست. تعیین منشأ پول افراد، مستلزم 
رسیدگی قضایی است تا مشخص شود ثروت و درآمد کسی مثلًا ناشی از قاچاق مواد مخدر، 
اختلا س ها و سایر موارد مشابه بوده و بنابراین نامشروع  است. این نیز مستلزم رسیدگی 
قضایی است که بعد از تحقیقات، محاکمه، رأی بدوی و تجدیدنظر اثبات می شود درآمد 
کسی نامشروع بوده و از طرق غیرقانونی به دست آمده  است . نوروزی همچنین در گفت وگو 
با ایرناپلاس تصریح می کند: از طرف دیگر، پولی که وارد انتخابات شده، فرآیند پیچیده  ای 
را از سر گذرانده  و شورای نگهبان به تنهایی نمی تواند تشخیص دهد مبلغی که وارد فعالیت 
انتخاباتی شده، چقدر مشروع و چقدر نامشروع بوده  است.   این حقوقدان در پاسخ به این 
پرسش که با این وصف، مسئولان حاضر در شورای نگهبان چطور می توانند با ورود پول های 
کثیف در انتخابات برخورد کنند، ورود به این حوزه را مستلزم روندهای قضایی دانسته و 
می گوید: فرض بفرمایید می گویند یكی از نامزدهای انتخاباتی مرتكب یک اختلاس شده ، 
اما این موضوع فقط در گفتار است و هیچ جا ثابت نشده و به رأی دادگاه هم نرسیده  است؛ 
پولی که وارد عرصه انتخابات کرده، وجوه نامشروع و غیرقانونی ناشی از جرم اختلاس است. 
یا اینكه گفته می شود فلان شخص با خرید و فروش مواد مخدر پولی به دست آورده و او یا 
هوادارانش این پول را صرف فعالیت های انتخاباتی کرده اند. این یک ادعاست و تا چنین 

چیزی اثبات نشود، اثری بر آن بار نمی شود. 

سخنگوی سازمان انرژی اتمی گفت: گام های بعدی در 
صورت اقدام نكردن طرف های مقابل در راه است بهروز 
کمالوندی در مراسم گشایش دوره آموزشی حقوق هسته 
ای، با تاکید بر اینكه گام های بعدی در صورت اقدام نكردن 
با توجه به تحولات  طرف های مقابل در راه است، گفت: 
اخیر، تصمیم ایران بر کاهش بخشی از تعهدات برجامی، 
بعد از یک صبر راهبردی یک ساله در پاسخ به اقدام یک 
از توافق و به منظور ایجاد توازن بین  طرفه خروج آمریكا 
حقوق و تعهدات انجام شده است.شعار ما آن طوری که 
رهبری معظم انقلاب فرموده اند فناوری هسته ای برای همه 

و سلاح هسته ای برای هیچكس است. وی یادآوری کرد که 
در صورت عملكرد مشابه طرف مقابل ایران آماده بازگشت 
بوده و در غیر این صورت کاهش تعهدات، تداوم خواهد 
با تأکید بر برنامه  داشت. سخنگوی سازمان انرژی اتمی 
همكاری بین ایران و اتحادیه اروپا، تمرکز بر ایمنی هسته ای 
و طرح های مربوطه و برگزاری ۳ دوره نشست سطح بالای 
ایران و اتحادیه اروپا اظهار داشت: علی رغم تمامی معضلات 
و مشكلات، با هدف بهبود همكاری ها و تبادل اطلاعات در 
جهت اجرای طرح مربوط به ضمیمه سوم برنامه جامع اقدام 
آقای کمالوندی  دارد.  ادامه  )برجام( همكاری ها  مشترک 

برگزاری دوره های حقوقی و تخصصی را نقطه عطفی دانست 
و ادامه داد: برگزاری این دوره ها در راستای تبادل اطلاعات 
حقوقی مربوطه بسیار مهم است و به ویژه در ارتباط با موضوع 
حل معضل خلع سلاح بسیار حایز اهمیت است. معاون امور 
بین الملل، حقوقی و مجلس در ادامه سخنانش گفت:در 
سطح بین المللی حقوق هسته ای باید واجد الزاماتی به مثابه 
قانون اساسی جهانی باشد، به گونه ای که برای همه کشور ها 
حقوق و تكالیفی مشابه و بدون تبعیض قائل باشدکه از جمله 
این موارد خلع سلاح به عنوان خواسته جهانی است که 

جهان را در ابهام و آینده تاریكی فروبرده است.

حقوقدان سابق شورای نگهبان: 

قانون دقیقی  برای برخورد با پول کثیف در انتخابات نداریم

سخنگوی سازمان انرژی اتمی :

گام های بعدی در راه است

اکبر قاسمی*

 دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی اظهار داشت: ظرف ۶ 
ماه آینده به مدل جایگزین کنكور فعلی دست می یابیم و از 

مطالعات تمام ذیفعان در این زمینه استفاده می کنیم. 
سعیدرضا عاملی روز یكشنبه در نشست تخصصی کنكور؛ 
چالش ها و  راهبردها افزود: نحوه ارزیابی راه های ورود به 
دانشگاه یكی از مسائل اصلی جامعه است و تاکنون مجلس 
شورای اسلامی، وزارت علوم و سایر نهادهای تصمیم گیر 

تلاش بر حل چالش های کنكور داشتند.
وی خاطر نشان کرد: برای این مدل کنكور باید جایگزینی 
مشخص شود، حتی برای ساماندهی آن مهلت زمانی تا ۶ 

ماه آینده تعیین شد.
وی تاکید کرد: وقتی تلاشی صورت می گیرد، اما در عمل 
اتفاقی نمی افتد، این سوال ایجاد می شود که چرا راهكارها 
و تلاش ها به نقشه راه مشخصی برای ساماندهی کنكور 

منتهی نمی شود.
استاد دانشگاه تهران افزود: تاکنون مذاکراتی میان شورای 
حتی  و  اسلامی  شورای  مجلس  فرهنگی،  انقلاب  عالی 

انجام  روسای کمیسیون های مربوطه درخصوص کنكور 
شده است تا ضمن تقسیم کار ساماندهی آن به سرانجام 

برسد.
فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای  شان  کرد:  تاکید  عاملی 
شورا  این  و  است  سیاستگذاری  بلكه  نیست  قانونگذاری 
ذیل  در  اسلامی  شورای  مجلس  با  هماهنگی  براساس 
راهبردها، قوانین و مقررات، تلاش هایی برای تعیین تكلیف 

کنكور انجام می دهد.
دانشجو  پذیرش  فعلی  سیستم  در  داشت:  اظهار  وی 
در دانشگاه ها از طریق کنكور مزایایی از جمله اعتماد به 
سنجش وجود دارد؛ چرا که امنیت سنجش بسیار مهم است 

.
دربحث  داد:  ادامه  فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای  دبیر 
امنیت کنكور طراحی سوال، حفاظت از آن، ایجاد امنیت 
محیط آزمون، هوشمندسازی پاسخ های کنكور و برخی 
موارد دیگر انجام می شود، بنابراین هر مدلی که به عنوان 
جایگزین کنكور پیشنهاد شود این امنیت را هم باید داشته 

باشد و نباید مزایای کنكور را از دست دهیم.
عاملی با اشاره به ابراز نارضایتی دانشگاه ها از برگزاری 
کنكور تاکید کرد: عده ای معتقدند دانشگاهی که در سطح 
باید قدرت تشخیص جذب یک  پذیرد،  یک دانشجو می 
دانشجوی خوب را هم داشته باشد؛ در واقع باید عرصه ای 
برای استقلال دانشگاه ها در سیستم سنجش و پذیرش 

ایجاد شود.
وی درباره برگزاری یک مرحله ای کنكور گفت: این مسئله 
این  گاه  که  گیرد؛ چرا  قرار  توجه  مود  باید  در ساماندهی 
موضوع مطرح می شود که برگزاری کنكور در چند مرحله 

حلال بسیاری از مشكلات است.
ادامه داد:  و  از معایب کنكور اشاره کرد  به یكی  عاملی 
بزرگترین ایراد کنكور اضطرابی است که به افراد وارد می کند. 
اگرچه براساس اعلام سازمان سنجش آموزش کشور 15 
درصد ورود به دانشگاه ها از طریق کنكور است، اما همین 
میان  درصدی  اضطراب 1۰۰  مجازی  فضای  در  هم  آمار 

داوطلبان ایجاد می کند.

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی: 

مدل جدید کنکور تا ۶ ماه آینده مشخص می شود

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان روایتی از امام حسن)ع( درباره معنای سیاست از 
دید ایشان گفت: سیاستمدار واقعی از دیدگاه امام حسن )ع( کسی است که در ادای حق 
مردم پیشگام بوده و در رفع نیازهای مردم استوار باشد. »علی لاریجانی« در نطق پیش از 
دستور جلسه علنی روزیكشنبه- ضمن تسلیت شهادت امام حسن مجتبی)ع( روایاتی از امام 
دوم را نقل کرد و با بیان روایتی از ایشان درباره معنای سیاست اظهارداشت: امام حسن)ع( 
می فرمایند سیاستمدار واقعی کسی است که سه ویژگی داشته باشد؛ اول در رعایت حق الله 
پیشگام باشد. امام حسن)ع(برای سیاستمدار، داشتن حكمت را ضروری می داند، اما حكمت 
هِ«؛ اوج حكمت ترس از خدا است؛ در  چیست؛ در روایتی می فرمایند »رأسُ الحِكمَةِ مَخافَةُ اللَّ
روایت دیگری می فرمایند »ای فرزند آدم از حرام الهی خود را پاک نگه دار که عابد خواهی بود 
و راضی به آنچه خدا تقسیم کرده باش تا بی نیاز شوی«. وی گفت: در مكتب او، سیاستمدار 

واقعی کسی است که حق الله را رعایت کند؛ چیزی که امروز در عالم سیاست کم پیدا می شود؛ 
دوم، سیاستمدار واقعی کسی است که در ادای حق مردم پیشگام بوده و در رفع نیازهای مردم، 
استوار باشد. در روایتی ایشان فرمودند »با مردم همان گونه رفتار کن که دوست  داری با تو رفتار 
کنند و اگر چنین کنی، عادل خواهی بود و در سنت اسلامی ما آمده است که »در رعایت حق 
مردم و حق الله، گاه رعایت حق مردم اولویت پیدا می کند«. حقوق مردم به همان گستردگی 
است که در رساله حقوق امام سجاد )ع( ذکر شده است. رئیس مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: سوم، سیاستمدار واقعی کسی است که حتی نسبت به گذشتگان احساس مسئولیت 
داشته باشد و حقوق آنان را رعایت کند که اولین امر در این زمینه آن است که از آنان به نیكی یاد 
کند. وی گفت: امیدواریم در برابر آن ولی حق، راه ایشان در سلوک واقعی سیاست، مورد توجه 

قرار گیرد و راه هایی که سیاستمداران واقعی باید بپیمایند، مورد توجه باشد.

رئیس مجلس با بیان روایتی از امام حسن مجتبی)ع(:

سیاستمدار واقعی باید در ادای حق مردم پیشگام باشد
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مطالعه ای متفاوت درباره ارتباط 
برنج و افزایش وزن!

ارتباطات مشاهده شده نشان می دهند که نرخ چاقی در کشورهایی که برنج به 
عنوان یک ماده غذایی ثابت مصرف می شود، کمتر است.

مطالعه ای که داده های جمع آوری شده از بیش از 1۳۰ کشور را مورد بررسی قرار 
داد، نشان داده است که مصرف برنج بیشتر ممكن است محافظی در برابر چاقی 
باشد. پس از کنترل طیف وسیعی از عوامل، تیم پژوهشی دریافتند که نتایج همچنان 
به تاثیر مثبت برنج اشاره دارند. اما پرسش هایی بزرگ همچنان در این زمینه مطرح 

هستند.
چاقی در دنیای غرب و دیگر نقاط جهان در حال افزایش است. با این وجود، برخی 

کشورها با چالشی مشابه مواجه نیستند.
بنابر گزارش مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری آمریكا، ۳۹.8 درصد مردم آمریكا 

در حال حاضر چاق هستند.
از سوی دیگر، گزارش سازمان بهداشت جهانی نشان می دهد که تنها ۴.۳ درصد 

جمعیت کشور ژاپن چاق هستند.
مجموعه ای از عوامل می توانند در تفاوت های این چنینی دخیل باشند و شرایطی 
گیج کننده را ایجاد کنند، پس این پرسش مطرح می شود که از کجا باید شروع کرد؟

به گفته گروهی از پژوهشگران ژاپنی، برنج ممكن است نقطه آغاز خوبی باشد.
میزان متوسط غذای مصرفی یک نفر در آمریكا بسیار متفاوت از فردی ساکن در هر 
کشوری خارج از دنیای غرب است. با این وجود، رژیم های غذایی در برخی کشورها 

که میزان چاقی در آنها پایین است دارای یک رکن ثابت هستند: برنج.
پژوهشگران ژاپنی طی یک مطالعه این شرایط را به صورت دقیق تر مورد بررسی 
قرار داده و یافته های خود را اخیرا در کنگره اروپا درباره چاقی )ECO 2۰1۹( در 

گلاسكو، اسكاتلند ارائه کرده اند.
نگاه جهانی به مصرف برنج

برای این پژوهش، دانشمندان ژاپنی داده های مورد نیاز خود را از 1۳۶ کشور جمع 
آوری کردند. آنها دریافتند کشورهایی که مردم آنها روزانه به طور میانگین 15۰ گرم 
برنج مصرف می کنند دارای نرخ های چاقی به میزان قابل توجهی پایین تر نسبت 
به کشورهایی هستند که مردم آنها کمتر از میانگین جهانی - حدود 1۴ گرم در روز 

-برنج مصرف می کنند.
پژوهشگران تا حد امكان متغیرهای مختلف از جمله میانگین سطح تحصیلات، 
میزان سیگار کشیدن، کل کالری مصرفی، میزان هزینه برای خدمات درمانی، درصد 

جمعیت بزرگتر از ۶5 سال و سرانه تولید ناخلص داخلی را در نظر گرفتند.
بیشتر این متغیرها در کشورهایی که ساکنان آنها بالاترین میزان مصرف برنج را 
داشتند به طور قابل توجهی پایین تر بود. با این وجود، حتی پس از در نظر گرفتن این 
مساله در تجزیه و تحلیل، پژوهشگران دریافتند که اثر مثبت برنج بر چاقی همچنان 

پایدار است.
بنابر داده های آنها، پژوهشگران تخمین می زنند که افزایش تنها یک چهارم فنجان 
برنج در روز )5۰ گرم برای هر نفر( می تواند چاقی جهانی را به میزان یک درصد 

کاهش دهد.
به گفته پروفسور توموکو ایمای، پژوهشگر ارشد مطالعه، "ارتباطات مشاهده شده 
نشان می دهند که نرخ چاقی در کشورهایی که برنج به عنوان یک ماده غذایی ثابت 
مصرف می شود، کمتر است. از این رو، یک غذای ژاپنی یا یک رژیم غذایی سبک 

آسیایی مبتنی بر برنج ممكن است به پیشگیری از چاقی کمک کند."
پروفسور ایمای در پاسخ به این پرسش که چرا برنج ممكن است بر نرخ های چاقی 
تاثیرگذار باشد، گفت: " به نظر می رسد مصرف برنج محافظی در برابر افزایش وزن 
است. این احتمال وجود دارد که فیبر، مواد مغذی و ترکیبات گیاهی دیگر موجود 
در غلات کامل احساس سیری و پری را افزایش داده و از پرخوری پیشگیری کنند."

به گفته وی، "برنج چربی کمی دارد و پس از مصرف، سطح قند خون را زیاد افزایش 
نمی دهد که ترشح انسولین را مهار می کند."

محدودیت های چشمگیر
پژوهشگران می دانند زمانی که رژیم غذایی، به ویژه در چنین مقیاس بزرگی مد نظر 

قرار می گیرد، تمایز بین علت و معلول فوق العاده چالش برانگیز است.
گرچه آنها تا حد امكان بسیاری از متغیرهای گیج کننده را مد نظر قرار دادند، 
همچنان این احتمال وجود دارد که بسیاری از عوامل مهم دیگر را در تجزیه و تحلیل 

خود استفاده نكرده باشند.
همچنین، آنها به این نكته اشاره داشتند که از داده های سطح کشوری به جای 
داده های سطح فردی استفاده کردند. این اقدام چند اشكال دارد؛ به عنوان مثال، 
برخی مناطق در برخی کشورها ممكن است برنج بسیار بیشتری نسبت به دیگران 
مصرف کنند. همچنین، نرخ های چاقی می توانند در یک کشور از منطقه ای به 

منطقه دیگر متفاوت باشند.
مساله دیگر استفاده از شاخص توده بدنی )BMI( است. اگرچه این یک معیار 
استاندارد است که پژوهشگران به طور گسترده استفاده می کنند، اما معیاری از 
سلامت کلی محسوب نمی شود. به عنوان مثال، دانشمندان مشخص نكردند که 
چه تعداد از افراد دارای شاخص توده بدنی پایین ناسالم بودند که می تواند موجب 

تحریف داده ها با پایین آوردن میانگین شاخص توده بدنی یک کشور شود.
انواع برنج

یكی دیگر از مسائل بالقوه این است که تجزیه و تحلیل صورت گرفته نوع برنجی 
که مردم مصرف می کردند را در نظر نگرفته است که می تواند نكته مهمی باشد. به 
عنوان مثال، برنج سفید دارای فیبر به مراتب کمتری نسبت به انواع کمتر پردازش 
شده است. میزان فیبر مصرفی یک نفر ممكن است در خطر چاقی نقش داشته 

باشد.
همچنین، یک تجزیه و تحلیل بزرگ که در سال 2۰12 در نشریه BMJ منتشر شد، 
ارتباط بین مصرف برنج سفید و خطر دیابت نوع 2 را بررسی کرد. پژوهشگران این 

گونه نتیجه گیری کردند:
مصرف بیشتر برنج سفید با افزایش چشمگیر خطر دیابت نوع 2، به ویژه در جوامع 

آسیایی )چین و ژاپن( مرتبط بوده است.
مطالعه ای دیگر که شرایط بیش از 1۰ هزار بزرگسال کره ای را بررسی کرده بود نیز 

نشان داد که یک رژیم غذایی مبتنی بر برنج سفید با چاقی مرتبط بوده است.
شبهات همچنان باقی هستند، از این رو، دانشمندان باید به بررسی تاثیر برنج بر 
چاقی ادامه دهند. اگر یک ماده غذایی ارزان و در دسترس مانند برنج می تواند حتی 

سهم کوچكی در مبارزه با چاقی داشته باشد، بررسی این ارتباط ارزشمند است.

خوانش های فشار خون از دو عدد تشكیل شده است: یكی 
از آنها فشار خون سیستولیک و دیگری فشار خون دیاستولیک 

را نشان می دهد.
فشار خون بالا اغلب موجب علائمی مشهود نمی شود اما می 
تواند به مشكلات سلامت جدی، مانند بیماری قلبی یا سكته 
مغزی منجر شود. حفظ فشار خون در محدوده سالم می تواند 

به پیشگیری از این مشكلات کمک کند.
فشار خون بالا که به نام پرفشاری خون نیز شناخته می شود 
شرایطی بسیار شایع است که حدود 25 درصد از جمعیت جهان 

را تحت تاثیر قرار می دهد.
پژوهش ها نشان داده اند که ورزش، بدون در نظر گرفتن این 
که با شدت متوسط یا شدید انجام شود، در کاهش فشار خون 

موثر عمل می کند.
انجام ورزش به کاهش استرس و وزن نیز کمک می کند، در 
شرایطی که استرس و افزایش وزن خطر ابتلا به پرفشاری خون و 

عوارض مرتبط با آن را افزایش می دهند.
در ادامه با سطوح مطلوب فشار خون و همچنین نكاتی برای 
کاهش آن از طریق ورزش و دیگر تغییرات سبک زندگی بیشتر 

آشنا می شویم.
چه سطحی عادی محسوب می شود؟

خوانش های فشار خون از دو عدد تشكیل شده است: یكی 
از آنها فشار خون سیستولیک و دیگری فشار خون دیاستولیک 

را نشان می دهد.
فشار خون سیستولیک، نیرویی که خون هنگام فشرده شدن 
دو حفره پایینی قلب به دیواره سرخرگ ها وارد می کند را نشان 
می دهد، در شرایطی که فشار خون دیاستولیک نیرویی که خون 
بین ضربان های قلب و در شرایطی که قلب آرام می شود به دیواره 

سرخرگ ها وارد می کند را نشان می دهد.
خوانش های فشار خون عادی معمولا کمتر از 120 برای فشار 
سیستولیک و کمتر از 80 برای فشار دیاستولیک هستند. روش 
معمول یادداشت این فشار خون زیر 80/120 میلیمتر جیوه 

)mm Hg( است.
خوانش های بیشتر از 90/140 میلیمتر جیوه می توانند به 

پرفشاری خون یا فشار خون بالا اشاره داشته باشند.
خوانش های بین 80/120 میلیمتر جیوه و 89/139 میلیمتر 
جیوه نیز می توانند به مرحله پیش پرفشاری خون اشاره داشته 

باشند.
افزایش سن می تواند موجب افزایش سطوح فشار خون انسان 
شود. بر همین اساس، افراد بسیاری در سنین بالا به پرفشاری 

خون مبتلا می شوند.
چگونه فشار خون را کاهش دهیم؟

برای کاهش فشار خون فرد می تواند موارد زیر را مد نظر قرار 
دهید: - افزایش سطوح فعالیت بدنی و ورزش - کاهش وزن

- تغییر رژیم غذایی - ترک سیگار - مصرف داروهای فشار خون
افزایش فعالیت بدنی و ورزش

افراد بسیاری دارای مشاغلی هستند که شامل نشستن طولانی 
مدت می شود. در اوقات فراغت نیز فرد ممكن است فعالیت های 
بی تحرک مانند تماشای تلویزیون یا انجام بازی های رایانه ای 
را ترجیح دهد. برخی مطالعات پیوندی بین سبک زندگی کم 

تحرک و پرفشاری خون را نشان داده اند.
یكی از بهترین روش های پیشگیری یا بهبود پرفشاری خون 

انجام فعالیت بدنی تا حد ممكن است.
یک تجزیه و تحلیل بزرگ در سال 2016 که شامل 65 مطالعه 
می شد، نشان داد که خوانش های فشار خون به میزان قابل 

توجهی پس از ورزش کاهش یافته اند.
این کاهش در موارد زیر بیشتر بود: - مردان - افرادی که تا پیش 
از این نیز از نظر بدنی فعال بودند - افرادی که دارویی برای کنترل 

پرفشاری خون مصرف نمی کردند
فعالیت بدنی می تواند به کاهش وزن نیز کمک کند و به گفته 
موسسه ملی قلب، ریه و خون آمریكا، کاهش سه تا پنج درصد از 

وزن بدن می تواند به کاهش فشار خون کمک کند.
از نظر شدت ورزش، پژوهشگران دریافتند که فعالیت بدنی با 
شدت متوسط و شدید به یک اندازه می توانند در کاهش فشار 
خون موثر عمل کنند. این به معنای آن است که فرد ممكن است 
همچنان از فواید جلسات ورزشی کوتاه تر و با شدت کمتر نیز 

برخوردار شود.
در شرایطی که هر میزان فعالیت بدنی می تواند مفید باشد، 

توصیه های رسمی برای بزرگسالان شامل موارد زیر می شوند:
فعالیت ایروبیک )هوازی( مانند پیاده روی یا دویدن:

فرد باید حداقل 150 تا 300 دقیقه فعالیت با شدت متوسط 
یا 75 تا 150 دقیقه فعالیت با شدت زیاد در هفته انجام دهد.

تقویت عضلات:
فرد باید دو جلسه یا بیشتر در هفته تمرینات قدرتی که تمام 

گروه های عضلانی اصلی بدن را درگیر می کنند، انجام دهد.  
توصیه شده  مقدار  از  بیشتر  متوسط  با شدت  ورزش  انجام 
ممكن است فوایدی اضافه به همراه داشته باشد. در حالت ایده 
آل، فرد باید در طول هفته فعالیت بدنی با شدت متوسط را انجام 

دهد.
وضعیت  با  افرادی  که  اند  داده  نشان  مطالعات  همچنین، 
مناسب قلبی عروقی با خطر کمتر ابتلا به پرفشاری خون مواجه 

هستند.

با این وجود، باید به این نكته اشاره داشت که 20 تا 25 درصد 
افراد مبتلا به پرفشاری خون کاهش فشار خون پس از ورزش را 

تجربه نكردند.
از دیگر روش های کاهش فشار خون می توان به موارد زیر 

اشاره کرد:
تغییر رژیم غذایی

هر فردی که قصد کاهش فشار خون خود را دارد ممكن است از 
این تغییرات غذایی سود ببرد:

کاهش مصرف سدیم
مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری آمریكا محدود کردن مصرف 
نمک، یا سدیم به  2,300 میلی گرم در روز را توصیه کرده است.

)DASH( دنبال کردن رژیم غذایی دش
رژیم غذایی دش شامل مصرف مقادیر فراوان از مواد غذایی زیر 
می شود: - سبزیجات - میوه ها - غلات کامل - پروتئین های 

بدون چربی - روغن های گیاهی
در رژیم غذایی دش از خوراکی های زیر پرهیز می شود:

- چربی های اشباع - محصولات پر چرب - شكر - محصولات 
شیرین شده مصرف داروهای فشار خون

زمانی که تغییرات سبک زندگی به تنهایی در کاهش فشار خون 
به سطوح مطلوب موثر نیستند، پزشک ممكن است داروهایی 

مانند موارد زیر را تجویز کند:
- داروهای ادرارآور - مسدودکننده های کانال کلسیم

- مهار کننده های آنزیم مبدل آنژیوتانسین که به نام مهارکننده 
های ACE نیز شناخته می شوند

چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم؟
فشار خون بالا معمولا موجب علامت خاصی نمی شود. تنها 
یک آزمایش که سریع و بدون درد است می تواند اطلاعات فشار 

خون را در اختیار شما قرار دهد.
فرد می تواند آزمایش های فشار خون منظم را در کلینیک 
محلی انجام داده یا با استفاده از یک دستگاه اندازه گیری فشار 

خون بر فشار خون خود در خانه نظارت داشته باشد.
اگر خوانش ها بالا هستند، نخستین اقدام تغییر سبک زندگی 
و انجام ورزش است. از آن پس، فرد باید فشار خون را به طور 
منظم اندازه گیری کند تا میزان تاثیر تغییرات بررسی شود. اگر 
خوانش های فشار خون همچنان بالا هستند با پزشک خود 
مشورت کنید. هر فردی که از دامنه عادی فشار خود آگاهی 
ندارد باید برای انجام آزمایش به پزشک مراجعه کند، به ویژه اگر 
سردرد و حالت تهوع را نیز تجربه می کند. این موارد می توانند از 

نشانه های نادر فشار خون بالا باشند.

دانستنی هایی از فشار خون پس از ورزش!

فرا گرفتن یک زبان دوم طی دوران بزرگسالی ممكن است سخت تر از یاد گرفتن زبان 
در دوران کودکی باشد؛ اما ارزش تلاش کردن را دارد. یاد گرفتن زبان جدید، پروسه ی 

پیری را در مغز کُند می کند، حتی اگر فرایند یادگیری در دوران سالمندی شروع شود.
باور کنید یا نه، حتی ریزترین جزئیات سبک زندگی شما می تواند بر بدن و سلامت 
عمومی تان اثر بگذارد. در این مطلب به حقایقی جالب در مورد بدنتان اشاره می کنیم 

که وادارتان می کنند عاداتتان را بهبود دهید تا سالم تر باشید.
دو فنجان قهوه در روز برای سلامتی تان مفید است

نوشیدن دو تا چهار فنجان قهوه در روز برای سلامتی مفید است. شواهدی علمی 
موجود، مصرف قهوه را با سلامتی مرتبط دانسته اند. نوشیدن قهوه در حد اعتدال 
می تواند خطر ابتلا به بیماری های قلبی را کاهش دهد. افرادی که طبق عادت قهوه 

می نوشند در برابر خیلی از بیماری ها ایمن هستند از جمله دیابت و زوال عقل.
خوش بین ها بیشتر عمر می کنند

طبق مطالعه ای که در مرکز پزشكی دانشگاه دوک انجام شد، بیماران قلبی که نسبت 
به معالجه خود خوش بین تر بودند، از کسانی که در ذهنشان نسبت به درمان بدبین 
بودند زندگی طولانی تری داشتند. همچنین، بر اساس یافته های یک مطالعه منتشر 
شده در مجله قلب اروپا، افرادی که خوش بین بودند، شانس کمتری برای ابتلا به 

بیماری های قلبی داشتند.
طبق بررسی های انجام شده، خوش بین ها نسبت به بدبین ها طول عمر بیشتری 
دارند. علت این امر این است که خوش بین ها معمولًا بیشتر ورزش می کنند و اهل 
تحرک بدنی هستند و غذاهای سالم تری می خورند؛ اما بدبین ها کمتر ممكن است 
انتخاب های سالم بكنند، فشارخونشان معمولًا نرمال نیست و کلسترولشان نیز عموماً 
بالاست. داشتن نگاه مثبت به زندگی نه تنها احساس بهتری به شما می دهد بلكه 
می تواند طول عمرتان را بیشتر کند. ضمناً خوش بین ها روابط عاشقانه ی ماندگارتری 
دارند. محققان دریافته اند خوش بین ها 1۰ درصد کمتر ممكن است مریض شوند و 
وضعیت روحی و روانی شان متعادل تر است. هنچنین خوش بین ها بعد از عمل جراحی 

یا بیماری، سریع تر ریكاوری می شوند.
بدن ما جوری ساخته شده که کربوهیدرات می طلبد

محققان دانشگاه بوفالو روی ۴۶ گونه پستاندار مطالعه کردند و دریافتند بدن انسان 
در واقع جوری تكامل یافته که بتواند کربوهیدرات بیشتری دریافت کند. ضمناً انسان ها 

دارای آمیلاز بیشتری هستند. آمیلاز آنزیمی است که کربوهیدرات ها را تجزیه کرده و 
انرژی تولید می کند، بنابراین بدن سوخت رسانی می شود. آمیلاز در بزاق دهان بیشتر 
وجود دارد و به بدن این امكان را می دهد که نشاسته را فوراً شناسایی کند. پس حذف 

کربوهیدرات ها کار درستی نیست و به سلامتی ما آسیبب می زند.
لامپ های LED فشار زیادی به چشم وارد می کنند

امروزه لامپ های LED تقریباً همه جا وجود دارند؛ اما این لامپ ها می توانند به چشم 
آسیب بزنند. مطالعات نشان می دهند افرادی که دست کم یک ساعت قبل از زمان 
خواب، گوشی همراه خود را کنار می گذارند نسبت به کسانی که بعد از ساعت 1۰ شب 
نیز از اسكرین های LED استفاده می کنند، دارای الگوهای خواب بهتری هستند. در 
واقع نور ناشی از LED می تواند ریتم شبانه روزی بدن را به هم بزند و فرد را دچار سردرد، 
خستگی چشم و به طور کلی ناراحتی های بینایی کند، در نتیجه خطر تصادف های 
رانندگی بیشتر خواهد شد. شاید وسوسه شوید قبل از خواب یک بار دیگر خبرها را چک 

کنید؛ اما بهتر است از این کار صرف نظر کرده و تمام نورها را خاموش کنید.
بدن شما از رژیم گرفتن سود زیادی نمی برد

از نظر معادله ای ساده است: کالری بیشتری نسبت به چیزی که می خورید بسوزانید 
تا وزن اضافی تان را کم کنید؛ اما رژیم گرفتن ممكن است به این سادگی ها هم نباشد. 
کالری،  دریافت  مورد  در  سخت  و  سفت  محدودیت های  دریافته  جدید  مطالعه ای 
سرعت متابولیسم را کاهش می دهد و در نتیجه بدن در حالت تلاش برای حفظ بقا 
قرار می گیرد. رژیم گرفتن می تواند مضرتر از آنچه فكر می کنید باشد. علائم گرسنگی، 
شیوه ی بدن شما برای اعلام نیاز به انرژی هستند. بدن ما باهوش است و می تواند 
مصرف کالری اش را طبق انرژی که می سوزاند تنظیم نماید. یعنی ما باید به بدنمان 
گوش بدهیم و هر وقت لازم است چیزی بخوریم و هر وقت گرسنه نیستم خوردن را 
متوقف کنیم. اگر خوب دقت کنیم می بینیم که دلیل اضافه وزن و چاقی در اغلب موارد، 

پُرخوری هایی است که بدنمان واقعاً آن را نیاز نداشته و فقط از روی هوس بوده است.
استرس و کمبود خواب، بدن را زود پیر می کنند

استرس های شغلی و کمبود خواب برای پیری زودرس کافی هستند. قلب ما در 
شرایط استرس برانگیز، دچار نقص عملكرد می شود و این اتفاق بر پروتئینی در عضله 
قلب که برای انقباضات قلب ضروری است اثر می گذارد. افرادی که هم استرس دارند 
و هم کم می خوابند، سه برابر دیگران در معرض بیماری های قلبی و عروقی اند. بدن ما 

برای ریكاوری و ذخیره ی انرژی به خواب نیاز دارد. با کاهش میزان استرس می توانید 
وضعیت روحی و جسمی خود را به میزان قابل توجهی بهبود بدهید. متأسفانه ما 
همیشه هم نمی توانیم زمینه های استرس را در زندگی مان کنترل کنیم؛ اما می توانیم با 

کمک تكنیک های مفید یاد بگیریم تأثیرات این استرس را کاهش دهیم.
اگر خسته اید ... ورزش کنید!

بعد از یک روز طولانی در محل کار، رفتن به باشگاه احتمالًا آخرین چیزی است که در 
لیست اولویت های شما قرار دارد؛ اما تحقیقات نشان داده است که ورزش کردن در واقع 
انرژی بیشتری به شما می دهد. یک مطالعه منتشر شده در مجله پزشكی و علوم ورزشی 
نشان داد که سطح خستگی و افسردگی پس از یک جلسه ۳۰ دقیقه ای ورزش با شدت 
متوسط بهبود یافته است. این امر به این دلیل است که ورزش سلامت قلب و عروق شما 
را بهبود می بخشد و این باعث می شود خون و اکسیژن بیشتری در بدن جریان یابد، 

بنابراین انرژی بیشتری به شما می رسد.
یاد گرفتن یک زبان جدید، مغز را جوان می کند

فرا گرفتن یک زبان دوم طی دوران بزرگسالی ممكن است سخت تر از یاد گرفتن زبان 
در دوران کودکی باشد؛ اما ارزش تلاش کردن را دارد. یاد گرفتن زبان جدید، پروسه ی 
پیری را در مغز کُند می کند، حتی اگر فرایند یادگیری در دوران سالمندی شروع شود. 
دانشمندان می گویند یاد گرفتن زبان جدید سبب تقویت مهارت های ادراکی شده و بروز 

آلزایمر را به تأخیر می اندازد.
جو دوسر شادتان می کند

طی سال های اخیر، جو دوسر شهرت زیادی پیدا کرده و دلیل خوبی هم دارد؛ 
جو دوسر بسیار مغذی است و ضمناً تأثیرات خوبی بر خلق و خو دارد. جو دوسر یک 
کربوهیدرات سالم است که تولید سروتونین را افزایش می دهد. سروتونین یک ماده ی 
شیمیایی است که مسئول شادی و حس تندرستی می باشد. سروتونین می تواند 

عضلات را آرام کرده و چرخه ی خواب و بیداری را بهبود بخشد.
افرادی که سریع تر راه می روند قلب سالم تری دارند

فعالیت بدنی لزوماً نباید شامل تمرینات سخت و پیچیده باشد. تنها ۳۰ دقیقه پیاده 
روی در روز با سرعت نسبتاً بالا، برای سلامتی بسیار مفید است. افرادی که عادت دارند 
به طور مرتب پیاده روی کنند، ۳1 درصد کمتر از بقیه در معرض بیماری های قلبی 
هستند. محققان می گویند افرادی که مسافت های طولانی را با سرعت بالا پیاده روی 
می کنند به میزان زیادی در برابر انواع بیماری ها از بیماری قلبی و فشارخون بالا گرفته 

تا دیابت نوع دوم مصون هستند.
بستن چشم ها کمک می کند اتفاقات را بهتر به خاطر بسپارید

فراموش  اگر  تقویت می کند.  را  مطالعات نشان می دهند بستن چشم ها حافظه 
کرده اید اتومبیل تان را کجا پارک کرده اید چشم ها را ببندید و چند لحظه دنیای بیرون 
را نبینید. ظاهراً جلوی حواس پرت کُن ها را گرفتن باعث می شود قدرت مغز بالاتر برود و 

بتواند چیزها را بهتر به یاد بیاورد.
پشت میزنشینی می تواند خطر مرگ را تا 5۰ درصد افزایش دهد

کارمندان اداری مراقب باشند؛ زیرا تحقیقات دانشگاه سیدنی نشان داد کارمندان 
اداری که بیش از 1۰ ساعت در روز در محل کار خود می نشستند، در مقایسه با افرادی 
که کمتر از چهار ساعت نشسته بودند، ۴8 درصد بیشتر در معرض خطر مرگ قرار 

داشتند.
برای مقابله با این خطرات، سعی کنید هر یک ساعت پنج دقیقه از جایتان بلند شوید 
و تحرکی داشته باشید و حتماً در ساعت استراحت از محل کارتان بلند شوید. حتی 
تغییراتی ساده مانند استفاده از پله ها به جای آسانسور نیز به سلامتی تان کمک می کند.

نوشتن کارها به تقویت حافظه تان کمک می کند
باید  شما  چیزی،  آوردن  یاد  به  برای  که  داد  نشان  ایندیانا  دانشگاه  تحقیقات 
یادداشت های دست نویس داشته باشید نه اینكه آن ها را تایپ کنید. نوشتن باعث 
تقویت حافظه شما می شود؛ زیرا یادداشت برداری با دست نیاز به فرآیندهای شناختی 
متفاوت از تایپ کردن دارد. به عنوان مثال، اگر در یک سخنرانی قصد یادداشت برداری 
داشته باشید، باید با دقت به سخنان گفته شده گوش دهید، صحبت های گفته شده را 
خوب تجزیه تحلیل کرده و خلاصه کنید و این متفاوت از کسی است که فقط در حال 

تایپ کلمات در لپ تاپ است.

حقایقی در مورد بدن که کمک می کند بیشتر مراقب سلامتی تان باشید

13 واقعیت علمی برای سلامت بدن

یک متخصص فیزیوتراپی گفت: مبتلایان به چاقی و سالمندان نسبت به بقیه افراد بیشتر در معرض ابتلا به آرتروز لگن هستند.
فرناز المعی نژاد متخصص فیزیوتراپی درباره مفصل لگن اظهار کرد: مفصل لگن در بخش بالایی استخوان ران است. در این مفصل 

سر استخوان ران در داخل حفره استخوان لگن قرار گرفته است. مفصل لگن وزن تنه و دست ها را تحمل و به حرکت پا ها کمک می کند.
او بیان کرد: آرتروز لگن مشكلی شایع بین مردان و زنان در هر گروه سنی است، در این عارضه غضروفی که سر استخوان را پوشانده است، 

تخریب می شود، بنابراین حرکات یكنواخت مفصل از بین می رود.
این متخصص فیزیوتراپی افزود: احتمال ابتلا به آرتروز لگن با افزایش سن بیشتر می شود. مبتلایان به چاقی هم به علت اینكه فشاری 

بیشتر به مفصل آنها وارد می شود، در معرض تخریب غضروف و ابتلا به آرتروز لگن هستند.
مهم ترین علائم آرتروز لگن

المعی نژاد تاکید کرد: خشكی و کم شدن دامنه حرکات مفصل و  دشواری حرکت لگن از علائم آرتروز لگن هستند، در برخی روز های 
هفته یا برخی ساعات شبانه روز این خشكی و سختی حرکت بیشتر است، درد ناشی از آرتروز لگن در کمر، قسمت نشیمنگاه و کشاله ران 

و در برخی موارد در زانو و ساق پا هم احساس می شود.
او تصریح کرد: خشكی مفصل لگن موجب می شود که افراد فعالیت هایی مانند راه رفتن، نشستن و برخاستن، پوشیدن جوراب و کفش 
و پیاده و سوار شدن از ماشین را به سختی انجام دهند، در موارد شدید تر آرتروز لگن، درد هنگام تغییر وضعیت در حالت خواب، فرد را بیدار 

می کند؛ درد و سختی حرکت نقش موثری در تحلیل رفتن و ضعف عضلات اطراف مفصل لگن دارد.
راه تشخیص آرتروز لگن

این متخصص فیزیوتراپی گفت: با انجام رادیوگرافی ساده از مفصل لگن می توان تخریب غضروف مفصلی و آرتروز در این مفصل را 
تشخیص داد.

مهم ترین اقدامات درمانی برای رفع آرتروز لگن
المعی نژاد اظهار کرد: در اغلب موارد پزشک معالج افراد برای کاهش درد و التهاب مفصل داروی مسكن برای آنها تجویز می کند، 
همچنین جهت کاهش درد و خشكی مفصل و حرکت بهتر آن، فیزیوتراپی پیشنهاد می شود؛ آب درمانی کمک می کند که با انجام حرکات 
ساده در آب فشار کمتری به مفصل وارد شود، آب درمانی از تحلیل عضلات جلوگیری می کند و در بهبود حرکات مفصل و نحوه راه رفتن 

هم موثر است.
اقدامات درمانی خانگی برای رفع آرتروز لگن

او بیان کرد: مبتلایان به آرتروز لگن می تواند برای تسكین درد خود از دارو های مسكن استفاده کنند، گذاشتن کیسه یخ یا کیسه گرم 
روی مفصل هم در کاهش التهاب و درد آن موثر است؛ پوشیدن کفش با کفی مناسب هم فشاری کمتر به مفصل پا وارد می کند؛ در آرتروز 
لگن شدید در صورت صلاحدید فیزیوتراپیست باید برای کاهش فشار از روی مفصل از عصا استفاده شود و عصا باید در دست مخالف پای 

درگیر گرفته شود.
این متخصص فیزیوتراپی افزود: مبتلایان به آرتروز لگن باید از نشستن و برخاستن روی صندلی های کوتاه یا مبل هایی که خیلی نرم 
هستند، پرهیز کنند؛ این اشخاص باید رژیم غذایی مناسب داشته باشند تا ضمن کاهش وزن اضافی، کلسیم، ویتامین D و سایر مواد 
معدنی و مغذی لازم به بدنشان برسد، انجام تمرین های کششی سبک برای کاهش خشكی مفصل، تمرین های تقویتی برای عضلات 

اطراف مفصل لگن و تمرین های تعادلی برای بهبود الگوی راه رفتن پیشنهاد می شود.
تمرین های ورزشی برای رفع آرتروز لگن

المعی نژاد تاکید کرد: در تمرین نخست فرد باید روی زمین دراز بكشد و پای دردناک را از پاشنه به آرامی به سمت خود بكشد به طوری که 
زانو خم شود،  پنج ثانیه پا را در این وضعیت نگه دارد سپس زانو را صاف کند، این حرکت باید 1۰ بار تكرار شود.

او تصریح کرد: در تمرین دوم فرد باید در حالت ایستاده از یک صندلی برای تكیه گاه خود استفاده کند سپس با زانوی صاف، پا را از مفصل 
لگن به سمت عقب ببرد و  پنج ثانیه در این وضعیت نگه دارد، این حرکت باید 1۰ بار تكرار شود.

این متخصص فیزیوتراپی گفت: در تمرین سوم شخص باید روی پهلوی سالم بخوابد سپس به آرامی پای دردناک را با زانوی صاف از لگن 
بلند کند و پنج ثانیه پا را در این وضعیت نگه دارد، این حرکت باید 1۰ بار تكرار شود.

المعی نژاد اظهار کرد: در تمرین چهارم فرد باید در حالت ایستاده پای دردناک را کمی عقب تر از بدن قرار دهد سپس به آرامی بدن را به 
سمت جلو بكشد، به طوری که زانوی پای سالم )جلویی( خم شود و 15 ثانیه بدن را در این وضعیت نگه دارد، این حرکت باید  پنج بار تكرار 
شود. او یادآوری کرد: در تمرین پنجم فرد باید کنار دیوار بایستد سپس پای دردناک را با زانوی صاف از لگن به پهلو بلند کند و پنج ثانیه پا را 

در این وضعیت قرار دهد، این حرکت باید 1۰ باید تكرار شود.

درمان بیماری ها با ورزش؛

زنگ خطر آرتروز لگن با این نشانه ها به صدا در می آید
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مدیر عامل فولاد مبارکه اصفهان مطرح کرد

رشد تولید در گروه فولاد مبارکه
 درشش ماهه اول امسال

مهندس عظیمیان با تأکید بر این که فولاد مبارکه مولود انقلاب است و به برکت خون 
شهیدان و زیر بمباران های هوایی دشمنان ساخته  شده است، تصریح کرد: حفظ و 
نگهداری و ارتقای این صنعت که امروز بزرگ ترین کارخانۀ فولادسازی و بنگاه اقتصادی 

کشور است، وظیفۀ همۀ مدیران و کارکنان است.
وی درگردهمایی مدیریت و کارکنان اظهار داشت: از ابتدای حضور در فولاد مبارکه، بر 
توجه به ارتقای ایمنی نیروی انسانی شرکت تأکید کرده ایم و همواره خاطرنشان ساخته ایم 
که باارزش ترین سرمایۀ فولاد مبارکه نیروی انسانی آن است. به شكرانۀ خداوند و با تلاش و 
همكاری تمامی واحدها، به ویژه مدیریت ایمنی و آتش نشانی، امروز شاهد آنیم که ضریب 

ایمنی فولاد مبارکه در بالاترین سطح خود قرار دارد.
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به روند تولید فولاد 
خام در گروه فولاد مبارکه گفت: در سال 1۳۹۷ در گروه فولاد مبارکه )شرکت فولاد مبارکه، 
فولاد هرمزگان و مجتمع فولاد سبا( ۹ میلیون و 2۰ هزار تن فولاد خام تولید شده است. 
این در حالی است که برنامۀ شش ماهۀ اول سال جاری ۴ میلیون و ۳2۰ هزار تن فولاد 
خام بوده، اما عملكرد واقعی با 1۰۹ درصد تحقق برنامه، تولید ۴ میلیون و ۷28 هزار تن را 
نشان می دهد. به تعبیر دیگر، با همكاری همكاران تا پایان سال، علی رغم همه مشكلات، 

ان شاء الله بیشتر از سال 1۳۹۷ تولید خواهیم کرد.
وی افزود: در شش ماهۀ اول سال 1۳۹8 تناژ فروش داخلی به ۳ میلیون و 121 هزار تن 
و تناژ فروش صادراتی به ۷5۳ هزار تن رسید. این در حالی است که در مدت مشابه سال 
قبل میزان فروش داخلی 2 میلیون و ۹۳۳ هزار تن و فروش صادراتی ۶۶۴ هزار تن بوده 
است. این ارقام نشان می دهد که با تلاش جمعی کارکنان در شش ماهۀ اول سال جاری، 

در فروش داخلی و صادراتی رشد قابل ملاحظه ای داشته ایم.
مهندس عظیمیان تصریح کرد: درآمد فروش کل )داخلی و صادرات( در شش ماهۀ اول 
سال گذشته ۹8 هزار و 1۰1 میلیارد ریال بوده است، درحالی که این رقم در شش ماهۀ اول 
سال 1۳۹8 به 2۰۰ هزار و ۳۳۷ میلیارد ریال افزایش  یافته است. همچنین درآمد فروش 
صادراتی در شش ماهۀ اول سال جاری، علی رغم همۀ مشكلات در حوزۀ صادرات و این 
مهم که فولاد مبارکه تأمین بازار داخلی را از اولویت های اصلی خود می داند، به ۳11 میلیون 

دلار افزایش یافته است.
بهبود شاخص های کیفی محصول در فولاد مبارکه هم زمان با افزایش کمّی محصول از 
دیگر مباحثی بود که مدیرعامل فولاد مبارکه به آن اشاره کرد و گفت: طی شش ماهۀ اول 

سال جاری در بسیاری از نواحی، شاخص های کیفی محصول از برنامه بیشتر است.
 او در بخش دیگری از سخنان خود گفت: برخی از مهم ترین فعالیت های شش ماهۀ 
اول سال 1۳۹8 عبارت اند از: برگزاری مجمع عمومی سالانۀ شرکت و تقسیم سود نقدی 
۳۹۰۰۰ میلیارد ریالی )این رقم در سال قبل 18۷5۰ میلیارد ریال بود و هم اکنون بیش از 
دو برابر شده است(؛ پیشنهاد هیئت مدیره برای افزایش سرمایه از 1۳۰۰۰۰ میلیارد ریال به 
21۰۰۰۰ میلیارد ریال؛ کسب رکورد کمترین میزان حادثه در شش ماهۀ اول سال؛ افزایش 
رضایت و اشتیاق کارکنان در یک سال گذشته نسبت به پیش از آن؛ برگزاری پنجمین مراسم 
 API گلریزان فولاد مبارکه و شرکای تجاری به مبلغ ۳2 میلیارد ریال؛ تولید انبوه فولاد گرید
X۶۰ جهت استفاده در صنایع نفت و گاز برای اولین بار در کشور؛ ثبت رکورد تولید در کلیۀ 
 )Revamp( نواحی تولیدی؛ افزایش ظرفیت تولید زنجیرۀ قلع اندود؛ انجام پروژۀ نوسازی

کورۀ 1 فولادسازی مجتمع فولاد سبا و اجرای پروژۀ بارنامۀ داخلی در ورود مواد.
مهندس عظیمیان کسب این موفقیت ها را مرهون خودباوری و تلاش همۀ مدیران و 
کارکنان فولاد مبارکه دانست و گفت: برای ادامۀ این راه موفقیت آمیز در تلاشیم تا مشكلات 
موجود در تأمین مواد اولیه و تجهیزات موردنیاز را برطرف کنیم. فولاد مبارکه به این نتیجه 
رسیده است که همان گونه که در بومی سازی قطعات، اقداماتی در سطح ملی انجام 
داده ایم، در بخش تأمین مواد اولیه و توسعۀ معادن نیز باید به طور جدی اقدام کنیم تا 

بزرگ ترین فولادساز کشور و خاورمیانه از این بابت با مشكل مواجه نشود.

 استاندار ایلام: 

سود تسهیلات برخی بانک ها خلاف 
سیاست های اقتصاد مقاومتی است

استاندار ایلام گفت: پرداخت تسهیلات غیر متعارف که بیشترین سود را عاید سیستم 
بانكی کند خلاف سیاست های اقتصاد مقاومتی و اقتصاد کلان کشور است که باید اصلاح 

شود.
قاسم سلیمانی دشتكی روز یكشنبه در نشست ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان 
اظهار داشت: بر اساس شورای سیاست گذاری بانک ها سود تسهیلات 18 درصد است 

اما برخی از بانک ها تا 2۷ درصد سود از وام گیرنده اخذ می کنندو
وی افزود: این مشكل موجب ایجاد مشكلاتی برای برخی از سرمایه گذاران شده و آنها را 

بدهكار سیستم بانكی با رقم های کلان کرده است.
استاندار ایلام تصریح کرد: باید بررسی لازم صورت گیرد حتی اگر حق با بانک باشد، 
این مساله در جلسه سران سه قوه بررسی شود زیرا پرداخت این قبیل تسهیلات موجب 
مشكلات عدیده ای برای افراد می شود و از نظر منطقی این قبیل تسهیلات نمی تواند 

اشتغال آفرین باشد.
سلیمانی دشتكی با تاکید بر رعایت تكریم ارباب رجوع و رسیدگی به موقع به درخواست 
افراد مراجعه کننده یادآور شد: انجام کار ارباب رجوع اساس کار و مقدم بر همه چیز است.
وی ادامه داد: کسی از مدیران و کارکنان اداری حق توهین و برخورد با ارباب رجوع 
را ندارد و حتی اگر اعتراض و شكایتی هست باید به دقت بررسی شود تا حقی از کسی 
ضایع نشود. استاندار ایلام از مدیران خواست که پیگیر و تسهیل کننده امر ارباب رجوع 
ها باشند و تمام تلاش خود را برای انجام کارهای قانونی آنها که خلاف قوانین و مقررات 
نباشد، انجام دهند. سلیمانی دشتكی در بخش دیگری از سخنان خود از مدیرانی که در 
فضاهای مجازی یا برخی جلسات اعلام می کنند که استاندار مانع استفای من شد، انتقاد 
کرد و گفت: هرکس استعفا بدهد من سریع موافقت می کنم زیرا من هیچ کس را اجبار 
برای انجام خدمت به مردم نكرده ام، هر کس نمی تواند به مردم خدمت کند و می خواهد 

استعفا بدهد من می پذیرم.

 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب شهری استان کرمانشاه  خبرداد

آبرسانی به موکب ها و اردوگاه های اقامت 
زواراربعین

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب شهری استان کرمانشاه در خصوص اقدامات و تمهیدات 
این شرکت برای تامین آب مورد نیاز زائران اربعین حسینی گفت : تمهیدات لازم در این 
زمینه اندیشیده شده و این شرکت آمادگی کامل برای تامین آب شرب بهداشتی مورد نیاز 

زائران را دارد.
در  احمر  هلال  اردوگاه    2 به  فاضلاب  و  آب  خدمات  ارائه  از  شاهی  تخت  علیرضا 
قصرشیرین و مرز خسروی خبر داد و اظهارداشت: در این دو اردوگاه که ظرفیتی حدود 1۰ 

هزار نفر دارند، خدمات مورد نیاز ارائه می شود.
این مسئول اشاره ای به دیگر اقدامات این شرکت در حوزه آبرسانی به مراکز رفاهی در 
مسیر زائران اربعین داشت و گفت: از جمله این خدمات می توان به آبرسانی به ۶ پارکینگ 
احداثی در شهرستان قصرشیرین و مرز خسروی اشاره کرد. تخت شاهی، از استقرار و 
بكارگیری ۳5 تانكر و مخزن ثابت و سیار به این منظور خبر داد و گفت: کار آبرسانی به تمام 
موکب های مستقر در مسیر زوار از کنگاور تا خسروی نیز انجام می شود. وی ادامه داد: 
جهت رفاه حال زائران 2 دستگاه بسته بندی آب نیز با ظرفیت روزانه تولید ۳۰ هزار بسته در 

مرز مستقر خواهد شد و آب مورد نیاز زائران را تامین خواهند کرد.
 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی لرستان خبرداد

اجرای 3۷ طرح گردشگری در لرستان
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی لرستان گفت: در راستای هدفمندی 

ظرفیت گردشگری،۳۷ طرح در این استان در دست اجرا است.
به سید امین قاسمی روز یكشنبه با اعلام این خبر افزود: این طرح ها با سرمایه گذاری 

۳۳1 میلیارد و ۶5۰ میلیون تومان در دست ساخت است.
وی با بیان اینكه  1۹8 موافقت نامه اصولی در این مدت صادر شده، بیان کرد: در این 
راستا ۴5 مجوز نیزبه منظور احداث تاسیسات گردشگری در سطح استان صادر شده 
است. قاسمی افزود: ۴۰ میلیارد تومان تسهیلات حوزه گردشگری لرستان از ابتدای سال 
۹۷ تاکنون پرداخت شده و  در این مدت ۳۰۰ نفر به صورت مستقیم و ۶۰۰ نفر به صورت 

غیر مستقیم مشغول فعالیت شده اند.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری لرستان با اشاره به اینكه  از ابتدای 
سال ۹۷ تاکنون2 هتل و یک اقامتگاه بوم گردی در سطح استان احداث شده گفت:اکنون 

نظارت دقیقی بر طرح های در دست احداث صورت خواهد گرفت. 

 زمان سر و سامان گرفتن که رسید اطرافیان می گویند حالا وقتشه! عمر و زندگی پیر 
و جوان نمی شناسد و برای تكمیل کردن آن باید تا می توانی از لحظاتی که در اختیارت 
گذاشته شده است، به نحو مطلوب استفاده کنی چرا که زمان در حال سپری شدن 

است و برای هیچكس نمی ایستد.
ازدواج یا پیوند زناشویی موعد و موقعیت خاص و در عین حال رویدادی مهم در زندگی 
تک تک آدم ها است و از طرفی همانطور که عمر انسان در حال گذر است، باید به 
خوبی برای ثمربخشی به دیگران و بهره بردن از این عمر محدود که در اختیار ما قرار 

داده شده، فرصت را غنیمت شمرد.
به گفته بسیاری از دست اندرکاران علوم پزشكی و روانشناسان، روند رشد جسمی و 
روحی هر شخص بدون دلیل و منطق نیست و چنانچه در ادامه این روند خللی ایجاد 
شود، در این میان بیماری رخداده و باید برای بازگشت سلامتی و ادامه روند رشد 

طبیعی اقدامات اولیه را انجام داد.
سن طبیعی و معقول برای جاری شدن یک زندگی مشترک یكی از زوایای مهم این 
پیوند است که می تواند تبعات اجتماعی و روانی فراوانی در جامعه به همراه داشته 
باشد. ازدواج علاوه بر پاسخگویی به نیازهای جنسی و عاطفی فرد، نیازهای اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی آن را تنظیم و به خاطر اهمیت و تاثیری که دارد به عنوان هنجاری 

پذیرفته  شده به حساب می آید.
پایه سن ازدواج

تفاوت سن ازدواج در جوامع مختلف بستگی به نوع آداب و رسوم و فرهنگ اجتماعی 
آنان دارد،  برای نمونه در جامعه ایران سن ازدواج زنان و مردان در دوران های مختلف 
معمولا به گونه ای بوده که نشان می دهد سن مرد از زن تا حدودی بیشتر است. از این 

رو تفاوت سن زوجین در ایران امری طبیعی به نظر می رسد. 
کارشناس ارشد علوم اجتماعی و مشاور خانواده گفت: در حالی در جامعه ایران این 
تفاوت سنی زوجین بین 2 تا 1۰ سال است در مقابل به عقیده جامعه شناسان غربی در 
جوامع صنعتی، معیارها برای ازدواج و همچنین سن زوجین در حال تغییر و دگرگونی 
است به نحوی که هستند افرادی که به تفاوت سنی میان زوجین با تأکید بزرگتر بودن 
مرد از زن صحه گذارند، اما در جامعه ای که زنان دست به فعالیت های اجتماعی، 
فرهنگی، هنری و حتی مطالعاتی و سیاسی می زنند، از نظر تحصیلات ارتقا پیدا می 
کنند و جایگاه ها، موقعیت هایی برتر یا همسان با مردان به دست می آورند و همین 
باعث می شود مقوله سن برای ازدواج آنان خیلی دچار تغییر نشود یا حتی برخی مواقع 
برابر یا بالعكس جامعه ایران صورت گیرد. سید مجید دهنوی تصریح کرد: برای نمونه 
در جامعه امروز، بسیار دیده شده از لحاظ سنی زنانی از همسران خود بزرگتر هستند. 
با این حساب می توان گفت که نظریه همسرگزینی با توجه به شرایط خاص هر جامعه 
می تواند تغییر یابد و در نهایت موجب طرح این پرسش می شود که آیا بزرگتر بودن زنان 

از شوهران موجب بروز مشكلاتی می شود یاخیر؟ 
تاثیر تغییرات اقلیمی و اقتصادی بر سن ازدواج

این مدرس دانشگاه گفت: هم اکنون با توجه به اینكه در سن ازدواج دختر و پسرها 
در جامعه ایران نسبت به دهه های اخیر شاهد تغییرات محسوسی هستیم،  وجود 
دارند پسرانی  که  نسبت طبیعی سن ازدواج در بین آنان تا حدودی گذشته ولی با این 
حال دنبال  دختران  »کم سن  و سال«  هستند! دهنودی افزود: نقل است هرقدر جامعه 
توسعه یافته تر شود، فاصله سنی بین زوج ها کمتر می شود و برعكس در جوامع سنتی 
یا توسعه نیافته، دلایل دیگری برای فاصله سنی زیاد زن و مرد و انتخاب دختر کم سن و 
سال وجود دارد. وی برای نمونه گفت: پسری ۳5 ساله تصمیم به ازدواج گرفت. مادر به 
دنبال دختر مورد علاقه پسر و خانواده، راهی فامیل و همسایه ها شد. پسر،  هر دختری 
را که مادر معرفی می کرد با یک دلیل و بهانه ای رد می کرد؛ یكی از آنها بزرگ تر از او و 
دیگری تنها 2 سال از او کوچک تر بود. مادر دختری را معرفی کرد که 2۰ ساله بود و 
حدود 15 سال از پسرش کوچكتر و به نظر پختگی مورد نظر پسر را نداشت. این مشاور 
خانواده افزود: وقتی از این پسر معیار انتخاب دختر مورد علاقه آن را جویا شدم، اظهار 
داشت که دختری با حدود 25 سال را بیشتر علاقه دارد، دختری که در اواسط دهه 
بیست باشد و از نظر ذهنی بتواند او را درک کند. این پسر ۳5 ساله معتقد بود همسر 
باید تكیه گاه و پشتیبان در مراحل سخت زندگی باشد. دهنودی بیان کرد: نمونه این 
پسر ۳5 ساله در اطراف ما کم نیست. پسرهایی که رقم سن خود را فراموش کرده اند و 

حتی اگر ۴۰ سالشان شود، باز هم به دنبال همسری زیر ۳۰ ساله و یا کمتر هستند.
مشکلات فاصله سنی 

این کارشناس علوم اجتماعی گفت: مرد ۳۴ ساله می خواهد با یک دختر 22 ساله 

ازدواج کند، حتما با توجه به فاصله سنی که وجود دارد موانعی برای سر راه این رابطه  
ایجاد خواهد شد. در این ازدواج، دختر در ابتدای مسیر ورود به جامعه و خودشناسی 
قرار دارد، در اوج تغییر و تحولات شخصیتی است و احتمال دارد در ادامه زندگی مسیر 
دیگری را برای خود برگزیند. این در حالی است که پسر در دهه چهارم زندگی است، به 
ثبات نسبی شخصیتی رسیده. تكلیف او با زندگی مشخص است و از اینكه قرار است 

چه کار کند و چه مسیری را ادامه دهد، آگاه است.
دهنوی با بیان اینكه نكته مهم در این رهگذر اختلاف سنی در موضوع ازدواج دختر 
و پسر است،  اظهار داشت: چنانچه دو کودک ۶ و 1۴ ساله را در نظر بگیریم آیا می 
توان تصور کرد این کودکان می توانند همبازی خوبی برای یكدیگر باشند؟ کودک ۶ 
ساله هنوز از درک خیلی از مسائل عاجز است، توانایی استقلال در برخی امور را ندارد، 
نیازمند مراقبت است و خواندن و نوشتن نمی داند. اما کودک 1۴ ساله مدرسه می رود، 
دنیای آن شكل دیگری است. برخی کارهای خود را مستقلا انجام می دهد. خواندن و 
نوشتن می داند و از این طریق وارد دنیای بزرگی شده و آگاه است. این دو با اینكه فقط 
هشت سال تفاوت سنی دارند اما در دو مقطع متفاوت از زندگی قرار دارند و از این رو 

باید درباره سن ازدواج و مشكلات پس از آن هم همین طور دقیق بود.
وی تاکید کرد: ازدواج دختر و پسری که در دو مقطع متفاوت از یكدیگر زندگی می 
کنند، اشتباه است چراکه نتیجه ای جز عدم تفاهم و سرعت حرکت نابرابر نخواهد 
داشت. هر دو طرف در چنین رابطه ای آزار می بینند و احساس می کنند به قدر کافی و 

لازم، از طرف همسر خود درک و همراهی نمی شود.
معیار انتخاب همسر

این جامعه شناس گفت: برابر سنت و رسوم گذشته جامعه ایران که مردان برای 
ازدواج خواهان تسلط بر زن و خانواده بودند، امروزه بالعكس پسرها برای انتخاب 
همسر بیشتر به دنبال دختری هستند که از استقلال فكری و سطح اجتماعی بالا 
برخوردار باشد. دخترها هم با داشتن تحصیلات بیشتر و تربیت متفاوت نسبت به 
گذشته، خود را مستقل می دانند. بنابراین، ازدواج امروز دختر و پسر به نظر می رسد 
با تكیه به توانایی های یكدیگر و بر اساس عقل و توانمندی است و سكان هدایت این 

زندگی قرار است به دستان دو نفر آنان داده شود.
دهنوی با بیان اینكه امروز معیارهای سنی ازدواج تفاوت زیادی با گذشته کرده است،  
اظهار داشت: برای نمونه دختر 25 ساله در جامعه کنونی هنوز خود را در ابتدای راه 
زندگی و آینده ای پر از احتمالات مختلف پیش روی می بیند. بنابراین این دختران به 
نسبت همسالان نسل های قبل از خود که در این سن دارای همسر و فرزند بودند،  به 
نظر می رسد شاداب ، پرانرژی  و سالم تر هستند و با توجه به تحصیلات بیشتر و مواجهه 

با اجتماع و همزمان پختگی و جوانی را تجربه می کنند. 
این مدرس دانشگاه افزود: برای دختران در دهه سوم یا چهارم زندگی، آینده تصویری 
بسیار متفاوت از مادران آنان دارد. بنابراین، دختران امروزی با وجود سن بالا، همچنان 
شادابی، تحرک و تازگی خود را حفظ کرده اند. وی اظهار داشت: واقعیت ازدواج این 
است که باید این عهد و پیمان زناشویی در چهارچوب  مشارکت، عشق و تعامل شكل 
گیرد. هرگاه یكی از این عناصر جابجا، حذف یا نامتعادل شود، تعادل ازدواج به هم 
می خورد و رابطه آزاردهنده می شود. تلاش برای تربیت کردن یک فرد یا تغییر دادن آن، 
به معنی صرف انرژی دائم برای کنترل کردن است؛ البته باید متوجه بود که هیچكس 

ازدواج نمی کند تا دائم مراقب همسرش باشد.

آیت الله اعرافی در دیدار رئیس سازمان بهزیستی کشور:

حوزه باید به سهم خودش پاسخگوی معضلات 
اجتماعی باشد

مدیر حوزه های علمیه کشور گفت: حوزه باید به سهم خودش پاسخگوی معضلات 
اجتماعی باشد و به وظایف اجتماعی خود در این زمینه های مختلف عمل کند.

آیت الله علیرضا اعرافی در دیدار وحید قبادی دانا رئیس سازمان بهزیستی کشور، با بیان 
این که رویكرد و فعالیت های حوزه باید با نیازها منطبق باشد، تاکید کرد: در نگاه راهبری 
حوزه های علمیه به ۴۰ برنامه کلان حوزه ای در ارتباط با دستگاه های مختلف رسیده ایم 

که در این زمینه همكاری ها شروع شود.
وی ادامه داد: به عنوان مثال با آموزش و پرورش به یک برنامه 5 ساله رسیدیم که این 

برنامه مشترک به امضای وزیر اموزش و پرورش نیز رسید.
وی در بخش دیگری از صحبت های خود به ظرفیت های گسترده ای که در قم وجود 
دارد، اشاره کرد و بیان داشت: هم اکنون نزدیک به ۹۰ هزار طلبه در مراکز حوزوی در حال 

تحصیل است که شامل برادران و خواهران ایرانی و غیر ایرانی هستند.
مدیر حوزه های علمیه کشور تاکید کرد: 1۰ هزار محقق و پژوهشگر نیز وجود دارد و 

علاوه بر این 2۰۰ رشته در علوم اسلامی در این نهادها ارائه می شود.
وی درادامه با اشاره به اینكه حوزه های علمیه آماده همكاری با سازمان بهزیستی در 
زمینه های مختلف هستند و بسترهای این همكاری باید با مشارکت یكدیگر آماده شود، 
گفت: در زمینه های مهارتی، آموزشی و فرهنگی آماده همكاری با بهزیستی هستیم تا 

بتوانیم با کمک یكدیگر در خدمت مددجویان در این حوزه باشیم.
مدیرحوزه های علمیه کشور خاطرنشان کرد: در سیل اخیری که کشور را در برگرفت بیش 
از 12 هزار طلبه وارد عمل شدند و در زمینه های مختلف از امداد و نجات گرفته تا آموزشی 

و روانشناسی اقدامات بسیار مناسبی انجام دادند.
همکاری با حوزه های علمیه تحولی عظیم در سازمان بهزیستی رقم خواهد زد

رئیس سازمان بهزیستی کشور نیز در این دیدار بابیان این که به دنبال الگوی ایرانی 
اسلامی برای بهتر زیستن مددجویان هستیم، گفت: همكاری و تعامل با حوزه های علمیه 

تحولی عظیم در سازمان بهزیستی رقم خواهد زد.
وحید قبادی دانا بابیان این که مراکز حوزوی می توانند در بهتر زیستن مردم گام های 
خوبی بردارند، افزود: 2۶ هزار فرزند بی سرپرست و بد سرپرست تحت پوشش بهزیستی 
هستند و علاوه بر این ۶5۰ مرکز شبهه خانواده را در کشور داریم که نیازمند همكاری 
طلاب با این مراکز هستیم. وی بابیان این که یكی از فعالیت های بهزیستی محله محور 
است، افزود: در این زمینه می توانیم از تجربیات حوزویان بهره بگیریم و اگر حضور طلاب 
در مراکز بهزیستی عالمانه و بامطالعه باشد می تواند اثرگذاری خاص خودش را داشته باشد.

وی گفت: 1۹ هزار مهدکودک در سراسر کشور زیر نظر بهزیستی عمل کنند و علاوه بر 
این مجوز تمامی مراکز مشاوره ای کشور از سوی این سازمان صادر می شود که نشان دهنده 

ظرفیت عظیم بهزیستی در کشور است.
قبادی دانا انعقاد تفاهم نامه بین سازمان بهزیستی و حوزه های علمیه را موردتوجه قرارداد 
و گفت: در این تفاهم نامه روی 2 محور معلولیت ها و آسیب های اجتماعی تاکید ویژه ای 

داریم، البته درزمینه معلولیت ها به دنبال پیشگیری هستیم.
وی به اقدامات صورت گرفته در ماه های اخیر برای مددجویان اشاره کرد و بیان داشت: 
1۷8 هزار معلول سرپرست خانوار تاکنون به اندازه یک نفر خدمات دریافت می کردند که 

این میزان به مبلغ نیاز خانواده بر اساس تعداد افراد خانوار افزایش یافت.
وی افزود: علاوه بر این در سال ۹۷ در سطح کشور هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان مستمری به 
مددجویان پرداخت می شد که با پیگیری های صورت گرفته و علیرغم مشكلات اقتصادی 

این رقم امسال به عدد 2۷۶۰ میلیارد تومان رسید.
رییس سازمان بهزیستی کشور در پایان خاطرنشان کرد: قانون حمایت از افراد دارای 
معلولیت تصویب شده که نیازمند همكاری دولت و مجلس برای اجرایی شدن این قانون و 
تخصیص بودجه آن هستیم. در پایان این دیدار تفاهم نامه همكاری بین حوزه های علمیه 
کشور و سازمان بهزیستی کشور به امضای مدیر حوزه های علمیه و رئیس سازمان بهزیستی 
کشور رسید؛ گسترش همكاری در زمینه های مختلف از قبیل فرهنگی و آموزشی و ایجاد 

تعامل سازنده در بین این 2 نهاد ازجمله مفاد این تفاهم نامه است.
 

معاون حمایت و سلامت کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم:

جمعیت زنان مطلقه تحت پوشش کمیته امداد 
قم 2 برابر شده است

معاون حمایت و سلامت کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم گفت: در هشت سال 
گذشته یعنی از سال ۹۰ تاکنون، جمعیت زنان مطلقه تحت پوشش این استان 2 برابر شده 

است.
عباس جوشقانیان بابیان این که سرریز رشد فزاینده ای که آمار طلاق دارد، در کمیته 
امداد نمود می یابد، افزود: قم ازنظر زنان مطلقه جزو استان های نخست در کشور است و 
اقداماتی نیز برای کاهش این روند انجام شده، ولی این وضعیت همچنان روند خوبی ندارد.

وی اضافه کرد: کمیته امداد حدود 15 هزار زن سرپرست خانوار تحت پوشش دارد که 
علت تحت حمایت قرار گرفتن حدود پنج هزار تَن از آن ها، طلاق می باشد.

وی ادامه داد: میانگین سنی زنان مطلقه حدود ۳۰ سال است و از دختران 1۶ ساله تا 
زنان سنین بالا به دلیل معضل طلاق تحت پوشش هستند و معمولا جمعیت این خانواده ها 
2 نفره هست. جوشقانیان گفت: حمایت کمیته امداد از خانواده های مطلقه دائمی و 

همیشگی نیست، بلكه موقت می باشد تا توانمند شوند و مجددا تشكیل خانواده دهند.
وی با اشاره به این که رویكرد کمیته امداد در مقابل زنان سرپرست خانوار توانمندسازی 
آن هاست، ادامه داد: در این راستا کمیته امداد با طرح دوباره زندگی، اشتغال زایی، حمایت 
از تحصیل، درمان و توانمندسازی مددجویان بیمار و بیمه پردازی برای زنان سرپرست 

خانوار تا مستمری بگیر تامین اجتماعی شوند، اقدام به حمایت نموده است.
وی با اشاره به این که حمایت دائمی از زنان مطلقه باعث می شود آن ها به فكر تشكیل 
مجدد خانواده نباشند، اضافه کرد: طرح دوباره زندگی در همین راستا اجرا می شود و در 

قالب آن تلاش می شود زندگی مشترک این خانم ها با همسران قبلی خود گره بخورد.
به گفته معاون کمیته امداد قم، در سه سال گذشته حدود 1۰۰ خانم مطلقه زندگی مجدد 
خود را با همسران قبلی آغاز و از کمیته امداد نیز ۶۰ میلیون ریال کمک بلاعوض دریافت 

کرده اند.
وی بیان کرد: اگر زنان مطلقه شرایط رجوع به همسر قبلی را نداشتند، آموزش های 
فرهنگی و فكری به این افراد ارائه می شود تا نسبت به تشكیل خانواده تشویق شوند 
و جمعیت آماری رو به افزایش نباشد. وی افزود: زن مطلقه ای که فرزند نداشته باشد 
در امور اشتغال و استقلال مالی موردحمایت قرار می گیرد و زنی که فرزند داشته باشد، 

مستمری بگیر کمیته امداد خواهد شد.
 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

مجوز واردات باتری های فرسوده به قم 
کاهش یافته است

مدیرکل حفاظت محیط زیست قم گفت: مجوز واردات باتری های فرسوده درسال های 
اخیر به این استان به شدت محدود شده است به طوری که برای کمتر از 1۰ درصد از 

ظرفیت اسمی واحدهای ذوب سرب مجوز واردات صادر می شود.
سید رضا موسوی مشكینی گفت: با گسترش فعالیت غیرمجاز واحدهای ذوب سرب 
و رشد فزاینده آنها در دهه های گذشته به ویژه در اراضی حاشیه ای شهر قم، با همكاری 
دستگاه های اجرایی ذیربط، بیش از 2۰۰ کوره غیرمجاز سرب درسطح استان تخریب 
شدند. وی با بیان اینكه از سال 85 با تأکید این اداره کل مبنی بر اخذ مجوز فعالان حوزه 
سرب، 11 واحد صنعتی مجوز دریافت کرده اند، اظهار داشت: از سال 1۳88 بر اساس 
مصوبه شورای برنامه ریزی و توسعه استان، هیچ مجوزی برای تأسیس و بهره برداری از 

واحدهای ذوب سرب جدید در استان قم صادر نمی شود.
صدور  با  گذشته  سال های  در  افزود:  ادامه  در  قم  زیست  محیط  حفاظت  مددیرکل 
بخشنامه ها و دستورالعمل های سازمان حفاظت محیط زیست، سیر تكمیل و تجهیز 
سیستم های کنترل آلودگی در واحدهای ذوب سرب و همچنین فرآیند واردات باتری های 
فرسوده بسیار دقیق تر شده است. وی با بیان اینكه درحال حاضر فقط ۷ واحد ذوب سرب 
در قم دارای مجوز بازیافت باتری های فرسوده هستند، خاطرنشان کرد: تلاش می کنیم 
از این مجوزها به عنوان ابزار کنترلی برای مقابله با آلودگی های زیست محیطی واحدهای 
ذوب سرب استان استفاده کنیم. موسوی از قرار گرفتن ۴ واحد ذوب سرب استان قم در 
لیست صنایع آلاینده خبر داد و گفت: واحدهای صنعتی که در لیست صنایع آلاینده 
قرار می گیرند، مشمول ماده ۳8 قانون مالیات بر ارزش افزوده می شوند که این مسأله 

بازدارندگی و تأثیرگذاری مناسبی در کنترل آلودگی های زیست محیطی دارد.
بر اساس تبصره یک ماده ۳8 قانون مالیات بر ارزش افزوده، واحدهای تولیدی آلاینده که 
استانداردها و ضوابط زیست محیطی را رعایت نمی کنند، طبق تشخیص و اعلام سازمان 
حفاظت محیط زیست، علاوه بر مالیات و عوارض متعلق، مشمول پرداخت یک درصد از 

قیمت فروش به عنوان عوارض آلایندگی می شوند.
وی با اشاره به کنترل و نظارت منظم و مستمر و گاهی پایش شبانه و سرزده واحدهای 
ذوب سرب در شهرک ها و نواحی صنعتی، تصریح کرد: درصورت وجود هرگونه آلودگی 
در این واحدها، بلافاصله اخطاریه های لازم صادر و در صورت بی توجهی، برخوردهای 

حقوقی و قضائی با واحدهای متخلف صورت می پذیرد.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با اشاره به ارتقاء سیستم های کنترل آلودگی و 
نصب سیستم های پایش آنلاین در برخی واحدهای ذوب سرب، گفت: تمامی واحدها به 
صورت فصلی خوداظهاری کرده و میزان آلودگی آنها توسط آزمایشگاه های معتمد سازمان 

کاملا مورد نظارت و کنترل قرار می گیرد.
وی در پایان خاطرنشان کرد: امیدواریم با همكاری و مشارکت همه دستگاه های اجرایی 
استان قم و حضور مؤثر و مسؤولیت پذیری اقشار مختلف مردم، بتوانیم گام های مثبت و 

مؤثری در جهت حفظ و حراست از محیط زیست کشور عزیزمان برداریم.

چگونه ازدواج موفقی داشته باشیم

 ازدواج، عهد و پیمان از روی عقل یا احساسات؟

اجتماعی

از  نماینده ای  هرکدام  اربعین  روی  پیاده  ایرانی  زائران 
فرهنگ و شریعت ایرانی هستند. در گزارش زیر 8 نكته 
درباره برخی رفتارهای غلط که به ندرت در میان برخی 

زائران دیده شده می پردازیم.
عجله کردن و هل دادن

1. زائران اربعین به عنوان نمایندگان فرهنگ و شریعت 
ایران اسلامی شناخته می شوند و در برخی موارد شاهد 
رفتارهایی هستیم که ممكن است در میان مردم عراق و 
سایر شهروندان کشورهای حاضر در این رویداد، تصویر 
نادرستی را از ما به نمایش بگذارد. نخستین موردی که در 
پیاده روی اربعین و زیارت اماکن مقدسه دیده می شود، 
و  بی دلیل  اجتماع  دادن،  هل  آمد،  و  رفت  در  تعجیل 
رفتارهایی از این دست است. کشور عراق به دلیل وضعیت 
امنیتی خاص خود در شهرها و جاده ها دارای ایست های 
بازرسی زیادی است. بعضا دیده شده در این ایست های 
ایست های  این  از  عبور  برای  هموطنان  برخی  بازرسی 
بازرسی عجله می کنند، همدیگر و یا دیگر زائران را هل 
می دهد یا نسبت به بازرسی بدنی اعتراض می کنند. این 
اتفاق می تواند تصویر غلطی از فرهنگ ایرانی را در میان 

شهروندان دیگر کشورهای جهان ارائه دهد
اقامت طولانی در موکب ها

2. شهرهای کشور عراق خصوصا دو شهر کربلا و نجف در 
ایام زیارت اربعین، چندین برابر ظرفیت خود آماده حضور 
زائران از کشورهای جهان می شوند. به همین دلیل بخشی 
زیادی از آمادگی این کشور برای زیارت اربعین مربوط به 
آمادگی ها و امكانات مردمی است. بعضا دیده شده برخی 
زائران در مسیر پیاده روی با لحن دستوری از مردم عراق 
طلب امكانات یا نیازهای خود را می کنند. یا در برخی موارد 
هم دیده شده برخی زائران به جای اطراق چند ساعته یا 
شبانه چند روز در خانه های آماده شده مردم می مانند. در 
واقع این امكانات و زیرساخت های مردمی برای اقامت چند 
ساعته یا شبانه زائران در راه کربلا ایجاد شده و ماندن چند 
روزه در آنها باعث می شود دیگر زائران نتوانند از این امكانات 

بهره ببرند.
پوشش نامناسب

با  زائران  عموما  که  گونه ای  به  اربعین  سفر  شكل   .۳
جا  به  را  اربعین  زیارت  هفته ای  یک  تا  روزه  سفرهای 5 
می آورند. در این زیارت آنها چند مقصد برای اتراق شبانه 
پیاده روی  که شروع مسیر  نجف  در شهر  نخست  دارند. 
است و عموما یک تا دو روز در نجف می مانند. بعد از آن 2 
و نیم تا ۳ روز در مسیر پیاده روی از نجف به کربلا هستند 

این  در  کربلا می مانند.  در شهر  روز  تا ۴  آن ۳  از  و پس 
اتراق های شبانه یكی از رفتارهای نامناسبی که به ندرت 
دیده می شود، پوشش های نامناسب برای حضور در اماکن 
مذهبی و یا حتی استفاده از لباس های خانگی است. به 
لباس های  با  افراد  برخی  که  دیده می شود  مثال  عنوان 
راحتی خانه، زیر شلواری، یا لباس های ورزشی و... در حرم 
اهل بیت حاضر می شوند که می تواند تصویر بدی را از زائران 

حسینی ارائه دهد. 
شوخی های نابجا

۴. نكته دیگر این است که در سفر اربعین بخش زیادی 
قالب گروه های دوستانه،  در  به صورت گروهی  زائران  از 
محلی، مذهبی یا فامیلی حضور پیدا می کنند و این فضای 
دوستانه ممكن است در برخی از موارد آغشته به شوخی ها 
و بحث های دوستانه ای هم شود. اما آنچه می تواند در این 
رفتارها ذهنیت بدی از زائران ایرانی به جا بگذارد، شوخی با 
مسائل فرهنگی و زبان عربی میزبانان اربعین است. تلاش 
برای صحبت کردن با زبان عربی با لحن طنز آمیز یكی از 
و  می شود  دیده  بعضا  اربعین  سفر  در  که  است  مواردی 

ممكن است برای شهروندان عراقی سوتفاهم ایجاد کند.
کلمات توهین آمیز

5.در نظر داشته باشید برخی عراقی ها، با زبان فارسی 
آشنا هستند، لذا مناسب است در گفت وگوها، حتی به 
شوخی از کاربرد کلمات اهانت آمیز و خلاف ادب اجتناب 

شود. زائران می توانند از این امر، برای تعامل هر چه بهتر 
و تقویت پایه های دوستی و برادری دو ملت استفاده کنند.

عدم رعایت صف
۶. رعایت نكردن صف خصوصا در هنگام ورود به اماکن 
و  عادات  جز  موکب ها  در  غذا  پخش  هنگام  یا  مذهبی 
رفتارهای غلطی است که می تواند نظم برگزاری مراسم 

اربعین را بهم بریزد. 
بی توجهی به قانون

۷. در اماکن مذهبی کشور عراق، عموما همراه داشتن 
موبایل ممنوع است و به همین دلیل در کنار همه ورودی ها 
وسایل  دادن  امانت  برای  غرفه های  مذهبی،  اماکن  در 
جایگذاری شده است. در برخی موارد دیده شده برخی 
زائران موبایل های خود را در لباس خود پنهان می کنند که 

این کار بی احترامی به قانون داخلی میزبان است.
مدیریت توقعات و انتظارات

8.  آنطور که همه ساله از سوی مسئولان برگزاری پیاده 
روی اربعین مطرح می شود زائران لازم است هنگام حضور 
در موکب ها توقعات خود را کاهش دهند و در نظر داشته 
باشند که مسئولان موکب ها تمام تلاش خود را برای ارائه 
بهترین خدمات و فراهم کردن زمینه های آرامش و استراحت 
حاضران در مراسم اربعین به کار می گیرند و مناسب است 
زائران نیز برای تقدیر و تشكر از آنها محترمانه و مؤدبانه 

برخورد کنند.

نماینده ای از فرهنگ و شریعت ایرانی باشیم
 8رفتار غلطی که زائران ایرانی اربعین باید از آنها دوری کنند!

بسیاری از شبكه  های اجتماعی به کودکان زیر 1۳ سال اجازه ثبت حساب کاربری را 
نمی دهند. علیرغم محدودیت سنی برای شبكه های اجتماعی، بسیاری از کودکان از این 

شبكه ها بدون اطلاع و رضایت والدینشان استفاده می کنند.
زندگی ما از دهه پیش تا به حال با وجود شبكه های اجتماعی متفاوت شده  است؛ اما 
آیا این تفاوت زندگی کودکان مارا تحت تاثیر قرار نمی دهد؟! کودکان و نوجوانان از والدین 
خود الگو می گیرند و این موضوع تا جایی پیش رفته است که با وجود محدودیت سنی، 
میزان استفاده کودکان زیر 11 سال از شبكه های اجتماعی در حال افزایش است. طبق 
گزارش سالیانه ای آف کام) تنظیم کننده روابط انگلیس(، سرویس ها و دستگاه هایی که 
توسط سنین 15 سال به پایین مورد استفاده است تقریبا دارای  2۰۰۰ اکانت شخصی 
در شبكه های اجتماعی هستند. برخلاف واقعیت، بسیاری از شبكه  های اجتماعی به 
کودکان زیر 1۳ سال اجازه ثبت حساب کاربری را نمی دهند. علیرغم محدودیت سنی 
برای شبكه های اجتماعی، بسیاری از کودکان از این شبكه ها بدون اطلاع و رضایت 

والدینشان استفاده می کنند.
حواسمان به کاربران کودک شبکه های اجتماعی باشد

کودکان 1۳ ساله، معمولا در شبكه های فیسبوک، توییتر، اینستاگرام، پینترست و 
اسنپ چت حساب کاربری دارند. برای استفاده از یوتیوب باید 18 سال داشته باشند ولی 
کودکان 1۳ ساله می توانند با رضایت والدین اکانت داشته باشند. تنها چند روز بعد از این 
یافته ها، مت هنوک )وزیر بهداشت انگلستان( این بیانیه  را منتشر کرد: »تمام شرکت های 

شبكه های اجتماعی از داشتن محتواهای آسیب زا منع هستند«. این بیانیه در پی مرگ 
نوجوان 1۴ ساله به نام مولی روسل بود. این نوجوان در شبكه  اجتماعی خود تصاویری را 
دنبال  می کرد که دقیقا مرتبط با خودکشی او بوده است. تصاویری که محتوای افسردگی 
و خودآزاری و خودکشی داشتند. این گزارش ها ما را از فشاری که شبكه های اجتماعی بر 
نوجوانان دارند نیز مطلع می کنند. ۷8 درصد از این نوجوانان می گویند بیشترین فشاری 

که به روان آنها وارد می شود، محبوب به نظر رسیدن است.
راحت از کنارش نگذریم

 یک سوم والدین کودکان می دانند کودکانشان سن مناسب استفاده از فضای مجازی را 
ندارد ولی توجه کافی به اهمیت این موضوع حیاتی ندارند. بهتر است والدین و سرپرستان 
اگر  است  خوب  باشند.  داشته  خبر  خود  نوجوانان  و  کودکان  آنلاین  فعالیت های  از 
شبكه های اجتماعی مخصوص به کودکان زیر 15 سال را بشناسیم و آن را به فرزندان خود 
معرفی کنیم زیرا که فضایی امن تر نسبت به شبكه های اجتماعی بزرگسالان دارند، مانند: 
یورزفر )yoursphere(، فن لالا )fanlala( و گروم سوشال )grom social( شما همچنین 
می توانید لیست ده ها شبكه اجتماعی را که مناسب کودکان است و می توانند بدون هیچ 
ضرری از آن استفاده کنند را از گوگل پیدا کرده و با آن آشنا شوید. گزارش سالیانه آف کام 
از رشد جمعیتی استفاده از اینستاگرام، واتس آپ و اسنپ چت بین سنین 12 تا 15 سال 
خبر داد، در حالی که فیسبوک ۳1 درصد این جمعیت را دار بر می گیرد و اصلی ترین 

گزینه است.

کودکان در چه سنی می توانند از شبکه های اجتماعی استفاده کنند؟
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فرصت برای یک
 جهش اقتصادی

 اینكه در جهان خصوصا در خاورمیانه چالش های 
بزرگ سیاسی و منطقه ای در جریان است اما به نظر 
می رسد که پشت همه این چالش ها، نزاع ها و اختلاف ها، رقابت های اقتصادی جایگاه 
اصلی را دارا است. آرامكو با تولید روزانه ۶.1۳ میلیون بشكه مورد حمله قرار می گیرد 
و با اینكه  یمنی ها مسوولیت این حمله را به عهده می گیرند ولی دولت های آمریكا و 
عربستان و دیگر دول غربی انگشت اتهام را متوجه ایران می کنند و سازمان منافقین 
که منفور ملت ایران است و حتی در میان مخالفین جمهوری اسلامی مطرود است با 
راه اندازی یک شو تبلیغاتی توسط رسانه های معاند  سعی می کند، این ادعای واهی را 
به اصطلاح مستندسازی کند. جالب اینكه آمریكا با دارا بودن پیشرفته ترین رادارها و 
ماهواره های نظامی هنوز حتی یک عكس حمله از خاک ایران نتوانسته منتشر سازد اما 
این خائنان به وطن با جعلیات خود حتی خبر از آن می دهند که دستور حمله به آرامكو 

از طرف رهبر ایران صادر شده است!
در این میان یک نكته بسیار مهم مورد غفلت قرار می گیرد، سود اقتصادی مختل شدن 
صادرات نفت آرامكو را چه کسی می برد؟ مدت هاست که آمریكا نفتی از خلیج فارس 
خریداری نمی کند. در عوض ژاپن و چین ۶۰ تا ۷۰ درصد نفت مورد نیاز خود را از منطقه 
خلیج فارس تامین می کنند و به عبارت دیگر اولین متضرر اخلال در صدور نفت خلیج 
فارس ژاپن و چین هستند که از نظر اقتصادی رقبای آمریكا محسوب می شوند، از طرف 
دیگر در حال حاضر آمریكا یكی از صادرکنندگان مهم نفت است که با تضعیف نفت خلیج 
فارس سهم بیشتری از بازار نفت را به خود اختصاص می دهد. پس به عبارتی آمریكا از 
دو سو نافع اصلی حمله به آرامكو بوده است و با رندی هرچه تمام تر به جای اینكه در 
معرض اتهام باشد ایران را به این حمله متهم می کند. این موضوع نشان می دهد که 

پشت حوادث ریز و درشت کنونی منافع بزرگ اقتصادی نهفته است.
ایران با اقتداری که عرصه نظامی و سیاسی طی ماه ها و سال های گذشته از خود نشان 
داده و نفوذ بالایی که در بین مردم کشورهای منطقه پیدا کرده است باید اکنون بیشترین 
بهره اقتصادی را ببرد. اکنون زمان آن است که ایران سود سرمایه گذاری های خود در 
دیگر کشورها را کسب کند. شرکت ها و کارخانه های ما باید با تمام توان در عراق و سوریه 
و لبنان و حتی در آینده نه چندان دور در یمن فعال شوند و عرصه را برای رقبایی چون 

چین و ترکیه خالی نكنند.
آمریكا که پس از جنگ جهانی دوم به واسطه نابودی زیرساخت های کشورهای اروپایی 
و شوروی سابق فرصت را غنیمت شمرد و یكه تاز عرصه اقتصاد شد اکنون با ظهور 
اقتصادهای نوظهور و خصوصا تبدیل چین به دومین اقتصاد جهان و خیز آن برای کسب 
رتبه اول و پیشرفت این کشور در حوزه ساخت سلاح های پیشرفته به زودی معادلات 
جدید اقتصادی رقم خواهد خورد و ما نیز باید خود را برای ورود به این مرحله آماده کنیم 
و در عرصه اقتصاد جهانی حرفی برای گفتن داشته باشیم. یكی از مشكلات اصلی ما در 
اقتصاد نداشتن ثبات است و هر دولتی که روی کار می آید اقدامات و سرمایه گذاری های 
دولت پیشین و عوامل آن را مورد بی مهری قرار می دهد و از این طریق بسیاری از منابع 
کشور هدر می روند. از طریق مطالعات کارشناسی و دقیق می توان نسبت به اقتصادی 
بودن طرح ها اطمینان حاصل کرد و شروع و ادامه هر طرحی را تضمین نمود. هیچ طرح 
و سرمایه گذاری نباید از دایره توجه خارج شود مگر اینكه کارشناسان بر غلط بودن آن 

اتفاق نظر داشته باشند.
تحولات بزرگی در اقتصاد جهانی در حال رخ دادن است که بستر بسیاری از حوادث 
همه  از  توان  تمام  با  و  شناخت  را  تحولات  این  باید  هستند،  سیاسی  رویدادهای  و 
ظرفیت های دولتی و خصوصی برای حضور در اقتصاد جهانی بهره برد. اگر اکنون 
در تبیین استراتژی های خود و اجرای آنها کوتاهی کنیم دچار خسارت های تاریخی 
خواهیم شد. دولت باید با وسواس تمام در بكار گیری مدیران کار بلد و آشنا به وضع 
کنونی جهان همت کند و به کمک بخش خصوص بشتابد تا همه مردم ایران از منافع 
حاصله بهره مند شوند. اغراق نیست اگر بگوئیم که زمان برای یک جهش اقتصادی 
فراهم است منتها همه باید قدر فرصت های گذرا را بدانند و در بوجود آوردن این جهش 

سهیم شوند.
کارشناس مسائل اقتصادی

رئیس کمیسیون عمران مجلس:

دولت طرح قابل توجهی برای تولید مسکن ندارد
رئیس کمیسیون عمران مجلس گفت:در شرایط کنونی با توجه به متوقف شدن 
پروژه های مسكن سازی، عملا دولت طرح قابل توجهی برای تولید مسكن ندارد، از 
این رو تولید ۴۰۰ هزار واحد مسكونی در شهرهای جدید و بافت فرسوده نیز به درستی 

عملیاتی نشده است.
محمدرضا رضایی کوچی  با انتقاد از عملكرد دولت در حوزه تولید مسكن در کشور، 
گفت: دولت در دو سال اخیر با تشدید تلاطمات بازار مسكن، برنامه ریزی کلانی را برای 
تولید انبوه مسكن در کشور انجام داد که قطعا اجرای این برنامه ها بسیاری از مشكلات 

این بخش را حل می کرد.
و  راه  وزارت  مسئولان  داد:  ادامه  اسلامی  شورای  مجلس  در  جهرم  مردم  نماینده 
شهرسازی بارها مصاحبه کرده و توضیحاتی زیادی را درباره طرح های تولید مسكن 
ارائه کردند، اما متأسفانه هیچ کدام از برنامه ها و وعده های آن ها عملیاتی نشده است.

وی افزود: در شرایط کنونی با توجه به متوقف شدن پروژه های مسكن سازی، عملا 
دولت طرح قابل توجهی برای تولید مسكن ندارد، از این رو تولید ۴۰۰ هزار واحد 

مسكونی در شهرهای جدید و بافت فرسوده نیز به درستی عملیاتی نشده است.
راه حل اساسی برای مقابله با گرانی، تولید گسترده مسكن است

رضایی کوچی ادامه داد: قطعا راه حل اساسی برای مقابله با گرانی بازار مسكن، تولید 
گسترده ملک است، اما با وجود تأکید نمایندگان مجلس به ویژه اعضای کمیسیون 
عمران اقدام عملی در این عرصه صورت نگرفته و برنامه ها تنها بر روی کاغذ باقی مانده 

است.
این نماینده مردم در مجلس دهم گفت: تعدیل نرخ بازار مسكن در گرو بهبود وضعیت 
عرضه و تقاضا است، از این رو تا زمانی که میزان تقاضا بیشتر از عرضه باشد، نمی توان 

به بهبود بازار امید داشت.
رئیس کمیسیون عمران مجلس ادامه داد: دولت و وزارت راه و شهرسازی باید برای 
حوزه مسكن بهتر و کارشناسی تر برنامه ریزی و تدبیر کند، در غیر این صورت باز باید در 

سال های آتی شاهد بروز تلاطم در بازار باشیم./

سخنگوی صنعت برق اعلام کرد

کذب بودن افزایش نرخ و تغییر نحوه 
محاسبه برق

سخنگوی صنعت برق  گفت :شایعه افزایش ۷۰ درصدی نرخ برق، حذف طرح های 
تشویقی و تغییر نحوه محاسبه نرخ برق با صدور قبوض الكترونیكی، کذب است.

آقای مصطفی رجبی مشهدی با اشاره به اینكه فقط نحوه صدور قبض از کاغذی به 
الكترونیكی تغییر یافته است، افزود: تاکنون ۹۷ درصد مشترکان شناسه قبض و شماره 
تلفن همراه خود را در این سامانه ثبت کرده اند و قبض الكترونیكی برق را دریافت 

می کنند.
وی با بیان اینكه، هنوز یک میلیون نفر اطلاعات خود را در این سامانه ثبت نكرده اند، 
گفت: این افراد یا از خدمات شبكه تلفن همراه برخوردار نیستند یا تلفن همراه نداشته و 
یا کم توان هستند که برای این گروه، ماموران برق به درب منازل مراجعه و به نحوی آن ها 

را از صورت حسابشان آگاه خواهند کرد.
سخنگوی صنعت برق با اشاره به اینكه مشترکان می توانند جزئیات قبض برق خود 
را در سایت های شرکت توزیع برق مشاهده کنند، ادامه داد: نحوه محاسبه، نرخ برق، 
مولفه های مربوط به کم باری، پرباری و میانباری همچنان برقرار بوده و تغییری نكرده 
است. آقای رجبی مشهدی با بیان اینكه، تغییر قیمت برق مربوط به ابتدای سال و با 
تصویب هیئت وزیران انجام شده است، گفت: قیمت برق برای مشترکانی که در الگوی 
مصرف قرار دارند با ۷ درصد رشد و مشترکان پرمصرف با 2۳ درصد )۷ درصد افزایش 
اعمال شده برای همه مشترکان و 1۶ درصد نیز برای بالا رفتن برق مصرفی نسبت به 
الگوی مصرف( افزایش محاسبه می شود. وی افزود: هم اکنون، 85 درصد مشترکان 
زیر الگوی تعیین شده مصرف می کنند و ۳۰ درصد مشترکان نیز علاوه بر قرار داشتن در 

الگوی مصرف، در مقایسه با سال گذشته نیز کمتر مصرف کرده اند.
دارند  ابهام  برق خود  برق گفت: مشترکانی درخصوص قبض  سخنگوی صنعت 
می توانند با شماره 88۷۷۳۰۴2 تماس گرفته و مشكل را مطرح کنند تا ماموران توانیر 

در کمترین زمان ممكن موضوع را بررسی کنند.

بانک مرکزی اعلام کرد؛

شرایط بخشودگی سود تسهیلات 
زیر ۱۰۰ میلیون

بانک مرکزی در بخشنامه ای، شرایط بخشودگی سود تسهیلات با مبلغ 1۰۰ میلیون 
تومان و کمتر از آن را به بانک ها اعلام کرد.

بانک مرکزی بخشنامه ای را در خصوص اجرای بند »ل« تبصره ماده 1۶ قانون بودجه 
امسال به بانک ها و موسسات اعتباری ابلاغ کرد.

بر اساس اعلام دیوان محاسبات، مشمولین بخشودگی سود تسهیلات با مبلغ 1۰۰ 
میلیون تومان و کمتر از آن )اصل تسهیلات( می توانند از زمان تصویب قانون بودجه ۹8 
فقط تا سقف 1۰۰ میلیون تومان از بخشودگی سود تسهیلات استفاده کنند و مازاد بر 

آن سقف قابل بخشش نیست.

 یک کارشناس حوزه کار اعلام کرد

خصوصی سازی به معنی تعطیل کردن کارخانه نیست!

5 اقتصادی

ستار محمدی تلوار

پول نقشی فراتر از یک ابزار اقتصادی دارد و ضمن تسهیل امور اقتصادی، بر هویت 
ملی شهروندان و مشروعیت دولت ها نیز تأثیرگذار است. از این رو، باید در سیاستگذاری 
پولی، به ویژه موردی مانند حذف صفر، سویه ها)جنبه ها(ی غیر اقتصادی آن را نیز در 

نظر گرفت.
وقتی در اثر تورم ارزش پول ملی کاهش قابل توجهی می یابد، اثرات اقتصادی و 
همچنین سیاسی و هویتی این امر دولت ها را به فكر حذف صفر می اندازد. به همین 
خاطر ما باکشورهای زیادی در جهان روبه رو هستیم که حذف صفر از پول ملی خود را 
تجربه کرده اند. برخی از آنها در این راه موفق شده و برخی نیز، علیرغم چندبار اقدام به 

این کار موفقیتی به دست نیاورده اند.
هرچند تجربه های موفق و ناموفق دیگر کشورها تا حدود زیادی به شرایط خاص 
آنها باز می گردد، اما برخی قواعد اقتصادی، به ویژه در سطح کلان وجود دارد که از 
اعتبارجهانی برخوردار بوده و به اصطلاح جهان شمول است. بنابراین، احتمال شكست 

کشورهایی که به این قواعد جهانشمول اقتصادی بی توجه باشند بیشتر است.
ایران نیز به خاطر تجربه تورم های لجام گسیخته در سال های اخیر با کاهش ارزش 
پول ملی مواجه بوده و به همین خاطر حذف ۴ صفر از پول ملی را در دستور کار قرار 
داده است. اما در این شكی نیست که، ضمن توجه به تجربه کشورهای دیگر باید شرایط 
حاکم بر اقتصاد کشور در دوره کنونی را در نظر گرفته و قواعد جهانشمول اقتصادی را 

جدی بگیرد.
به گزارش رسانه ها، نمایندگان مجلس شورای اسلامی، روز یک شنبه با یک فوریت  

لایحه اصلاح قانون پولی و بانكی کشور موافقت کردند.
به باور کارشناسان سابقه این بحث تقریباً به زمان دولت دهم باز می گردد. درآن زمان، 
برای اولین بار موضوع حذف صفر را با این استدلال که اگر چند صفر از اسكناس های 
ایران حذف شود، بطور قطع ارزش پول ملی در برابر سایر ارزهای معتبر جهان افزایش 

می یابد و قدرت خرید مردم نیز بالا می رود،  مطرح کردند.
بعد از آن، در دولت یازدهم، برای دومین بار داستان کم کردن صفرهای پول ملی مطرح 

شد، اما باز هم پس از بحث های فراوان به دلایلی چندکنار نهاده شد. البته در این مقطع 
دولت پیشنهاد حذف تنها یک صفر را ارئه کرده بود.

حذف صفر؛ از دلایل اقتصادی تا پیروی از عرف جامعه
بسیاری از صاحبنظران اقتصادی و همچنین مردم پول را به عنوان یک وسیله مبادله 
می نگرند. از نظر آنها پول ملی ابزاری است که انجام معاملات را در سطح اقتصاد ملی 
تسهیل می کند، به دولت ها در مدیریت مسایل کلان اقتصادی یاری می رساند و کشورها 
را قادر می سازد تا از طریق انتشار پول ملی برای خود درآمدهای ناشی از حق نشر کسب 

کنند.
 برخی از متخصصان نیز نگاه متفاوت تری به پول دارند و برای آن نقشی فراتر از یک ابزار 
اقتصادی قایل هستند. از دید این گروه پول نه تنها تعاملات اقتصادی را آسان می سازد، 
بلكه بر هویت ملی شهروندان نیز اثر می گذارد. در نتیجه نشان دهنده ی مشروعیت ملی 

دولت نیز هست.
بعلاوه، برخی مانند »جرج زیمل«، جامعه شناس آلمانی پول را یک پدیده اجتماعی 
در نظر می گیرند. وی معتقد است که استفاده از پول بیشتر از آنكه محاسبه عددی باشد 
تسهیل کننده ی معاملات اقتصادی است. بعلاوه، معاملات پولی به شكل گیری جوامع 
نیز کمک می کند. پول می تواند هویت سیاسی ایجاد کند و یا به آن استحكام ببخشد.
در واقع طبق نگاه جامعه شناسان، یكی از اهداف عمده انتشار پول های ملی در قرن 
نوزدهم تشكیل ملت به عنوان یک جامعه سیاسی و اقتصادی یكپارچه بود. پول ابزاری 

هویت بخش است.
»عبدالناصر همتی«، رییس کل بانک مرکزی نیز به جنبه ی غیر اقتصادی موضوع 
اشاره کرده است، اما از زاویه ای متفاوت. تأکید وی بر دلایل عرفی و اجتماعی حذف 
صفر بوده است. به عبارتی دیگر، همتی پول را به عنوان ابزاری برای تسهیل معامله در 

نظر گرفته و جنبه های هویتی آن را ندیده است.
وی در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی حضور داشت و به دفاع از این لایحه 
پرداخت و گفت: بحث اصلاح ظاهر پول ملی کشور از ضرورت های است که از گذشته 

تاکنون بررسی های متعددی درباره آن صورت گرفته است.
همتی هدف اولیه از این اقدام را هماهنگی با فرهنگ عمومی و عرف جامعه اعلام کرد. 

وی در این باره گفت: پول ملی کشور به خاطر تورم عملًا خاصیت خود را از نظر ظاهر از 
دست داده و مردم از واحد پول ملی به عنوان »ریال« اسم نمی برند و بیشتر از »تومان« 

استفاده می کنند.  
هرچند بین فرهنگ و اقتصاد پیوندی ناگسستنی برقرار بوده و این دو اثرات متقابلی 
بر یكدیگر دارند، اما به نظر می رسد در این مورد، عرف و فرهنگ جامعه دنباله رو اقتصاد 
است. اگر به دنبال حذف ۴ صفر از پول ملی، شرایط اقتصادی کشور در جهت بهبود 
تغییر نكند، و تورم همچنان به شكل کنونی ادامه پیدا کند، در آینده همراه با کاهش 

ارزش پول ملی صفرها باز می گردد و عرف و فرهنگ جامعه را وادار به پیروی می کند.
چرا که، به اعتقاد کارشناسان، حذف صفر از پول ملی اقدامی است که در صورت فراهم 
بودن شرایط می تواند به معنای عبور از بحران اقتصادی و پایان دوره تورم لجام گسیخته 
باشد. در غیر این صورت احتمال دارد، به نتایجی کاملًا پیش بینی نشد و منفی منجر 

شود.
البته، همتی پیشتر به موارد دیگری نیز به عنوان اهداف حذف صفر پول اشاره کرده 
بود. از جمله اینكه، این اقدام در کنار سایر اقدامات اساسی بانک مرکزی برای اصلاح 
نظام بانكی و به کارگیری ابزارهای نوین سیاست های پولی و شیوه های جدید و کارآمد 
نظارت بر بانک ها بوده و عملیاتی شدن آن عملًا متاخر بر اصلاحات بانكی خواهد بود. 
همچنین طبق گفته های وی بعد از قانونی شدن، پول های جدید به تدریج و با جایگزینی 
آنها با اسكناس های فرسوده قبلی وارد چرخه می شوند و هزینه آن قابل مقایسه با هزینه 

چاپ حجم زیاد اسكناس های فعلی نخواهد بود.
نگاهی به تجارب جهانی

پژوهشگران اقتصادی نشان داده اند که حذف صفر از پول ملی از یک سابقه طولانی در 
سطح جهان برخوردار است. در قرن نوزدهم، زمانی که دولت ها با کمبود طلا و نقره روبه 
رو می شدند، گاهی اوقات ارزش سكه های خود را تعدیل می کردند. همچنین از دهه 
1۹۶۰ به بعد، بیش از ۶۰ کشور درحال توسعه به اجرای ارزش گذاری مجدد و حذف 

صفر از پول ملی دست زده اند.
در واقع، بعد از جنگ جهانی دوم کشورهای زیادی تعدادی از صفرهای پول خود را 
حذف کردند. در کنار تجربه های موفق، نمونه های زیادی از تجربه شكست برخی از این 
کشورها نیز وجود دارد. برای مثال کشورهایی مانند »ونزوئلا« یا »زیمبابوه« نمونه های 
شكست کامل حذف صفر هستند که پس از مدتی دوباره مجبور به حذف صفر شده اند.
همچنین، در برخی کشورها یک و در بعضی چند بار اقدام به حذف صفر از پول ملی 
خود کرده اند. برای نمونه »آرژانتین« چهار بار و »برزیل« شش بار این کار را انجام داده اند.
یكی از نمونه های موفق، کشور ترکیه در همسایگی ایران است. این کشور در سال 
2۰۰5 در قالب یک پروژه اصلاحی اقدام به اصلاحات بنیادی و ساختاری در نظام پولی 

خود کرد که حذف صفر هم یكی از بخش های آن بود.
تجربه ترکیه نشان داد که موفقیت برنامه حذف صفر بستگی به این دارد که از قبل 
اقدامات اصلاحی ساختاری، از استقلال بانک مرکزی گرفته تا اصلاح سیاست های 

پولی اجرا شود و حذف صفر آخرین حلقه از زنجیره ی اصلاحات پولی باشد.
درواقع، کارشناسان معتقدند که ارزش گذاری مجدد پول ملی هنگامی می تواند نقش 
مؤثری را ایفا کند که در پایان برنامه های ثبات اقتصادی به اجرا درآید و حاوی این پیام به 
شهروندان باشد که دوران تورم بسیار بالا به پایان رسیده است. استفاده از ارزش گذاری 
مجدد پول ملی در این حالت صورت نمادین دارد. به عبارت دیگر تورم مهار شده است 
و با حذف صفرها، شهروندان و سرمایه گذاران موفقیت در مهار تورم را درک می کنند و 
دوران تورم گذشته را به تاریخ می سپارند. در واقع کاهش چشمگیر نرخ تورم می تواند 

شانس موفقیت اجرای برنامه هار ارزش گذاری مجدد پول ملی را افزایش دهد.

پول نقشی فراتر از یک ابزار اقتصادی دارد 

حذف صفر پول ملی و جنبه های فرهنگی آن

یک کارشناس حوزه کار با تاکید بر واکاوی جریان خصوصی سازی در کشور گفت: اگر مثل گذشته ۴۹ درصد سهام کارخانه ها را 
به کارگران و 51 درصد را به بنگاه خصوصی بدهیم به سرنوشت کارخانه های هفت تپه و هپكو دچار نمی شوند.

علیرضا حیدری در ارزیابی خصوصی سازی و روند واگذاری  کارخانه ها اظهار کرد: در بررسی قانون واگذاری مصوب سال 
1۳۷۳هدف از خصوصی سازی و واگذاری بنگاههای دولتی به بخش خصوصی، کارآیی و بهره وری، اثربخشی، توسعه بنگاه، 
خلاقیت و نوآوری عنوان شده تا بهره وری بیشتری از سرمایه های ملی داشته باشیم و حس مالكیت مدیران جدید موجب شود در 

بحث انباشت ثروت و دارایی، توسعه بنگاه، بازار فروش و تنوع تولید ورود کرده و بنگاه را بزرگتر کنند.
وی ادامه داد: متاسفانه برخلاف اهدافی که برای خصوصی سازی ترسیم شده بنگاه را واگذار کردیم و کسی که مالک آن شده 
تصور کرده بیشترین سودآوری و بهره وری در تعطیلی بنگاه است؛ درحالیكه در واگذاری ها می توانستیم بخش قابل توجهی از 

سهام کارخانجات را به بدنه کارخانه و کارگران واگذار کنیم.
این کارشناس حوزه کار با اشاره به مشارکت کارگران در سهام کارخانه ها در گذشته گفت: قبلا واگذاری ها به این شكل صورت 
می گرفت که ۴۹ درصد سهام به کارگران و 51 درصد به بخش خصوصی تعلق می یافت و تفاوتشان در سود حاصل از فعالیت کارگاه 
دو درصد بیشتر نبود اما 51 درصد قدرت مدیریت و کنترل واحد را به دست بخش خصوصی می دادند تا از توانایی مدیریتی بالاتر، 

خلاقیت و نوآوری بیشتر و برنامه ریزی و تولید بهتر برخوردار شود.

هپكو و هفت تپه زمانی گل سرسبد بودند
حیدری تاکید کرد: با وجود پیش بینی سهم 51 درصدی برای مالک خصوصی، هر اقدامی در بنگاه انجام شود باید ۴۹ درصد 
سود حاصل از آن به جیب کارگران برود لذا کارگران سهامدار عمده تلقی می شدند و اتفاقی که از این منظر می افتاد این بود که 
سهامدار ۴۹ درصدی می توانست در سرنوشت کارخانه نقش داشته باشد در هیات مدیره حضور یابد و در تصمیم گیری ها دخالت 
کند تا به سرنوشت کارخانه هایی مثل هپكو و هفت تپه که زمانی گل سرسبد بودند، نیفتد و مدیریت آنها به راحتی برای همه کارگران 

تصمیم نگیرد و نظر سهامداران ۴۹ درصدی را جلب کند.
وی در عین حال با تاکید بر واکاوی جریان خصوصی سازی در کشور، درباره تحقیق و تفحص مجلس از خصوصی سازی گفت: 
معتقدم بحث واگذاری بنگاه های دولتی به بخش خصوصی را باید وارد یک گفتگوی اجتماعی کنیم تا به تغییر قوانین و مقررات 
ناظر بر خصوصی سازی منجر شود. طبعا سهم ۴۹ درصدی کارگران و سهم 51 درصدی بنگاه، یكی از کلیدی ترین بحثها است و 

می تواند خصوصی سازی را از این وضعیت در آورد.
حیدری ادامه داد: اگر قرار بود مالكیت دولتی در دنیا پایه و اساس پیشرفت و توسعه باشد، کشورها به سمت مالكیت 
غیردولتی و ورود سرمایه های خصوصی به اقتصادشان نمی رفتند، بازار بورس ایجاد نمی کردند و ابزارهای مالی مختلف را 

بكار نمی گرفتند.

وزیر نفت ضمن تاکید بر تداوم فروش نفت ایران با وجود اعمال تحریم های یكجانیه 
آمریكا، گفت: ما از هر روشی استفاده می کنیم. بهترین تلاش خود را برای صادرات نفت 

به کار می گیریم و تسلیم نمی شویم، زیرا صادرات نفت حق مشروع ماست.
بیژن زنگنه در حاشیه حضورش در مسكو برای شرکت در سومین مجمع بین المللی 
انرژی ویک روسیه که روز شنبه، 1۳ مهرماه( پس از چهار روز به کار خود پایان داد و 
همچنین شرکت در بیست ویكمین نشست وزارتی مجمع کشورهای صادرکننده گاز 
)جی یی سی اف( در گفت وگویی با خبرگزاری اسپوتنیک روسیه درباره راه های جایگزین 
صادرات نفت ایران و توانایی های صنعت پتروشیمی ایران سخن گفت و پیش بینی خود 

درباره قیمت شاخص نفت خام برنت را بیان کرد.
زنگنه همچنین در پاسخ به پرسشی درباره تولید بنزین در ایران اعلام کرد که این کشور 
توانسته است خود را از وابستگی به واردات سوخت بی نیاز کند و اشاره کرد که با وجود 

تحریم ها ایران هم اکنون در جایگاه صادرکننده قرار گرفته است.
متن کامل گفت وگوی وزیر نفت در ادامه می آید.

آمریکا نگران است که مسیرهای دریایی انتقال نفت ایران شفاف نیستند، 
زیرا ادعا می شود نفتکش های ایرانی سامانه شناسایی خودکار )ای آی اس( خود 
را خاموش می کنند یا اطلاعات اشتباه درباره محموله های خود منتشر می کنند. 
به گفته آمریکایی ها، ایران با دور زدن تحریم ها، از روش هایی استفاده می کند که 
امکان فروش سرّی نفت در خارج را با استفاده از اصطلاح »نفتکش های شبح« 
فراهم می کند. آیا این درست است؟ آیا ایران از نفتکش های شبح استفاده می کند؟
کار  به  )برای صادرات(  را  بهترین تلاش خود  ما  استفاده می کنیم؛  از هر روشی  ما 

می گیریم و تسلیم نمی شویم، صادرات نفت حق مشروع ماست.
ایران برای توسعه صنعت نفت خود چه برنامه هایی دارد؟ به تازگی مدیرعامل 
شرکت ملی صنایع پتروشیمی اعلام کرد در امتداد سواحل دریای خزر، تأسیسات 

پتروشیمی ساخته می شود.
ما قصد داریم در امتداد سواحل دریای خزر دو تأسیسات پتروشیمی ایمن بسازیم که 

به طور 1۰۰ درصد الزام های زیست محیطی را رعایت می کنند.
به طور کلی، صنعت پتروشیمی در ایران به سطحی قابل قبولی رسیده است؛ ما هم 
اکنون از فروش محصولات پتروشیمی 18 میلیارد درآمدزایی داریم و برنامه داریم که این 

رقم در دو سال آینده به 25 میلیارد دلار و پس از ۶ سال به ۳۷ میلیارد دلار برسد.
به دلیل تنش ها در تنگه هرمز، در میانه ماه اوت امسال ایران اعلام کرد طی دو 
سال )در سال ۲۰۲۱ میلادی( می تواند نفت خود را بدون عبور از تنگه هرمز صادر 

کند. لطفا درباره جزئیات این پروژه توضیح دهید.
بله، برای این هدف ما در حال ساخت یک پایانه نفتی جدید در منطقه مكران در نزدیكی 
شهر جاسک هستیم، همچنین در حال ساخت یک خط لوله با ظرفیت انتقال روزانه یک 
میلیون بشكه نفت خام برای ارسال نفت به این پایانه هستیم که امیدواریم به خواست خدا، 

این پروژه تا سال 2۰21 میلادی تكمیل و افتتاح شود.
آیا ایران این )پایانه( را تنها با اتکا به منابع خود می سازد و قصد جذب سرمایه 

ندارد؟
ما تنها بر منابع خود اتكا داریم، اما از سرمایه گذار خارجی نیز استقبال می کنیم، به ویژه 

از طرف روسیه.
شما  پیش بینی  بگویید؟  می توانید  چه  برنت  قیمت  دورنمای  درباره  شما 

چیست؟
هیچ کس نمی تواند قیمت نفت در آینده را پیش بینی کند. رقمی که ما می گوییم، 
تنها برآورد و گمانه زنی است. قیمت ها در بازار به طور عمده به عرضه و تقاضا و چند عامل 
دیگر، به ویژه مسائل سیاسی و اجتماعی، وابسته هستند. قیمت نفت خام برنت اکنون در 

سطحی یكنواخت است و باور دارم جهش عمده ای پیش روی قیمت ها نیست.

اما آیا ایران می تواند یک شاخص جدید ارائه کند که سرانجام به شاخص برنت، 
دبلیوتی آی و دوبی بپیوندد یا مکمل آنها باشد؟

نه، در گذشته هیچ وقت چنین بحثی مطرح نكرده ام، این کار فرآیندی بسیار طولانی 
و پیچیده دارد که بتوان یک شاخص نفتی داشت، دستیابی به این هدف نسبتاً دشوار 

است.

بیژن زنگنه:

از هر روشی برای صادرات نفت استفاده می کنیم

 وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینكه خوشبختانه ساخت کالاهای داخل و اهداف آن از سوی بخشهای 
مختلف جامعه مورد استقبال و حمایت قرار گرفته، تاکید کرد: صنعت و تولید کشور در مسیر رشد قرار گرفته و 

طبق گزارش بانک جهانی بخش تولید و اقتصاد ایران در بسیاری از شاخص ها سیر صعودی دارد.
رضا رحمانی شنبه شب در جلسه شورای معاونین این وزارتخانه گفت: اگر همه بخش های مسئول در ساخت 
داخل کاملا فعالانه پای کار باشند، نتایج بسیار ارزشمند و اثرگذاری برای آینده صنعت و در مجموع برای اقتصاد 

کشور حاصل می شود.
وی افزود، خوشبختانه ساخت داخل و اهداف آن از سوی بخش های مختلف جامعه مورد استقبال و حمایت 

قرار گرفته است.
وی با اشاره به تشكیل دومین میز تخصصی تعمیق ساخت داخل در صنعت خودرو، اعلام کرد: ارزش 

قراردادهای میز دوم بالغ بر یک هزار و 2۳1 میلیارد تومان است که بالای ۹1 میلیون یورو کاهش ارز بری دارد.
وزیر صنعت ادامه داد: با تشكیل میز اول تعمیق ساخت داخل در صنعت خودرو سازی که حدود 2 ماه پیش و 
همزمان با برگزاری نمایشگاه ساخت داخل و رونق تولید بود، خوشبختانه 12 قطعه به تولید انبوه رسیده و فقط از 

محل داخلی سازی ۳ قطعه 2۰ هزار خودرو از کف پارکینگ ها ترخیص و تحویل مردم شده است.
رحمانی خاطرنشان کرد: تشكیل همین میز تخصصی صنعت خودرو موجبات اشتغالزایی تعداد کثیری از 

جوانان این کشور را فراهم می کند که یكی از نتایج بارز نهضت ساخت داخل برای کشور است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد: باید همه میزهای تخصصی ساخت داخل در حوزه های مختلف اعم از 
لوازم خانگی، پتروشیمی، برق، الكترونیک و... بطور متوالی برگزار شود و نتایج آن به اطلاع مردم برسد تا بتوانیم 

بیش از پیش حمایت آنها را به این رویكرد ماندگار جلب کنیم.
رحمانی گفت: در چارچوب محورهای هفتگانه برنامه وزارت صمت، باید جدیت و اهتمام بیشتری روی 

موضوعات ساخت داخل، صادرات و توسعه معادن وجود داشته باشد.
وی افزود: خوشبختانه در بخش اکتشافات معدنی که مبنای توسعه معدنی کشور است گام های بسیار خوبی 

برداشته شده و مردم به زودی آثار این اقدامات را در این حوزه و ساخت داخل مشاهده خواهند کرد.
وزیر صنعت خاطر نشان کرد: تمامی این اقدامات در حالی انجام شده که دشمن برای تعطیلی واحدهای 
صنعتی کشورمان لحظه شماری می کرد و امروز شاهدیم که برخلاف منویات آنها، صنعت و تولید کشور در مسیر 
رشد قرار گرفته و طبق گزارش بانک جهانی بخش تولید و اقتصاد ایران در بسیاری از شاخص ها سیر صعودی 

دارد.

 رئیس اتحادیه لوازم خانگی گفت: با افت نرخ ارز، قیمت لوازم خانگی قاچاق در بازار کاهش یافته است، اما از آنجایی که تولیدکنندگان داخلی با 
ارز نیمایی کار می کنند، شاهد کاهش قیمت در تولیدات داخلی نیستیم.

»سید مرتضی میری« در پاسخ به اینكه چرا با وجود کاهش و تثبیت نرخ دلار در هفته های گذشته قیمت لوازم خانگی کاهش نداشته است، 
افزود: ارز نیمایی برخلاف ارز آزاد که افت ۳۰ تا ۳5 درصدی را در ماه های گذشته تجربه کرده، افزایش داشته و اکنون قیمت این دو نوع ارز به هم 
نزدیک شده است. وی بیان داشت: از آنجایی که قیمت گذاری شرکت های داخلی نیز با ارز نیمایی انجام می شود، قادر به کاهش قیمت ها نیستند.
میری تاکید کرد: عمده ارز نیمایی مربوط به فولادسازان و شرکت های پتروشیمی است که دولتی هستند، به همین دلیل کاهش نرخ ارز نیمایی 
نیز باید با تصمیم دولت اتفاق بیفتد. وی خاطرنشان کرد:  قیمت لوازم خانگی از اردیبهشت امسال تاکنون تغییر چندانی نداشته است و پیش بینی 

می شود تا پایان ماه صفر نوسان نداشته باشد.
پیش بینی افت ۱۰ تا ۱5 درصدی قیمت لوازم خانگی تا دو ماه آینده

این مقام صنفی اظهار داشت: آن دسته از کارخانجاتی که در سال های گذشته با برندهای مطرح کره ای کار می کردند، به دلیل تبعیت این کشور 
از تحریم های آمریكایی و خروج از بازار ایران، سهم حدود ۳5 درصدی خود در بازار کشورمان را از دست داده بودند.

وی ادامه داد:  امروز اما، شرکت های یاد شده نسبت به تامین مواد اولیه مود نیاز از کشورهایی همچون چین و ترکیه اقدام کرده و پیش بینی 
می شود با از سر گرفته شدن تولیدشان، سهم شان در بازار را بازپس بگیرند. میری اظهار داشت:  این شرکت ها در وهله نخست، با تولید ماشین 
لباسشویی تولید خود را از سر خواهند گرفت و پس از آن ماشین لباسشویی، یخچال، فریزر و ساید بای ساید و در مرحله آخر ماشین ظرفشویی را به 
خطوط تولید خود باز خواهند گرداند. وی خاطرنشان کرد:  با افزایش تولید این شرکت ها، پیش بینی می شود حداکثر تا دو ماه آینده بین 1۰ تا 15 

درصد از قیمت های لوازم خانگی در بازار کاسته شود.
توزیع نشان تجاری

رئیس اتحادیه صنف توزیع کنندگان لوازم خانگی ایران یادآوری کرد:  این روزها پیامک های گسترده ای به تلفن های همراه افراد ارسال می شود 
که تحت عنوان محصولات »بانه«  به فروش لوازم خانگی قاچاق اقدام می کنند، همچنین محصولات تقلبی تحت عنوان برندهای آلمانی در بازار به 
فروش می رسد. وی از تهیه یک نشان تجاری )لوگو( با مشارکت این اتحادیه، اتاق اصناف ایران و وزارت صنعت خبر داد که اکنون بین واحدهای 

توزیع کننده لوازم خانگی مورد تایید این اتحادیه توزیع و پشت شیشه مغازه ها چسبانده می شود.
میری تاکید کرد: مردم و مشتریان سعی کنند لوازم خانگی مورد نیاز خود را از این فروشگاه های تایید شده که جنس قاچاق توزیع نمی کنند، تهیه 
کنند. به گزارش ایرنا، مطابق آمارها 515 هزار و ۳۰۰ دستگاه یخچال فریزر از آغاز امسال تا پایان مرداد تولید شد که در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشته رشد 1۳.۶ درصدی داشته است. در این مدت 2۴۷ هزار و 8۰۰ دستگاه تلویزیون تولید شد که در مقایسه با پنج ماه نخست پارسال افت 
1۷.۶ درصدی نشان می دهد. تا پایان مردادماه، 215 هزار و ۴۰۰ دستگاه ماشین لباسشویی و 51۶ هزار و ۶۰۰ دستگاه کولر آبی تولید شد که در 

مقایسه با مدت مشابه سال گذشته به ترتیب افت 1.1 درصدی و رشد 5.5 درصدی داشته است.

وزیر صنعت: 

تولید کشور در مسیر رشد قرار دارد
رئیس اتحادیه لوازم خانگی:

ارز نیمایی مانع کاهش قیمت لوازم خانگی داخلی شد

بهروز مختاری*
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مهدی پاشازاده:

استقلال یکی مثل کریم باقری کم دارد
 کاپیتان سابق آبی پوشان گفت: مجموعه استقلال یكی مثل کریم باقری را کم دارد تا به 

موقع بتواند تیم را جمع کند.
تیم فوتبال استقلال تهران برای اولین بار در فصل نوزدهم لیگ برتر پیروزی را تجربه کرد 
و این اتفاق در حالی برای آبی پوشان افتاد که آنها مقابل گل گهر با محرومیت های زیادی 

مواجه بودند که مهمترین محروم آنها، استراماچونی سرمربی تیم بود.
مهدی پاشازاده در خصوص شرایط آبی پوشان و این پیروزی اظهار داشت: این پیروزی 
را تبریک می گویم اما امیدوارم مجوعه آبیها در باد این پیروزی نخوابد و این برد نوبرانه باعث 

نشود تا مشكلات آنها دیده نشود.
وی اضافه کرد: استقلال برد، اما هنوز مشكلاتی دارد که باید آنها را حل و فصل کند. 
مهمترین مشكل این تیم در ساختار دفاعی است که این ضعف کاملا مشهود است. عجیب 
است تیمی که فصل گذشته بهترین خط دفاعی را داشت حالا همین خط دفاعی تبدیل 
به پاشه آشیل شده و تا زمانی که این نقطه ضعف برطرف نشده، نمی توان به موفقیت های 

بزرگ این تیم امیدوار بود.
کاپیتان سابق آبی پوشان گفت: همانطور که می گویند با یک گل بهار نمی شود، من هم 
می گویم با بردن گل گهر استقلال مشكلاتش را پشت سر نگذاشته است. اما خب این 
پیروزی کمک بزرگی می کند تا یكسری مشكلات مثل از دست رفتن اعتماد به نفس، حل 

شود.
پاشازاده تصریح کرد: دلم برای استراماچونی می سوزد. او تک و تنهاست و مثل انسانی 
که وسط برهوت گیر کرده و راه پس و پیش ندارد شده است. او تنهاست و مشكلات زیادی 

محاصره اش کرده است. این تنهایی را کاملا می شود از چهره اش مشاهده کرد.
وی افزود: استقلال یكی مثل کریم باقری را در ترکیب کادر فنی اش کم دارد. فردی که 
به همه محیط این تیم احاطه داشته باشد و بازیكنان هم ازش حساب ببرند. نه بازیكنان، 

حتی مجموعه مدیریتی.
مدافع پیشین آبی پوشان گفت: بعضی وقتها دلم می خواهد در کادر فنی استقلال 
باشم تا یقه یكسری ها را بگیرم. باور کنید اگر من آنجا بودم بعید نبود تا حالا دو سه بازیكن 
استقلال را کتک می زدم تا متوجه شوند چه پیراهنی را بر تن کردند. حتی یقه یكسری از 
مدیران را هم می گرفتم. مدیرانی که نمی دانند چه مسئولیتی بر عهده دارند و چشم چند 

میلیون هوادار به تصمیم آنهاست.
فرهاد مجیدی از اول اشتباه کرد 

ملی پوش سابق کشورمان در خصوص اتفاقاتی که پیرامون تیم فوتبال امید پیش آمد و 
استعفای فرهاد مجیدی گفت: فرهاد دوست من است و شاید از این اظهار نظر من ناراحت 

شود. اما ناچارم بگویم که اصلا آمدن فرهاد از اول اشتباه بود.
پاشازاده در این خصوص توضیح داد: در مربیگری تجربه حرف اول را می زند و نمی شود با 
دو سه ماه کار کردن مسئولیت به این مهمی را پذیرفت. الان شرایط تیم امید خیلی سخت 

است و صعود این تیم چیزی نزدیک به محال است.
وی اضافه کرد: شنیده ام شاید استیلی خودش هدایت این تیم را بر عهده بگیرد که این 
هم اشتباه است. استیلی در کارهای مدیریتی موفق است و باید در کمترین زمان یک مربی 

واجد شرایط را به جای مجیدی انتخاب کند.
پیشكسوت فوتبال ایران گفت: تیم امید الان یک مربی باتجربه و با انگیزه می خواهد که 
کتش را بكند و بیاید وسط میدان. اگر اندک شانسی برای صعود داشته باشیم، این شانس 
تنها با یک مربی پر انرژی و پر انگیزه مسجل خواهد شد که تمام زندگی اش را برای این 

منظور بگذارد.

محمد فنایی:

 نباید سخندان را به حال خود رها کرد
پیشكسوت داوری فوتبال ایران گفت: تصورم این است که نباید داوران را رها کرد و باید 
طوری برخورد کنیم که اگر نوجوانان خواستند بیایند در داوری کار کنند, انگیزه داشته 

باشند و حداقل علاقه شان از بین نرود.
محمد فنایی درباره تصمیم رضا سخندان مبنی بر خداحافظی از داوری فوتبال اظهار 
داشت: سخندان هم از نظر شخصیتی و هم از لحاظ فنی جزو نمونه های بارز داوری ایران 
بوده و بیش از 15 سال در لیست داوری بین المللی بوده و در بازی های بزرگ دنیا حضور 
داشته است و نباید به سادگی از کنار او گذشت. سخندان زندگی خود را برای داوری ایران 
گذشته است تا اعتبار داوری ایران را ارتقا دهد و باید از او تجلیل شود. نه فقط سخندان بلكه 

باید از سخندن ها تجلیل شود که به داوری فوتبال ما اعتبار دادند.
وی ادامه داد: سخندان فرد بی حاشیه ای است و شخصیت خاص خودش را دارد. اعتقاد 
دارم که کمیته داوران باید با مدار و محبت با سخندان برخورد کند. اگر قرار است جوانگرایی 
شود این حق مسئولان داوری کشور است که این کار را انجام دهند و خود سخندان هم 
اعلام کرد که دیگر قرار نیست در کنار فغانی از او استفاده شود. حالا اگر تصمیمی از 
سوی کمیته داوران گرفته می شود باید با صحبت دوستانه همراه شود. حتی باید رئیس 
فدراسیون هم این کار را انجام دهد, چون سخندان عضو مهمی از داوری کشور است و 

باید از او قدردانی شود.
پیشكسوت داوری ایران تأکید کرد: تصورم این است که نباید داوران را رها کرد. باید طوری 
برخورد کنیم که اگر نوجوانان خواستند بیایند در داوری کار کنند, انگیزه داشته باشند و 
حداقل علاقه شان از بین نرود. در فوتبال بازیكنان از پول و اعتبار فوتبال حرفه ای استفاده 
می کنند، اما این داوران هستند که از سفره حرفه  ای گری چیزی به غیر از توهین و فحاشی 
گیرشان نمی آید. نباید ریشه داوری را با این روش ها بخشكانیم, هرچند که همان طور که 
گفتم مطمئناً کمیته داوران اعتقاداتی دارد که بر مبنای آیین نامه ها تصمیم گیری می کند.

 ذوالفقار نسب:
 ویلموتس از دست کی روش کپی برداری نمی کند

 مربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران گفت: »مارک ویلموتس« با طرح و برنامه جدیدی به 
ایران آمده و برای انتخاب تیم ملی از دست »کارلوس کی روش« کپی برداری نمی کند.

»بیژن ذوالفقار نسب« اظهار داشت: ویلموتس نگاه ویژه ای به لیگ برتر دارد و نفراتی را که 
تا این  جای مسابقات در تیم هایشان درخشیده اند را به تیم ملی دعوت کرده است.

وی خاطرنشان کرد: به طور حتم فهرست تیم ملی در آینده تغییرات زیادی خواهد داشت  
و در ادامه راه ویلموتس نفرات جدیدتری را دعوت خواهد کرد.

ذوالفقار نسب تصریح کرد: بازی های تیم ملی مقابل کامبوج و بحرین حكم مسابقات 
دستگرمی و تدارکاتی را خواهد داشت و ایران در مرحله مقدماتی، راه  چندان سختی را 

پیش رو نخواهد داشت.
وی تاکید کرد: تیم ملی برای صعود به جام جهانی رقیبان دشواری ندارد و این اتفاق رخ 

خواهد داد و ایران برای سومین بار پیاپی راهی جام جهانی خواهد شد.
کارشناس فوتبال در پایان گفت: بازی اصلی ایران در مرحله مقدماتی مقابل تیم ملی 

عراق است که رقیب سنتی ایران در تمام سال های اخیر محسوب می شود.

فاکس اسپورت: 

جهانبخش بزرگ ترین خط خورده تیم ملی
فاکس اسپورت به بازتاب خط خوردن علیرضا جهانبخش از فهرست تیم ملی ایران برای 

انتخابی جام جهانی قطر پرداخت.
به گزارش ایسنا و به نقل از فاکس، تیم ملی فوتبال ایران باید در دو بازی خود در انتخابی 
جام جهانی برابر کامبوج و بحرین قرار گیرد. مارک ویلموتس، سرمربی تیم ملی فوتبال ایران 
فهرست نفرات خودش را برای این دو دیدار اعلام کرده است که نامی از علیرضا جهانبخش 

در آن دیده نمی شود.
این بازیكن ایرانی جایگاه خود را در ترکیب اصلی برایتون از دست داده است و در بازی 
برابر تاتنهام و چلسی در لیگ برتر مورد استفاده قرار نگرفت و به همین خاطر به اردوی تیم 

ملی ایران دعوت نشده است.
در عین حال ویلموتس، سردار آزمون بازیكن ایرانی که در لیگ قهرمانان اروپا موفق به 
گلزنی شد را در کنار مهدی طارمی که در لیگ پرتغال عملكرد خوبی داشته است به اردوی 

تیم ملی دعوت کرده است.
علیرضا جهانبخش 2۶ ساله که در دو دوره جام جهانی برای ایران به میدان رفته است، 
در 5۰ بازی ملی موفق به زدن ۷ گل شده است. او در بازی برابر هنگ کنگ در ترکیب ایران 

قرار گرفت و بازی کرد.

با وجود تمایل تیم سیرجانی؛
حضور علی دایی در تیم فوتبال گل گهر منتفی شد

علی دایی که یكی از گزینه های سرمربیگری تیم فوتبال گل گهر سیرجان به جای وینگو 
بگوویچ بود به این پیشنهاد پاسخ منفی داده است.

باخت تیم فوتبال گل گهر به استقلال در هفته ششم کافی بود تا مدیران تیم گل گهر 
وینگو بگوویچ سرمربی کُروات خود را به دلیل نتایج ضعیف از کار برکنار کنند. البته این خبر 

به صورت رسمی اعلام نشد تا کار پیدا کردن جانشین وینگو در سكوت پیش برود.
علی دایی اصلی ترین گزینه جانشینی تیم گل گهر بود. هرچند دایی بارها نشان داده 
است به خاطر مشغله های کاری به پیشنهاد تیم های غیر تهرانی پاسخ مثبت نمی دهد اما 
برگزاری تمرینات گل گهر در تهران این امیدواری را در مدیران گل گهر ایجاد کرده بود که 

دایی هدایت این تیم را بر عهده می گیرد.
در نهایت و بعد از چند دور مذاکره، دایی به پیشنهاد گل گهر هم پاسخ منفی داد. سرمربی 
پیشین پرسپولیس و تیم ملی به مسئولان تیم گل گهر اعلام کرده فعلا به خاطر مشغله های 
شخصی فرصت بازگشت به فوتبال را ندارد و مسئولان گل گهر در صورت برکناری قطعی 

وینگو باید سراغ گزینه های دیگر بروند.
علی دایی آخرین بار فصل گذشته سرمربی تیم فوتبال سایپا بود اما به دلیل اختلافاتی که 

با مدیرعامل باشگاه داشت، در هفته های پایانی از سمتش برکنار شد.

تیم ملی والیبال ایران در گام پنجم مسابقات جام جهانی مقابل برزیل صف آرایی کرد 
و با وجود نمایش فوق العاده ای که جوانان این تیم داشتند، برابر قهرمان جهان بازنده 

شدند.
در پنجمین روز رقابت های جام جهانی والیبال تیم ملی والیبال ایران از ساعت 8:۳۰ 
صبح دیروز  مقابل برزیل، تیم صدرنشین و بدون شكست مسابقات قرار گرفت و با نتیجه 

۳ بر یک بازنده شد. 
ایگور کولاکوویچ در این بازی نیز با ترکیب تقریبا جوان مسعود غلامی، پوریا یلی، امیر 
حسین اسفندیار، جواد کریمی، علی شفیعی، پوریا فیاضی و محمدرضا حضرت پور 

آغاز کرد.
ست نخست؛ ۲۷ بر ۲5 به سود ایران

برزیل شروع خوبی در آغاز ست داشت و با نتیجه ۳ بر یک از ایران پیش افتاد اما 
شاگردان جوان کولاکوویچ با کسب دو امتیاز متوالی بازی را در امتیاز ۳ برابر کردند. در 
ادامه دو تیم برابر پیش رفتند و نخستین تایم استراحت فنی با نتیجه 8 بر ۷ به سود برزیل 
همراه شد. در شروع بازی برزیل دو اختلاف امتیاز ایجاد کرد که آبشار زیبا و دفاع خوب 

غلامی کار را بار دیگر به تساوی کشاند.
عملكرد عالی پوریا فیاضی ایران را پیش انداخت تا ملی پوشان با نتیجه 1۳بر 11 تیم 
برتر زمین باشند. ایران در حمله و دفاع عملكرد بهتری نسبت به برزیل داشت. دومین 
تایم استراحت فنی نیز با نتیجه 1۶ بر 15 به سود تیم ملی همراه شد. در ادامه شاگردان 
کولاکویچ برتری خود را حفظ کردند و ۳ اختلاف امتیاز ایجاد کردند تا با نتیجه 2۰ بر 
1۷ از حریف قدرتمند خود پیش ماندند و سرمربی برزیل تقاضای تایم استراحت دهد.

پس از وقفه ایجاد شده برزیلی ها دو امتیاز متوالی کسب کردند. بازی یک بار دیگر 
در امتیاز 21 برابر شد تا کولاکوویچ تقاضای تایم استراحت دهد. این رقابت نزدیک در 
امتیاز 2۴ هم ادامه داشت اما در نهایت این ست با برتری 2۷ بر 25 ایران به پایان رسید.

 ست دوم؛ ۲5 بر ۲۱ به سود برزیل
دو تیم در شروع بازی تا امتیاز 5 برابر پیش رفتند اما برزیلی ها در ادامه با کسب سه 
امتیاز متوالی موفق شدند نخستین تایم استراحت فنی را با نتیجه 8 بر 5 پیروز پشت 
سر بگذارند. رفته رفته برزیلی ها 5 اختلاف امتیاز در بازی ایجاد کردند و با نتیجه 12 بر 
5 تیم برتر زمین باقی ماندند تا کولاکوویچ تقاضای تایم استراحت دهد، وقفه ای که در 
تاثیری در امتیاز آوری برزیل نداشت و حریف با زدن سرویس های بدون نقص دومین 
تایم استراحت فنی را با نتیجه 1۶ بر 8 پیروز پشت سر گذاشت. سرویس برگ برنده 

برزیل در این ست شد تا با برتری 25 بر 21 کار را در ست شماری برابر کنند.
 ست سوم؛ ۲5 بر ۲۷ به سود برزیل

دو تیم ایران و برزیل پس از تساوی در ست شماری، ست سوم را پایاپای آغاز کردند 
و نخستین تایم استراحت فنی با نتیجه 8 بر ۷ به سود برزیل همراه شد. با شروع بازی 
حریف 2 اختلاف امتیاز را ایجاد کرد و 12 بر 1۰ پیش افتاد اما در امتیاز 15 یک بار دیگر 
بازی به تساوی کشیده شد و در نهایت دومین تایم استراحت فنی با نتیجه 1۶ بر 15 به 

سود برزیل همراه شد. بازی برابر دو تیم تا امتیاز 18 ادامه داشت تا اینكه علی شفیعی 
امتیاز برتری 1۹ را برای ایران به دست آورد و در ادامه ملی پوشان کشورمان 2۴ بر 22 
از حریف پیش افتادند و در حالی که امتیاز 25 را هم کسب کردند اما اعتراض به امتیاز 
آخر و قرار داشتن پای بازیكن ایران روی خط هنگام زدن ضربه ورق را برگرداند و برزیل 
پیش افتاد اما در امتیاز 25 دو تیم مساوی شدند و در نهایت برزیل 2۷ بر 25 برنده شد.

 ست چهارم؛ ۲5 بر ۲۲ به سود برزیل
شاگردان کولاکوویچ در شروع بازی ۴ اختلاف امتیاز ایجاد کردند و با نتیجه ۶ بر 2 از 
حریف پیش افتادند اما برزیل در ادامه جبران و اختلاف امتیاز را کاهش داد تا نخستین 
تایم استراحت فنی با نتیجه 8 بر ۶ به سود ایران همراه شود. با شروع بازی روند امتیاز 

گیری برزیل ادامه داشت تا بازی در امتیاز 8 برابر شود.
بازی در ادامه پر افت و خیز پیگیری شد و ایران بار دیگر ۳ اختلاف امتیاز ایجاد کرد 

تا 1۳ بر 1۰ تیم برتر زمین باشد اما بار دیگر تیم با تجربه برزیل با کسب ۳ امتیاز متوالی 
کار را به تساوی کشاند تا کولاکوویچ تقاضای تایم استراحت دهد. بازی برابر پیش رفت و 

دومین تایم استراحت فنی با نتیجه 1۶ بر 15 به سود برزیل همراه شد.
بازی تا امتیاز 18 برابر پیش رفت و برزیل با دو کسب دو امتیاز متوالی با نتیجه 2۰ بر 
18 پیش افتاد تا سرمربی تیم ملی یک بار دیگر تقاضای تایم استراحت دهد. در نهایت 

این ست با برتری25 بر 22 به سود برزیل به پایان رسید.
پوریا یلی امتیاز آورترین بازیکن شد

 پوریا یلی با کسب 25 امتیاز عنوان امتیاز آورترین بازیكن دیدار ایران و برزیل شد.
پوریا یلی با کسب 25 امتیاز عنوان امتیاز آورترین  بازیكن دیدار ایران و برزیل را کسب 
کرد.  تیم ملی ایران در ششمین دیدار خود روز چهارشنبه از ساعت 12:۳۰ مقابل 

آمریكا قرار خواهد گرفت.

شكست نزدیک تیم ملی والیبال ایران برابر برزیل

جوانان نفس تیم اول جهان را گرفتند

هافبک سابق ترک تبار تیم ملی فوتبال آلمان اعلام کرد در 
این تیم به او بها کافی داده نشد و دست کم گرفته می شد.

به گزارش ایسنا و به نقل از کیكر، ایلكای گوندوغان، هافبک 
ترک تبار سابق تیم   ملی آلمان درباره حضور در این تیم گفت: به 
من واقعا در تیم ملی آلمان بها داده نمی شد و دست کم گرفته 
می شدم. من فقط در دو تورنمنت در تیم ملی ایران حاضر بودم 
و آن هم یورو 2۰12 و جام جهانی 2۰18 بود. این برای من که 
در این سال ها همیشه در بالاترین سطح بازی کردم قابل قبول 
نبود و این مساله چیزی نیست جز اینكه در تیم ملی آلمان من 
را دست کم گرفتند. الان در تیم ملی فوتبال آلمان کیمیش 
و کروس در پست هافبک میانی حضور دارند و من هنوز نیز 

می توانستم برای تیم ملی آلمان بازی کنم. 
قبل از شروع جام جهانی روسیه، ملاقات مسوت اوزیل و 
ایلكای گوندوغان دو ستاره ترک تبار آلمان با رییس جمهور 
ترکیه حاشیه های زیادی ایجاد کرد و خیلی ها نمایش ضعیف 
و نیمكت نشینی اوزیل در جام جهانی را نیز به همین موضوع 

ربط دادند. 
هواداران آلمانی این دو بازیكن را هو کردند و اوزیل بعد از این 
اتفاق از تیم ملی خداحافظی کرد و گوندوغان نیز جایگاهی در 

تیم لوو ندارد.

ستاره برزیلی پاری سن ژرمن در فصل جاری گل های خود 
را در دقایق پایانی به ثمر رسانده و این نشان می دهد که او مرد 

لحظات حساس و سرنوشت ساز در لیگ فرانسه است.
به گزارش ایسنا، پاری سن ژرمن در هفته نهم رقابت های 
لیگ فرانسه به مصاف آنژه رفت. این دیدار که حساس ترین 

بازی هفته بود با پیروزی ۴ بر صفر تیم پاریسی به پایان رسید.
نیمار در این دیدار هم توانست در لحظات پایانی برای تیمش 
گلزنی کند تا نشان دهد که راه باز کردن دروازه حریفان را در 

لحظات پایانی بازی به خوبی بلد است.
شبكه آماری اوپتا نوشت که نیمار در فصل جاری هر چهار 
گل خود را از دقیقه ۷۰ به بعد به ثمر رسانده و از این حیث 

رکورددار است.
نیمار چهار دیدار آغازین پاری سن ژرمن را از دست داد و بعد 
از آن در پنج بازی به میدان رفته که در چهار بازی آن موفق به 
گلزنی شده است. سه گل از چهار گلی که نیمار به ثمر رساند 
با پیروزی یک بر صفر پاری سن ژرمن به پایان رسید تا او نشان 

دهد که سهم به سزایی در صدرنشینی تیمش داشته است.
پاری سن سن ژرمن با پیروزی که شب گذشته برابر آنژه به 
دست آورد 21 امتیازی شد و به تنهایی در صدر جدول رده 

بندی جای دارد.

هافبک آلمانی تیم فوتبال رئال مادرید ممكن است بازی 
حساس تیمش مقابل رقیب دیرینه را به دلیل مصدومیت از 

دست بدهد.
مصدومیتی که در جریان بازی روز گذشته )شنبه( تیم فوتبال 
رئال مادرید مقابل گرانادا گریبان تونی کروس را گرفت، ممكن 

است او را از حضور در اولین ال کلاسیكو فصل باز دارد.
طبق بیانیه ای که باشگاه رئال مادرید در سایت رسمی اش 
منتشر کرده است، کروس در دقیقه 2۶ دیداری که با پیروزی 
کهكشانی ها خاتمه یافت، از ناحیه ران پای چپ آسیب دیده 
است و او ریكاوری اش را زیر نظر پزشكان باشگاه آغاز کرده 

است.
مصدومیتی که هافبک آلمانی رئال مادرید به آن دچار شده 
است، او را بین دو تا سه هفته خانه نشین خواهد کرد که بخشی 
از آن در روزهای فیفا سپری می شود. با این حال ستاره سابق 
بایرن مونیخ قطعاً بازی هفته آینده تیمش مقابل مایورکا را از 
دست می دهد و در هفته سوم مرحله گروهی لیگ قهرمانان 
هم مقابل گالاتاسرای به میدان نمی رود. همچنیم این احتمال 
وجود دارد که کروس بازی رئال مادرید مقابل ال کلاسیكو که 
روز 2۶ اکتبر )۴ آبان( در ورزشگاه نوکمپ برگزار می شود را هم 

از دست بدهد.

مهاجم برزیلی تیم فوتبال منچسترسیتی تبدیل به تازه ترین 
هدف نقل وانتقالاتی رئال مادرید شده است.

 بر اساس ادعای نشریه ایتالیایی »کالچو مرکاتو«، باشگاه 
رئال مادرید نسبت به جذب گابریل ژسوس، مهاجم برزیلی 
منچسترسیتی علاقه مند است. این بازیكن 22 ساله از زمانی 
که در سال 2۰1۷ از پالمیراس به منچسترسیتی ملحق شد، 
همواره زیرسایه سرخیو آگوئرو آرژانتینی بوده است. او حالا 
تبدیل به گزینه نقل وانتقالاتی رئالی ها در پنجره نقل وانتقالات 
زمستانی پیش رو شده است، این در حالی است که زین الدین 
زیدان به دنبال اضافه کردن یک مهاجم به خط حمله تیم 
تحت هدایتش است. آگوئرو این فصل با 8 گل زده در صدر 
جدول گلزنان لیگ برتر انگلیس است و روی فرم بودن این 
را تقویت  از منچسترسیتی  بازیكن احتمال جدایی ژسوس 
می کند اما قیمت 1۰۰ میلیون یورویی این بازیكن می تواند 
اصلی ترین مانع برای انتقال این مهاجم برزیلی به سانتیاگو 
برنابئو باشد. اخیراً شایعه شد که بایرن مونیخ در این تابستان 
فرصت به خدمت گرفتن  گابریل ژسوس به جای لروی سانه 
با رقمی کمتر از 1۰۰ میلیون یورو را داشته، اما قید خرید این 
بازیكن را زده است. مهاجم تیم ملی فوتبال برزیل اما با استفاده 

از شبكه های اجتماعی این خبر را تكذیب کرد.

گوندوغان: در تیم ملی آلمان 
به من بها داده نشد

نیمار، پادشاه لحظات 
سرنوشت ساز در لیگ فرانسه

کروس ممکن است ال 
کلاسیکو را از دست بدهد

 ژسوس به لیست خرید رئال 
مادرید اضافه شد

قهرمان سابق وزنه برداری جهان و المپیک گفت: در ماجرای 
هم  یعنی  دو  هر  حسینی  علی  سعید  و  رستمی  کیانوش 

فدراسیون و هم خود ورزشكار را باید مقصر دانست.
بهداد سلیمی به دور از حواشی این روزهای وزنه برداری در 
بتواند  تا  مربیگری است  دیگر مشغول گذراندن دوره  کشور 
در عرصه مربیگری حرفهای زیادی برای گفتن داشته باشد. 
سلیمی نخستین وزنه بردار ایرانی است که به دوره مربیگری 
بین المللی سه ماهه اعزام شده است. البته او بی خبر از اوضاع 
و احوال وزنه برداری ایران نیست و امیدوار است حواشی اخیر 
تمام شود و وزنه برداری ایران در المپیک بتواند دوباره مدال آور 

باشد.
در  شدن  حاضر  برای  را  خودش  که  حالی  در  سلیمی   
کلاس های مربیگری آماده می کرد و همچنین قرار بود در 
داشته  حضور  هم  مجارستان  برداری  وزنه  مسابقات  از  یكی 
باشد، پاسخگوی سوالات ایسنا بود که این گفتگو را در ادامه 

می خوانید.
در  مربیگری  دوره  گذاشتن  سر  پشت  مشغول 
مجارستان هستید. چقدر این دوره تا اینجا برای شما مفید 

بوده و توانسته به دانش وزنه برداری شما اضافه کند؟
دوره بسیار خوبی است. به صورت تئوری  و عملی آموزش 
می بینیم. حتی در یكی از مسابقات مجارستان حضور داشتیم 
تا تجربه مسابقه ای هم به دست آوریم. این دوره خیلی به من 
کمک می کند و دارم ابعادی از وزنه برداری را که تجربه نكرده 

ام، یاد می گیریم.
چقدر جای خالی برگزاری چنین دوره هایی در ایران 

احساس می شود؟
فكر می کنم  خیلی وقت است که یک دوره بین المللی با 
مدرس خوب در ایران  نداشتیم. حتی اعزام به این دوره ها را 
هم نداشتیم و اولین بار است چنین اتفاقی می افتاد. مربیان 
ما به خصوص مربیانی که کار استعداد یابی را انجام می دهند 
به چنین دوره هایی احتیاج دارند که بتوانند خودشان را به روز 

کنند.
پس از پایان این دوره مربیگری، چه برنامه ای دارید  
و قرار است در چه راهی از دانشی که به دست آوردید، 

استفاده کنید؟
پایان این دوره اواسط آذرماه است. بعد از آن، لیگ برتر را 
داریم. برنامه دیگری برای مربیگری ندارم و پیشنهاد دیگری 
هم نیست که بخواهم راجع به آن فكر کنم. اینكه در چه راهی 
این دانش را قرار است استفاده کنم باید بیبینم چه راهی پیش 
روی من گذاشته می شود. اولین هدف من کسب دانش  در 

مربیگری بوده که دارم این کار را انجام می دهم.
به عنوان قهرمان سابق جهان  و المپیک به نظر شما 
ایران در مسابقات جهانی چگونه  عملکرد وزنه برداری 

بود؟
 ما نفراتی  داشتیم که توانستند برای اولین بار مدال بگیرند  
مثل حافظ قشقایی، علی میری و رضا دهدار. به نظرم در این 
دوره جوان ها، ستاره های مسابقات بودند. البته ما  اگر دنبال 
کسب مدال در المپیک هستیم باید تلاش کنیم این مدال ها در 

اوزان المپیكی به دست آید.
اینکه ما در اوزان المپیکی مسابقات قهرمانی جهان 
فقط یک مدال برنز دوضرب گرفتیم، برای المپیک نگران 

کننده نیست؟
این نگرانی در جامعه ورزش وجود دارد. عملكرد ما متاسفانه 
در اوزان المپیكی خیلی خوب نبود فقط ایوب موسوی مدال 

کسب کرد. اگر با این شرایط جلو برویم مقداری  کارمان در 
المپیک سخت می شود. سهراب مرادی آسیب دیدگی شدید 
دارد و هنوز حضورش  در المپیک مبهم است. برای رستمی 
و علی حسینی هم مشكل دیگری به وجودآمده است. این 
سه نفر، نفرات اصلی ما بودند که شانس کسب مدال  دارند. 
امیدوارم مشكلات هر سه نفر برطرف شود. نظر من این است 
با نبود این سه نفر  بعید به نظر می رسد در المپیک نتایج خوبی 

کسب کنیم.
البته در مورد نتیجه نگرفتن در اوزان المپیكی یک مقدار  
دست کادرفنی هم خالی بود و خیلی نمی شد انتظار بیش از 
حد داشت. به نوعی ستاره هایمان را از دست دادیم. دست کادر 
فنی مقداری خالی بود. اگر از جنبه مثبت نگاه کنیم  ان شاءالله 
نفراتی که در اوزان غیر المپیكی مدال گرفتند از مسابقات و سال 
بعد وارد اوزان المپیكی شوند و آنجا هم بتوانند مدال بگیرند و 

موفق باشند.
فکر می کنید ایراد کار کیانوش رستمی کجا است 
که در سه رویداد مهم )مسابقات جهانی 2017 و 2019 
و بازی های آسیایی 2018( اوت شد و نتوانست نتیجه 

بگیرد؟
 در مورد مسابقات جهانی 2019، فاکتورهایی دست به دست 
هم داد تا کیانوش نتواند مدال بگیرند. بحث داوری، سرد شدن، 
شرایط روحی و روانی و جو مسابقه تاثیر منفی در روحیه ورزشكار 
گذاشت و بعد از این اتفاقات جمع و جور شدن از لحاظ روحی 
و بدنی سخت می شود. با خود کیانوش هم صحبت کردم 
استراتژی او در سالهای اخیر "یا طلا یا هیچ" بوده است. او نیامد 
که ابتدا وارد جدول شود  و مدال برنز یا نقره خودش را قطعی 
کند و در آخر خودش را به مدال طلا برساند. بلكه از همان اول 
به فكر کسب مدال طلا بود.این استراتژی در این دو، سه سال 
اخیر جواب نداده است. در المپیک ریو  جواب داد و موفق شد 
مدال طلا بگیرد ولی بعد از  المپیک برایش دیگر جواب نداد. 
با خود کیانوش خیلی در این مورد صحبت کردم به نظرم نیاز 
است استراتژی و برنامه ریزی خودش را برای مسابقات تغییر 
دهد. چون به هر حال زحمات خودش بعد از المپیک هدر رفته 

است. فكر می کنم با توجه به تجربه تلخی که در سه مسابقه 
داشته است، از مسابقات بعدی دیگر شاهد این اتفاق نباشیم 
که کیانوش بخواهد کار را با وزنه های بالایی شروع کند. علاوه 
بر این مسائل مقداری حواشی در این چند وقت پیرامون او زیاد 
بود. همچنین از سوی برخی از افراد در فدراسیون هم اذیت شد 

که همه این موارد تاثیر گذار بود.
به نظر شما وزنه برداران ایران چقدر در مورد شرایط 

کسب مجوز حضور در المپیک 2020 توجیه شده اند؟
یک مقدار شرایط رفتن وزنه برداران ما به المپیک سخت شده 
است چون باید امتیاز کسب کنند و در رنكینگ اوزان المپیكی 
یا جزو هشت نفر اول باشند و یا نفر اول آسیا باشند. خیلی از وزنه 
برداران ما تا الان نتوانسته اند مجوز را بگیرند و این یک مقدار 
کار را سخت می کند. برای همین دو سهمیه هم که ایران دارد، 
فدراسیون باید هر کسی که بیشترین امتیاز را گرفته و جزو هشت 
نفر باشد را اعزام کند و خیلی حق انتخاب ندارد. در حال حاضر 
اینكه ما حتی دو نفر را داشته باشیم که بتوانند جزو هشت نفر 

اول رنكینگ اوزان خود قرار بگیرند هم جای سوال دارد.
*در ماجرای سعید علی حسینی  و کیانوش رستمی حرف و 
حدیث زیاد است و به نظر شما مقصر به وجود آمدن این اتفاق 

چه کسی است؟
در ماجرای سعید و کیانوش نمی توان  100درصد کسی را 
مقصر دانست. به هر حال عواملی دست به دست داد که این 
اتفاق بیفتد. نمی توان گفت سعید و کیانوش کاملا خودشان 
مقصر بوده اند یا 100 درصد فدراسیون مقصر است. به نظرم 
مقصر  را  ورزشكار  خود  و  فدراسیون  یعنی  طرف  دو  هر  باید 

دانست.
فکر می کنید امکان حل مشکل این دو وزنه بردار 

وجود داشته باشد؟
واقعا نمی دانم. اما امیدوارم این اتفاق بیفتد. کیانوش قهرمان 
بزرگی است. او کسی است که دو مدال المپیک و چند مدال 
جهانی گرفته است. سعید هم 10 سال از ورزش حرفه ای دور 
بود  و با قدرت برگشت  و مدال های خوبی گرفت. واقعا حیف 
است. به نظرم جا دارد فدراسیون و آقای مرادی بیشتر پیگیر 

باشند. امیدوارم که منجر به نتیجه شود.
نماینده  دو  عملکرد   ،2019 جهانی  مسابقات  در 
ایران در فوق سنگین بسیار بحث برانگیز بود. به نظر شما 

محسن دادرس در گروه B وزنه می زد، بهتر نبود؟
در مورد فوق سنگین و انتخاب دادرس صحبت هایی دارم. 
من به نظر کادرفنی احترام می گذارم اما در اینكه چه شد که 
دادرس انتخاب شد جای سوال و حرف  و حدیث باقی گذاشته 
است. وقتی ما سعید علی حسینی را داشتیم که  با آمادگی 
خیلی کمتر هم  می توانست بیشتر از این وزنه بزند چرا باید 
او را خط می زدیم و دادرس را می بردیم؟ در اینكه رکوردهایی 
برای او داده شد که در گروه A باشد به نظرم به توانایی اش نگاه 
نكردیم. در دوضرب هم وزنه 225 کیلوگرم وزنه ای است که 
دادرس خیلی کم در مسابقات داخلی زده بود و شروع کار با این 

وزنه ریسک بالایی بود.
اینکه  برای  کادرفنی  معتقدند  کارشناسان  برخی 
دادرس بتواند استراحت کند و اوت نشود، مجبور شد وزنه 
اول علی داودی را پایین انتخاب کند تا او روی تخته بیاید  و 

دادرس استراحت کند؟
 اولین حرکت دوضرب  علی داودی به نظرم خیلی پایین بود. 
یكی از دلایلی که علی داودی در این مسابقات  و مسابقات 
قبلی نتوانست نتیجه بگیرد وزنه های پایینی بود که برایش 
شروع کردند. اینكه ما برای حرکت اول وزنه پایین انتخاب کنیم 
تا تیم نتیجه بگیرد  و دوم ورزشكار را روی مدال ببریم، به نظرم 
استراتژی غلطی است. چون نیم ساعت تا چهل دقیقه منتظر 
ماندن باعث می شود بدن ورزشكار سرد و از شرایط ایده ال خاج 
شود. من عملكرد کادرفنی را در مجموع خوب دیدم و نفرات 
شاخص و جوانی را معرفی کردند اما در فوق سنگین عملكرد 
کادرفنی بحث برانگیز بود و جای سوال داشت. به نظرم عملكرد 
تیم غیر از فوق سنگین در مجموع خیلی خوب بود و باید به 

آقایان برخواه خورشیدی  و جباری تبریک بگویم.
و  تعریف  معتقدند  داودی  علی  مورد  در  ها  برخی 
تمجید های زیاد از او و انتظارات بالا نتیجه عکس داشته  

است. نظر شما در مورد این وزنه بردار چیست؟
 علی داودی وزنه بردار جوانی است که یكی دوسالی است 
روی بورس آمده است. به نظرم استعداد خوب  و درخشانی 
است. اما با توجه به سن و سالش باید انتظارات را پایین تر 
بیاوریم. باید دنبال این باشیم که او برای سالهای آینده تجربه 
کسب کند. الان با توجه به سن پایین  انتظارات از او زیاد است. 
این باعث می شود از نظر  ذهنی  و روحی و روانی فشار زیادی 
را متحمل شود. به نظرم اگر این فشار را کم و شرایط را برایش 
فراهم کنیم که با آرامش خاطر بتواند تمرینات را دنبال کند، 

برای مسابقات بعدی  می تواند نتیجه خوبی بگیرد.
تالاخادزه باز هم در مسابقات جهانی همه را شگفت 
زده کرد . فکر می کنید توانایی این را دارد بیشتر از 484 

کیلوگرم رکورد بزند؟
تالاخادزه قطعا این توانایی را دارد که بیشتر از این وزنه بزند. 
واقعا از وزنه هایی که زد مشخص بود بیشتر از این جا دارد. 
او از سال 2015 مدال آوری خود را آغاز کرد. هر روز در حال 
پیشرفت بوده است  و در هر مسابقه از شش حرکتش به نحو 
احسن استفاده می کند. تالاخادزه در عین جوانی بسیار پخته 
است و همچنین مربی بسیار خوبی به نام آسانیدزه  دارد که 
خودش قهرمان جهان و المپیک بوده است. به نظرم تا چند 
سال آینده کسی نمی تواند خیلی برای طلای جهان و رسیدن 

به رکوردهای تالاخادزه مدعی باشد.

عملكرد کادرفنی در فوق سنگین جای سوال داشت

بهداد سلیمی: استراتژی کیانوش یا طلا یا هیچ بود
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نایب رئیس مجلس ششم، ضمن دفاع از استراتژی اصلاح طلبان در انتخابات های 
سال های ۹2، ۹۴ و ۹۶  گفت :اصلاح طلبان در انتخابات  مجلس باید با کاندیداهای 
اختصاصی خود شرکت کنند. کاندیداهایی که اگر هم جزو شخصیت های برجسته 
و شناخته شده اصلاحات نیستند صلاحیت نمایندگی خواسته ها و مطالبات اصلاح 

طلبانه را داشته باشند.
»محسن آرمین« از چهره های شاخص جریان اصلاحات روز یكشنبه در گفت و گو 
با ایرنا به بیان نظرات خود درباره تحولات مهم کشور پرداخت. وی تشكیک در اهداف 
مطرح کنندگان شعار جوان گرایی و مساله حذف نیروهای باسابقه جریان اصولگرایی را 
از جمله تحولات مهم فضای سیاسی کشور توصیف کرد و در مورد حضور اصلاح طلبان 
در انتخابات مجلس یازدهم، راهبردهای گذشته را دیگر برای حضور در این میدان کافی 
ندانست و بر حمایت از چهره هایی در انتخابات که خواسته ها و مطالبات اصلاح طلبانه 

داشته باشند، تاکید کرد.
متن کامل گفت و گوی ایرنا با آرمین را در ادامه مطالعه کنید.

این  قدرت،  به  طلبان  اصلاح  دستیابی  با  معتقدند  نظران  صاحب  برخی 
جنبش منابع اجتماعی خودش را از دست داده است و بهتر بود که اصلاح طلبی 

در سطح یک جنبش منتقد اجتماعی باقی می ماند موافق هستید؟
در پاسخ به این پرسش چند نكته به نظرم می رسد، اجمالًا با این داوری موافقم که بدنه 
اجتماعی اصلاح طلبان طی دو سه سال اخیر ریزش داشته است. اما این که آیا این ریزش 
به خاطر تصمیم اشتباه اصلاح طلبان در انتخابات سال های ۹2 و ۹۴ و یا ۹۶ بوده، محل 
تأمل است. تصور نمی کنم در این حقیقت بتوان تردید کرد که بخش اعظم منتقدان امروز، 
در حمایت از اصلاح طلبان در انتخابات های سال های ۹2 و ۹۴ و۹۶ شرکت کرده اند و 
اکنون که انتظارات و تصورات خود را برآورده نمی بینند در موضع و تصمیم اصلاح طلبان 
در قبال انتخابات های مذکور تردید می کننند. در واقع این تحلیل ها و قضاوت ها اگر هم 
درست باشند؛ تحلیل بر اساس نتایج است. وقتی اعتماد جامعه به کارآمدی نظام در حل 
مشكلات و امید به آینده بهتر کاهش می یابد طبیعتاً اعتماد و امید به همه نیروهایی که 
معتقد به اصلاحات در چارچوب نظام هستند، کاهش می یابد. به گمان من علت ریزش 

بدنه اجتماعی اصلاح طلبان را باید در این واقعیت جستجو کرد.
نكته دوم این که باید میان یک جریان سیاسی و یک جریان روشنفكری فرق گذاشت. 
روشنفكر می تواند همواره به عنوان یک منتقد باقی بماند. اساساً فاصله گرفتن از قدرت 
به منظور نقد آن، یكی از مؤلفه های تعریف روشنفكری ست. از نظر روشنفكر حضور در 
عرصه رقابت سیاسی و کسب قدرت نوعی تردامنی است. از واژه »تردامنی« معنای منفی 
آن را مد نظر ندارم. بلكه مقصودم این است که ورود به عرصه رقابت سیاسی با تعریف و 
نقشی که روشنفكر برای خود تعریف می کند تعارض دارد اما یک کنشگر و فعال سیاسی 
نمی تواند در حد منتقد باقی بماند. آن چه برای یک روشنفكر تردامنی است برای یک 
کنشگر و جریان سیاسی یک ضرورت است، هرچند می تواند و باید از افكار و اندیشه های 
روشنفكران استفاده کند اما نمی تواند و نباید در سطح آرمان ها باقی بماند، زیرا عرصه 
سیاست عرصه واقعیت ها و محدودیت هاست. اساساً حیات یک جریان سیاسی در حضور 
قدرتمند، مؤثر و جدی در عرصه رقابت سیاسی است. به نظر من برخی دوستان ما به 
عرصه سیاست نگاهی آرمانگرایانه و تنزه  طلبانه دارند. دستكم یكی از عوامل و علل این 
نگاه آرمانگرایانه، بدبینی به عرصه سیاست و قدرت در فرهنگ ماست. البته دو نقش 
روشنفكری و کنشگری سیاسی مزاحم و نافی یكدیگر نیستند. روشنفكر می تواند و باید 
به دور از قدرت باشد تا بهتر و آزادانه تر بتواند آن را نقد و ارزیابی کند. کنشگر سیاسی 
هم باید در عرصه رقابت و قدرت سیاسی حضور فعال داشته باشد و از نقدهای روشنفكر 

استفاده کند.
سوم آنكه، در انتخابات های ریاست جمهوری ۹2 و مجلس ۹۴ اصلاح طلبان پس از 
یک دوره هشت ساله هدف تهاجم همه جانبه بودند، به میدان آمدند. هدف آن تهاجمات 
همه جانبه حذف کامل جریان اصلاح طلبی از عرصه سیاست و جامعه بود. اصلاح طلبان 
در انتخابات ریاست جمهوری سال۹2 در حالی وارد عرصه رقابت شدند که از تریبون های 

رسمی؛ پایان حیات جنبش اصلاحی و اصلاح طلبان اعلام می شد.
با توجه به نكات سه گانه فوق در پاسخ به پرسش شما عرض می کنم تصمیم اصلاح 
طلبان به حضور در سه انتخابات گذشته تصمیمی به هنگام و از نظر سیاسی درست 
بوده است. آن دو انتخابات فرصتی بود تا اصلاح طلبان پس از آن تهاجمات گسترده 
و به رغم تمام محدودیت ها و ناعادلانه بودن عرصه رقابت انتخاباتی با دو هدف وارد 
عرصه رقابت شوند: اول تثبیت حیات سیاسی و اثبات پشتوانه اجتماعی آن هم چنان 
مؤثر و تعیین کننده که با یک شعار »تكرار می کنم« پروژه رقیب را برهم بزند و دوم روی 
کار  آمدن دولتی معتدل و ایجاد مجلسی معتدل که جریان راست افراطی در آن نقش 
تعیین کننده نداشته باشد، آن اهداف تأمین شد و با حضور اصلاح طلبان در انتخابات ۹2 
دولتی معتدل روی کار آمد و فضای سیاسی کشور گشایش بیشتری پیدا کرد. احزاب و 
تشكل های سیاسی و مدنی و دانشجویی منتقد آزادی عمل بیشتری پیدا کردند، برخی 
پس از یک دوره محرومیت فعالیت خود را آغاز کردند، فضای فرهنگی بازتر شد و در عرصه 
سیاست خارجی توافقنامه برجام به امضا رسید و امیدها به آینده ای روشن بیشتر شد و با 
حضور در انتخابات ۹۴مجلسی شكل گرفت که در آن افراطیون اقلیت بودند و اکثریت آن 

را اصول گرایان معتدل، مستقلین و معدودی اصلاح طلب تشكیل می دادند.
به نظر من انتخابات ریاست جمهوری ۹۶ گام  لازمی بود که در ادامه همین راه 
باید برداشته می شد. تصور کنید اگر در انتخابات سال ۹۶ اصلاح طلبان از دولت 
حمایت نمی کردند و بعد همین مشکلاتی که امروز شاهد آن هستیم در سیاست 
خارجی و توافقنامه برجام و در حوزه اقتصادی رخ می داد، همین منتقدان امروزی 
چه قضاوت و تحلیلی داشتند؟ آیا اصلاح طلبان را متهم نمی کردند که به خاطر 
تنزه طلبی، از حمایت دولت روحانی دست کشیدند و مجلس را به جریان تندرو 
واگذار کردند و موجب شکست برجام و وضعیت نابسامان اقتصادی کشور شدند؟
به گمان من در نقد اصلاح طلبان باید میان دو چیز باید تفكیک قائل شد؛ حضور در 
عرصه رقابت سیاسی و شرکت در انتخابات های سه گانه مذکور و قصورها و کم کاری ها و 

خطاهای اصلاح طلبان در این عرصه.
البته به عملكرد اصلاح طلبان در بستن فهرست کاندیداها در انتخابات مجلس و 
شوراهای شهر، عملكرد فراکسیون امید و مدیریت آن در مجلس و ... نقدهای جدی وارد 
است. امید می رفت با نقدها و اعتراضاتی که به ترکیب شورای عالی اصلاحات و سازوکار 
بستن لیست امید در انتخابات پیشین وارد شد در ترکیب این شورا و سازوکار تصمیم گیری 
آن تجدید نظر جدی به عمل آید اما متأسفانه تغییرات انجام شده انتظارات را برآورده 
نكرده است. متأسفانه انحصارطلبی ها و خودمحوری ها و ... مهم ترین عامل نارسایی ها 
و مشكلات مذکور است. این نقدها و اشكالات یک بحث است، مسئله حضور جدی در 

عرصه رقابت سیاسی بحثی دیگر.
یکی از انتقادهایی که به اصلاح طلبان می شود نگاه سیاسی به مسائل در 
حالی ست که سنخ مطالبات مردم در شرایط فعلی، بیشتر اقتصادی است، چرا 
اصلاح طلبان به جای توجه به کف خیابان، به مسائل سیاسی بیشتر اهمیت 

می دهند؟
 اگر مقصودتان از کف خیابان توجه به مشكلات اساسی مردم است با شما خیلی موافق 
نیستم. به گمان من اگر اعتراضات و انتقادهای دستوری و سازمان یافته  را که هدفشان از 
تأکید بر مشكلات اقتصادی زمین زدن دولت است، استثنا کنیم، اصلاح طلبان در بیان 
مشكلات اقتصادی جامعه نظیر تورم و گرانی و بیكاری و... و حتی ارائه راهكارها چه در 
مجلس و چه بیرون مجلس، کارنامه ای قابل دفاع تر از دیگر جریان های سیاسی دارند. 
مشكل اصلاح طلبان نداشتن یک گفتمان جدید و ناظر به اصلی ترین مشكلات کشور 
است که عدالت خواهی و فسادستیزی بخشی از آن است. مشكل اصلاح طلبان به گمان 
من این است که گفتمان آن ها به اندازه کافی منسجم، رادیكال، صریح و شفاف نیست. 
گفتمانی که پیش از این وجود داشت با توجه به تحولات سیاسی و اجتماعی سال های 

اخیر نیاز به بازسازی دارد.
یکی از انتقادها به عملکرد لیست امید مجلس و شورای شهر تهران مربوط 
است. لیستی است که با رای اصلاح طلبان به مجلس رفت ولی عملا عملکرد 
خوبی نداشت. ورود اصولگرایان معتدل به همراه چهره های گمنام و بی وزن و 
بی اثر مثلا اصلاح طلب، با این لیست انتخاباتی باعث ناامیدی اصلاح طلبان شد 
در شورای شهر تهران هم شاهد همین وضعیت هستیم و در سه سال گذشته 
شاهد انتخاب چهار شهردار هستیم. برخی کنشگران نوک پیکان انتقادات را به 
سوی عارف و لیست امید نشانه گرفته اند و عده ای هم به بضاعت اصلاح طلبان 

اشاره دارند، چه تحلیلی از این وضعیت دارید؟
عملكرد فراکسیون امید را باید با توجه به اهدافی که اصلاح طلبان در انتخابات مجلس 
تعقیب کردند سنجید. چنان که گفتم هدف اصلاح طلبان در انتخابات سال ۹۴ تسخیر 
کرسی های مجلس نبود بلكه با توجه به محدودیت هایی که عرض کردم جلوگیری از ورود 
اصولگرایان افراطی به مجلس و و تشكیل یک مجلس معتدل بود. بنابراین مقایسه مجلس 
کنونی با مجلس ششم و انتظار عملكرد اصلاح طلبان مجلس ششم از فراکسیون امید 
به نظرم انتظاری واقع بینانه نیست. عملكرد فراکسیون امید باید با توجه به دو هدفی که 
اصلاح طلبان از شرکت در انتخابات مجلس تعقیب می کردند، ارزیابی شود. مقصودم 
توجیه ضعف ها و کم کاری های فراکسیون امید نیست بلكه مقصودم ارزیابی منصفانه از 
عملكرد این فراکسیون بر اساس اهداف انتخاباتی اصلاح طلبان است. اگر با این معیار 
به بررسی عملكرد فراکسیون امید بپردازیم باید بگویم متأسفانه این فراکسیون در مجلس 
ضعیف تر از انتظاراتی که از آن می رفت ظاهر شد. انسجام و تحرک این فراکسیون در حد 
انتظار نبوده است. البته برخی از نمایندگان فراکسیون امید به صورت فردی عملكرد قابل 
قبول و فراتر از حد انتظار از خود نشان دادند. اما این عملكرد به علت فردی بودن تأثیر 
چندانی بر روند امور نداشته است. به گمان من در بررسی عملكرد نمایندگان فراکسیون 

امید باید هر دو واقعیت ذکرشده در کنار هم دیده شود.
در مورد شورای شهر صراحتاً عرض کنم من عملكرد اصلاح طلبان در شورای شهر را 
موفق تر از  عملكرد فراکسیون امید در مجلس ارزیابی می کنم. شرایط فعالیت شورای 
شهر تهران به مراتب سخت تر و دشوارتر از شرایط فعالیت فراکسیون امید در مجلس بود. 
شورای شهر، یک شهرداری ورشكسته با خزانه کاملًا خالی و بدهی  چند ده هزار میلیارد 
تومانی را تحویل گرفت و با این وضع قرار بود کلان شهری مانند تهران را اداره کند. آن هم با 
تمام کارشكنی ها و محدودیت آفرینی های مخالفان اصلاح طلبان که با توجه به اهرم هایی 
که دارند به راحتی می توانند هر فعالیتی را به ناکامی بكشانند. فراموش نكنیم تغییر ۴ 
شهردار ناشی از انتخاب غلط شورای شهر نبود. بلكه نتیجه فشارهای بیرون از شورا بود. به 
رغم این، برای اولین بار شورای شهر تهران در فضایی دموکراتیک کاندیداهای شهرداری را 
مشخص کرد و بر اساس برنامه و شاخص های کارشناسی شده و نه وابستگی های حزبی و 
جناحی شهردار تهران را انتخاب کرد. نقص ها و ناکارآمدی های شهرداری، ضعف و رعایت 
ملاحظات تحمیلی در انتخاب مدیران  شهرداری و ... همه را می دانم اما در کنار این همه 
این نكته را هم می دانم که در دوره شورای شهر کنونی فسادهای کلان در شهرداری تهران 
تقریباً از بین رفته، امروز شفافیت مالی شهرداری که یكی از مهم ترین مطالبات مردم و 
برنامه های اصلاح طلبان بود، اساساً با دوره پیش قابل مقایسه نیست. سلامت شورای 
شهر کنونی هم با شورای شهر سابق قابل مقایسه نیست. به گمان من این ها دستاورد 

کمی نیست.
پیشتر برخی اصلاح طلبان چون شکوری راد و ناصری و... به عملکرد عارف 
انتقادهایی  طلبان  اصلاح  سیاستگذاری  عالی  شورای  و  امید  فراکسیون  در 
داشته اند. تندترین انتقاد که اخیرا مطرح شد مربوط به کرباسچی است. کرباسچی 
با طرح این عنوان که عارف عملکردی ندارد که بشود از آن انتقاد کرد، رییس دولت 
اصلاحات را رهبر نمادین اصلاحات دانسته و خواستار انتخاب رهبری تشکیلاتی 
برای سازماندهی جبهه اصلاح طلبان شده است. آیا در آستانه انتخابات مجلس 
شاهد عارف زدایی از اصلاحات هستیم؟ برخی ناظران این گفته را عبور کارگزاران 
از خاتمی و اصلاح طلبان تلقی کردند. این اظهار نظر نوعی سهم خواهی است یا 

شما آن را خروج تدریجی کارگزاران از جبهه اصلاحات تحلیل می کنید؟

 به طور کلی این روزها حال اصلاح طلبان خیلی خوب نیست. نكاتی که شما ذکر 
کردید به نظر من معلول و نتیجه این حال ناخوش است. اصلاح طلبان نیاز به یک 
گفتمان جدید و یک خانه تكانی اساسی دارند. پنجره ها را باید بازکنند تا هوای تازه وارد 
شود. وسایل کهنه و زنگارگرفته را باید دم در یا سرکوچه بگذارند تا سمساری ببرد. مرحوم 
عابد الجابری کتابی دارد به نام دموکراسی و حقوق انسان. در یكی از مقالات این کتاب، 
جریان هایی را که در کشورهای عربی تحول و تغییر را از طریق مبارزات سیاسی و پارلمانی 
و دموکراتیک دنبال می کنند، مورد بررسی قرار می دهد. او در برابر راهبردهای رادیكال و 
انقلابی از راهبرد اصلاحی و مسالمت آمیز و قانونی دفاع می کند در عین حال می گوید 
این جریان ها را معمولًا یک آفت جدی تهدید می کند. او تأکید می کند حرکت اصلاحی 
یک حرکت مسالمت آمیز، درازمدت و قانونی است. به همین سبب نیروهایی که حامل 
چنین مبارزه ای هستند همواره در معرض این آسیب هستند که به دلیل طولانی بودن 
مبارزه، به تدریج استحاله شده و در سیستمی که خواهان اصلاح آن هستند هضم شوند. 
به گمان من این خطر خیلی مهم است. اکنون بیش از بیست سال از جنبش اصلاحی 
می گذرد. اصلاح طلبان در دهه هفتاد و هشتاد خود در چارچوب های متعارفی که از نظر 
آنان ناکارآمد، فساد آلود و نیازمند تحول بود، بازی نمی کردند. در پی روش هایی نظیر 
لابی های پشت پرده با باندهای قدرت نبودند. به نیروی اجتماعی حامی خود متكی 
بودند و به همین سبب توانستند حتی در ساخت قدرت تأثیر جدی بگذارند . رقبای 
اصلاح طلبان به تدریج ناگزیر شدند مانند آن ها حرف بزنند، مانند آن ها شعار بدهند و 
مانند آن ها رفتار کنند. باید اعتراف کرد که به سبب دشوار بودن اصلاحات در ایران و در 
نتیجه طولانی بودن مسیر آن، که با ناکامی هایی نیز همراه بوده، بخش های از اصلاح 
طلبان به حضور در قدرت عادت کرده اند. این گونه تصور می کنند که نفس حضور در 
مجلس و داشتن مسؤلیت اجرایی هدف است. لذا برخی از آن ها برای بقا به زد و بندهای 
پنهان با باندها و لابی های  قدرت روی آورده اند. برخی به مسائل مالی آلوده شده اند. 
اصلاح طلبان سالم و واقعی باید حساب خود را از این بخش ها و افراد جدا کنند. البته که 
این جراحی هزینه زاست. قطعاً کانون های قدرت از این حرکت سوءاستفاده خواهند کرد 
و به جذب رانده شدگان روی آورده و از آنان برای حضور در مجلس در قالب یک فراکسیون 
بی اثر به عنوان اصلاح طلب استفاده کرده، خواهند کوشید با انتصاب آن ها به پست های 
اجرایی و مدیریتی درجه سه، ظاهر متكثر و دموکراتیكی را به نمایش بگذارند. به نظرم 
اینها مهم نیست. برای اصلاح طلبان باید اعتماد نیروهای اجتماعی، حفظ اصالت و 

پرنسیپ اصلاح طلبانه و سلامت از آلودگی های مالی و سیاسی و اخلاقی مهم باشد.
با نزدیک شدن به انتخابات، شاهد بالا گرفتن انتقادها از شخصیت های 
میانه روی اصولگرا و اصلاح طلب چون لاریجانی و عارف هستیم. دو جناح اصلی 
کشور خواستار روی کارآمدن چهره های موثر و فعال و احتمالا تندرو هستند. 
همچنین بخشی از جامعه، دو جناح سیاسی فعلی را برای حل مسائل کشور 
دی  در  معترضان  شعارهای  در  را  موضوع  این  می توانیم  که  می دانند  ناکارآمد 
ماه ۹۶ )شعار: اصلاح طلب اصولگرا دیگه تمامه ماجرا( مشاهده کنیم. برخی 
کنشگران با استفاده از این فرصت در پی تاسیس جریان سومی هستند. طرح ایده 
نواصولگرایی توسط قالیباف )و حتی احمدی نژاد( که با پیش کشیدن شعارهای 
عامه پسند و ادعای حل یک شبه  مشکلات اقتصادی مردم، مبارزه با اقلیت ۴ 
درصدی یا افزایش یارانه در پی جلب توجه عمومی هستند. به نظر شما با توجه به 

فضای عمومی جامعه، امکان شکل گیری این جریان وجود دارد؟
نام مهم نیست. قرار نیست مردم را فریب دهیم و به سبب عملكرد انتقادآمیز قبلی با 
نام و چهره جدیدی به میدان بیاییم. این شیوه ها برازنده جریانی نیست که شعار و مسیر 
حرکتش تحزب و دموکراسی است. شما در جوامع توسعه یافته اصلًا نمی بینید حزب و 
جریانی سیاسی به علت ناکامی در یک دوره نام و تابلوی خود را عوض کند و در ویترین 
خود چهره هایی ناشناخته و فاقد هرگونه سابقه ای را به مردم ارائه دهد. آن ها اگر در 
مقطعی با عدم اقبال عمومی مواجه شوند می کوشند با تجدیدنظر در مواضع و عملكرد 
گذشته و رفع ضعف ها، پایگاه اجتماعی خود را بازسازی کنند. از قضا این شیوهٔ جریان 
رقیبب اصلاح طلب بوده که به جای تجدیدنظر در روش های گذشته و پذیرفتن و نقد 
صادقانه خطاهای، هربار در آستانه انتخابات با نام و تابلوی جدید وارد می شود. یک بار با 
تابلوی آبادگران، یک بار با تابلوی جمنا، یک بار با تابلوی نو اصول گرایان و... وارد صحنه 
می شوند و به رغم عملكرد و سابقه مالی غیرقابل دفاع با شعارهای عوام فریبانه در دفاع 
از ۹۶ درصد محروم و مبارزه با ۴ درصد مرفه به میدان می آیند. این روش ها عوام فریبی 
و ریاکاری است. نتیجه آن را هم دیده ایم. اصلاح طلبان باید به ارزیابی عملكرد خود 
بنشینند و خطاها و اشتباهات خود را صادقانه بپذیرند. عناصر فرصت طلب و آلوده و جاه 
طلب را از خود دور کنند. رودربایستی را کنار بگذارند. فرمان هدایت جریان اصلاح  را به 

دست افرادی ندهند که قادر به نمایندگی مطالبات اصلاح طلبانه نیستند.
یازدهمین دوره  انتخابات  تا امروز ۴ استراتژی برای حضور در  اصلاح طلبان 
مجلس شورای اسلامی تعریف کرده اند که شامل حضور گسترده تا کناره رفتن از 
انتخابات می شود. برخی چون بهزاد نبوی خواهان حضور پرشور و عده ای دیگر 
چون شکوری راد و تاجزاده خواستار حضور مشروط هستند. در این باره نظر شما 

چیست؟
انتخابات بهار سیاست است و علی القاعده هیچ نیروی سیاسی حاضر نیست چنین 
فرصتی را از دست بدهد به ویژه اصلاح طلبان که طرفدار راهبرد مسالمت آمیز، تدریجی 
و قانونی برای اصلاح نظام سیاسی هستند نمی توانند نسبت به این فرصت بی تفاوت 
باشند. بنابراین برای اصلاح طلبان اصل، شرکت در انتخابات است مگر آن که انتخابات 
به گونه ای مهندسی و سازماندهی شده باشد که اساساً انتخابات بلاموضوع و بدل به یک 
نمایش شود. نیروهای سیاسی خواهان مبارزه پارلمانی قانونی حتی نمی توانند نسبت به 
انتخابات موضعی منفعلانه داشته باشند بدین معنا که منتظر بنشینند اگر انتخابات واجد 
حداقل  استانداردهای رقابتی بود در آن شرکت کنند و اگر نه از آن چشم بپوشند بلكه باید 

تمام مساعی خود را به کار بندند تا انتخابات واجد چنین شرایطی بشود.
آن چه گفتم یک اصل مبنایی عام بود. اما در قبال انتخابات آینده مجلس به طور خاص 
ملاحظاتی وجود دارد که اصلاح طلبان نمی توانند به آن بی تفاوت باشند. با توجه به 
تحولات اجتماعی و سیاسی که در فاصله انتخابات گذشته تا این انتخابات رخ داده است، 
اصلاح طلبان دیگر نمی توانند با راهبرد انتخاباتی گذشته وارد انتخابات شوند. راهبرد 
شرکت در انتخابات با هدف جلوگیری از ورود نیروهای افراطی به مجلس یعنی راهبرد 
انتخاب میان بد و بدتر اگر در چهار سال پیش راهبرد به هنگام و کارآمدی بود، با توجه به 
تحولات سال های اخیر به نظر می رسد کارآمدی گذشته را نداشته باشد و نتواند جامعه 
را به حضور در پای صندوق های رأی ترغیب کند. اصلاح طلبان در این انتخابات باید با 
کاندیداهای اختصاصی خود شرکت کنند. کاندیداهایی که اگر هم جزو شخصیت های 
برجسته و شناخته شده اصلاحات نیستند صلاحیت نمایندگی خواسته ها و مطالبات 

اصلاح طلبانه را داشته باشند.
 اصلاح طلبان در فرصت باقیمانده تا انتخابات باید تمام مساعی خود را برای قانع کردن 
حاکمیت به برگزاری انتخاباتی به کار ببندند که برگزاری چنین انتخاباتی تضمین کننده 
حضور گسترده مردم در پای صندوق های رأی  شود. این انتخابات با توجه به شرایط 
داخلی و خارجی جمهوری اسلامی ایران برای نظام هم یک ضرورت است. در صورت 
برگزاری چنین انتخاباتی اصلاح طلبان صرفنظر از این که چه ارزیابی نسبت به نتیجه 
رقابت دارند باید در آن شرکت کنند. به نظر من لازم نیست اصلاح طلبان شعار شرکت 
مشروط در انتخابات بدهند، کافی است با توجه به این که انتخابات مجلس یک انتخابات 
متكثر است و در هر حوزه انتخاباتی تعداد کاندیدای مشخصی به رقابت می پردازند، 
اصلاح طلبان بتوانند نسبت به هر حوزه انتخابیه متناسب با شرایط همان حوزه تصمیم 
بگیرند. مثلًا در حوزه هایی که امكان رقابت واقعی، قانونی و عادلانه برای آن ها فراهم 
باشد شرکت کنند و از ارائه فهرست انتخاباتی در حوزه هایی که کاندیدای اختصاصی و 
اصلاح طلب ندارند، پرهیز کنند. به این ترتیب اصلاح طلبان هم فرصت انتخابات را برای 
پیگری اهداف اصلاح طلبانه خود از دست نداده اند و هم تن به شرکت در انتخابات با هر 

شرایطی نخواهند داد.

آیا شیخ با سیاست آشتی خواهد کرد؟

شوک ناگهانی ناطق نوری به اصولگرایان
جلسه  در  حضورش  با  نوری  ناطق 
به  بزرگی  شوک  مبارز،  روحانیت  جامعه 
فضای سیاسی کشور در فاصله باقیمانده 
تا انتخابات مجلس وارد کرد. حضوری که 
برخی آن را تعبیر به نقش آفرینی اش در 
انتخابات پیش رو می دانند و برخی معتقدند 
عدم  درباره  حرفش  از  ناطق  است  بعید 

بازگشت به سیاست کوتاه آمده باشد.
راس  در  اسمش  نه  که  است  سال   1۰  
نه  شود،  می  دیده   انتخاباتی  لیست های 
پا  یا گروهی  از کسی  برای حمایت  اساسا 
به میدان می گذارد. نه آنكه نظری نداشته 
باشد یا روش و مشی سیاسی اش مشخص 
نباشد، اتفاقا همه می دانند که دلش با کدام 
جریان است و حتی از رفتار کدام جناح لب 
روزهای  آن  از  هست  چه  هر  اما  می گزد؛ 
انتخابات ریاست جمهوری سال ۷۶ فاصله 
گرفته بود و دلش راضی نمی شود تا مانند 
میدان داری اش در انتخابات مجلس هفتم 

ایفای نقش کند؛ با وجود همه این حرف ها اما هیچ گاه و در هیچ دوره ای از انتخابات نبوده 
است که صحبتی از ناطق نوری به میان نیاید.  گاهی این حرف و حدیث ها نقش گمانه  
زنی های انتخاباتی به خودش می گرفت و پای آمدن یا نیامدنش در قامت کاندیدا مطرح 
می شود. گاهی هم در دل بحث های داغ محافل سیاسی، به او جایگاه و لقب »تصمیم سازی« 
و مرد پشت پرده معادلات انتخاباتی داده شده است. پاسخ ناطق به همه این گمانه ها و تحلیل 
ها حداقل طی ده سال گذشته یک جمله بوده است؛ »دیگر به سیاست  باز نمی گردم«. و شیخ 

سالهاست بر سر حرف خود ایستاده است. 
معمای ۱۰ سال کناره گیری

او را یكی از حلقه های اصلی جامعه روحانیت مبارز از ابتدای شكل گیری این تشكل می 
دانند، مردی که حضور پررنگی در تحرکات این تشكل روحانی داشت و نقشش در معادلات 
سیاسی قابل انكار نیست اما دلخوری او از همقطارانش و کمرنگ شدنش در فضای تصمیمات 
جامعه روحانیت گرچه ریشه در انتخابات 88 دارد اما شاید این دلخوری از اصولگرایان به قبل از 
آن سال و انتخابات سال 8۴ باز گردد. همان مقطعی که تنور نهمین انتخابات ریاست جمهوری 
حسابی داغ شده بود و اصولگرایان خود را برای کارزار انتخاباتی آماده می کردند. همان روزها 
بود که ناطق نوری »شورای هماهنگی نیروهای انقلاب« را ایجاد کرد و هدف حمایت از »علی 
لاریجانی« بود تا او را به ساختمان خیابان پاستور برسانند. تصمیمی که با تک روی های 
محمود احمدی نژاد و طیف همراهان آن روزهای او به سرانجام نرسید تا بذر تفرقه در جریان 
راست از همان زمان کاشته شود. حمایت تمام قد ناطق نوری از لاریجانی در آن سال گویی 
کینه ای را در دل احمدی نژاد و حامیان او ایجاد کرد و در جریان مناظرههای انتخابات 88 وقتی 
محمود احمدی نژاد در مقابل میرحسین موسوی نشسته بود، سیل اتهامات و انتقادات رئیس 
جمهور اسبق دامن ناطق نوری را هم گرفت. در همان زمان انتظار می رفت جامعه روحانیت 
مبارز به حمایت از این عضو خود برخیزد و نسبت به تهمت هایی که در برابر چشم ۷۰ میلیون 
نفر آن هم از تریبون رسانه ملی مطرح شد  واکنشی نشان دهد اما این انتظار هیچگاه پاسخ 
داده نشد. حجت الاسلام رضا اکرمی از اعضای جامعه روحانیت مبارز روایتی از ان روزها 
نقل می کند و می گوید: »پس از مناظره جنجالی آقایان احمدی نژاد و میرحسین موسوی، 
رئیس جمهور وقت بدون ربط داشتن موضوع مناظره به آقای ناطق، چند بار اسم ایشان و 
فرزندشان را مطرح کرد. آقای احمدی نژاد نسبت به آقای ناطق و فرزندشان از تریبون تلویزیون 
ملی توهین کرده و اتهام مطرح کرد و این چیز کمی نبود. پس از آن صداوسیما به آقای 
ناطق و هاشمی برای پاسخ به آن ادعاها تریبون نداده و از آقای احمدی نژاد نیز کسی سند 
نخواست. در این میان آقای ناطق از اعضای جامعه روحانیت و خود این نهاد انتظار داشت که 
در واکنش به این صحبت های ناپسند احساس وظیفه شرعی و سیاسی کرده و واکنش نشان 
دهند؛ اما ما شاهد سكوت در این رابطه بودیم و واکنشی از سوی آن حضرات ندیدیم. همین 
مسئله آقای ناطق را گله مند کرده و مانع از آن شد که نسبت به حضور در جلسات آن تشكل 
)جامعه روحانیت مبارز( طی سال های اخیر شد. انتظار ایشان به عنوان عضوی از جامعه این 
بود که افراد آن در این رابطه حرف زده و سینه سپر کنند اما بسیاری در آن برهه چنین نكردند. 
آقای ناطق این رنج مندی خود را حتی به زبان آورد و پنهان نكرد و همه می دانستند که ایشان 
انتظار دارد. « سكوت آن روزها نقطه آغازی بود برای دور شدن ناطق نوری از خانه همیشگی 

اش»جامعه روحانیت مبارز«
شوک ناطق نوری به اصولگرایان

»ناطق نوری در جلسه جامعه روحانیت مبارز حاضر شد«؛ این خبری بود که چند روز پیش 
منتشر شد و کم مانده بود که چشم ها از تعجب بیرون بزند. تعجب از این بابت که در طول 1۰ 
سال گذشته هربار که جامعه روحانیت مبارز از ناطق نوری دعوت کرد تا به جلسات برگردد، این 
دعوت از سوی ناطق نوری بی پاسخ ماند اما در فاصله چندماهه تا انتخابات مجلس یازدهم و 
در گیروداری که اصولگرایان هنوز به سازوکار وحدت هم نرسیده اند اولین شوک از سوی جامعه 
روحانیت و شخص ناطق نوری به فضای انتخابات وارد شد. حضوری که بسیاری را خوشحال 
کرد و البته بودند آنهایی که ابروهایشان از نگرانی و ناراحتی گره خورد. همان ها که از سال 8۴ 
بنای تقرفه را در جریان اصولگرا گذاشتند و پشت پا به بزرگان این جریان زدند.  مصباحی مقدم 
و رضا اکرمی درباره این دعوت و این حضور ناطق نوری به خبرآنلاین می گویند: با ورود ناطق 
نوری به جلسه روحانیت مبارز بعضی از اعضای آنقدر خوشحال شدند که شعار »یار امام خوش 
آمد« در زمان حضور ناطق نوری در جلسه سردادند. روایت ها اما می گویند فضای آن روز 
جامعه روحانیت تنها حمایت از ناطق نبوده بلكه طیفی از اعضای این تشكل تلاش داشتند تا 
با فشار بر آیت الله موحدی کرمانی مانع حضور ناطق در جلسه جامعه روحانیت شوند، تلاشی 

که به سرانجام نمی رسد.
ناطق مهمان بود یا صاحبخانه؟

حضور ناطق در جلسه جامعه روحانیت صرفا بخاطر یک دعوت بوده یا احتمال تكرار آن 
وجود دارد؟ مصباحی مقدم، سخنگوی جامعه روحانیت در پاسخ به این سوال و احتمال حضور 
دوباره ناطق نوری تاکید دارد»در این جلسه، آقای ناطق  نوری به عنوان میهمان حاضر شده 
بودند و هیچ اظهار نظری نكردند و نكته ای هم درباره حضور ایشان در جلسات آینده بیان نشد.
احتمالا حضور آقای ناطق  نوری به همین جلسه ختم خواهد شد و گویا این حضور ادامه پیدا 
نخواهد کرد، تلاش ما این است که این اتفاق بیفتد.با این حال سید رضا اکرمی، عضو شورای 
مرکزی جامعه روحانیت مبارز می گوید»به هیچ عنوان حضور ناطق در مقام میهمان نبوده و 
در مقام صاحب خانه به جامعه بازگشتند. و تلاش مان این است که ان شاءالله این حضور ادامه 
پیدا کند.«  حسین ابراهیمی، عضو شورای مرکزی جامعه روحانیت مبارز نیز درباره استمرار 
یافتن حضور ناطق  نوری در جلسه جامعه روحانیت مبارز می گوید»آقای ناطق در جلسه اخیر 
جامعه روحانیت حضور یافتند و معلوم نیست که ایشان در جلسات بعدی حضور داشته باشند 
یا نه. البته آقای ناطق نوری می توانند در همه جلسات جامعه روحانیت حضور داشته باشد و 

تصمیم گیری درباره این موضوع به عهده خود ایشان است.«
استقبال چپ و راست از بازگشت شیخ به جامعه روحانیت

حضور ناطق در جمع رفقای دیروز و امروزش در جامعه روحانیت مبارز اما بدون واکنش و 
تحلیل نبود. علی صوفی، وزیر دولت اصلاحات درباره پیام حضور ناطق نوری در جلسه جامعه 
روحانیت مبارز بعد از 1۰ سال غیبت می گوید»می تواند نشانه ای برای حضور در انتخابات 
ریاست جمهوری باشد چون کاندیداهایی که برای رقابت 1۴۰۰ مطرح بودند هر کدام به نوعی 
آسیب دیدند، شاید آقای ناطق نوری که بعد از انتخابات دوم خرداد ۷۶ در هیچ انتخاباتی 
ورود نكرد، امروز احساس می کند می تواند شانسی برای انتخابات ریاست جمهوری آینده 

داشته باشد.
او این را هم تاکید می کند که »طیف های تندرو اصولگرا مثل پایداری و احمدی نژادی ها 
حاضر به حمایت از آقای ناطق نمی شوند و راه خود را می روند اما اصولگرایان سنتی، میانه رو، 
طیف آقای قالیباف و طیف آقای حداد عادل پشت سر آقای ناطق خواهند آمد. البته بعید 
نیست که اصلاح طلبان هم از آقای ناطق حمایت کنند چون الان کارآمدی نظام در حل 
چالش های بزرگ مسئله اصلی است بنابراین حضور یک شخصیت کارآمد، باتجربه و با سابقه 

آن هم در کسوت روحانیت می تواند امیدبخش باشد و به کارآمدی نظام کمک کند.«
»حسین انواری« از فعالان سیاسی اصولگرا و عضو حزب موتلفه هم از این تصمیم ناطق 
استقبال می کند و معتقد است »آقای ناطق نوری از ابتدا همراه با جامعه روحانیت مبارز بوده 
و هستند. اکنون هم احساس ضرورت و تكلیف کردند. ما به عنوان اعضای حزب موتلفه ایشان 
را به خاطر این اقدام خوبی که کردند، تحسین می کنیم.« وی درباره گمانه های انتخاباتی که 
درباره این حضور مطرح می شود می گوید »این مسئله موضوعیت ندارد. ایشان در این برهه 
زمانی تشخیص شان بوده است که در این جلسه شرکت کنند و هنوز هم بحثی از انتخابات 
و مجلس خبرگان مطرح نشده است. این مسئله نیاز به تحلیل ندارد. آقای ناطق از عناصر 
دیرین انقلاب بوده و سوابق مهمی از صدر انقلاب دارد. وی علاقه مند به نظام است و اگر 
ضرورتی برای نظام حس کند، خواهد آمد. بنده با ایشان صحبتی نكردم اما برداشت من از 

اقدام ایشان این است.«
حسین کنعانی مقدم فعال سیاسی اصولگرا معتقد است»این امر آغاز خوبی است اگر بتواند 
این روند ادامه و رشد پیدا کند. شاید از این طریق بسیاری از چهره هایی که اثرگذار هستند 
اما به حاشیه رفته اند، ورود پیدا کنند. درواقع آقای ناطق نوری خط شكنی کردند و ما امیدوار 

هستیم این روند ادامه پیدا کند.«
وی که با ابتكار گفتگو کرده با اشاره به تاثیر ناطق نوری در وحدت و انسجام در جریان 
اصولگرایی تاکید می کند»خود من در چندین جلساتی که با ایشان داشتم آقای ناطق نوری 
تمایلی به حضور در انتخابات یا رقابت سیاسی ندارند و بیشتر تلاش و هدف ایشان این است 

که به وحدت و انسجام نیروهای انقلابی کمک کنند.«
ناصر ایمانی فعال سیاسی اصول گرا هم در گفتگو با فرارو با اشاره به اینكه از حضور ناطق 
نوری در جلسه جامعه روحانیت مبارز نباید نتیجه خاصی گرفت، معتقد است »ما در این باره 
نباید قضایا را کوچک و بزرگ کنیم، حضور وی در این جلسه صرفا به عنوان یک میهمان بوده، 
هرچند آقای ناطق خودش در این تشكل صاحبخانه است. در حال حاضر نمی توان از این 
حضور نتیجه خاصی گرفته که آیا آقای ناطق می خواهد به عرصه سیاسی کشور بازگردد، یا 
نه، اما همین نفس حضور می تواند اقدام رو به جلویی محسوب شود، همچنین حضور وی 
در جلسات مجمع تشخیص نیز در این زمینه از اهمیت بسزایی برخوردار است.« ایمانی  می 
گوید: »در کلیت ماجرا این حضور آقای ناطق برای جریان اصول گرایی اتفاق مبارکی است، 
که باید آن را به فال نیک گرفت و این خود می تواند آغاز و طلیعه ای برای وحدت جریان 
اصول گرایی برای حضور در صحنه انتخابات مجلس یازدهم باشد.با توجه به وضعیتی که به 
وجود آمده، جامعه روحانیت مبارز و جامعه مدرسین حوزه علمیه قم به عنوان دو بال وحدت 
اصول گرایان نقش ایفا می کنند و تمامی گروه ها، جریانات و احزاب اصول گرا باید حول محور 

جامعتین برای رسید به وحدت تلاش کنند.«

محسن آرمین:

اصلاح طلبان بایدبا کاندیداهای اختصاصی در انتخابات شرکت کنند 
اصلاح طلبان عناصر فرصت طلب را از خود دور کنند

 رئیس فراکسیون شفاف سازی مجلس با اشاره به معایب و مزایای طرح شفافیت آرا گفت: در 
مجموع فضای پنهان کاری و محافظه کاری در در همه اجزای حاکمیت وجود دارد و این روی 
مجلس هم سایه انداخته است. انكار هم نمی کنم که ممكن است گروه های فشار هم باشند و 

بخواهند تهدید کنند، اینها آن تبعات منفی است که در کنار آثار مثبت وجود دارد 
محمود صادقی در گفت و گو با ایلنا درباره شفافیت آراء نمایندگان گفت: بارها در این مورد 
اظهارنظر کرده ام و در فراکسیون شفافیت جلساتی داشته ایم. در برنامه راهبردی که تهیه 
کرده ایم در ابتدا این موضع را یكی از ضرورت ها و اولویت های خودمان قرار دادیم و در پی 

شفافیت همه نهادهایی که درباره حقوق عمومی و مردم تصمیم گیری می کنند، بودیم.
وی ادامه داد: شفافیت در همه اجزاء کاری پارلمان از جمله در آرای نمایندگان بر اساس 
بررسی ها و دیدگاهی که فراکسیون شفاف سازی انجام داده است، می تواند به افزایش کیفیت 
کار مجلس و افزایش عملكرد خود نماینده کمک کند و در مجموع منجر به نظارت بیشتر مردم 

و پاسخ گویی بیشتر مجلس شود.
رئیس فراکسیون شفاف سازی مجلس با بیان اینكه این طرح هر چند که ممكن است 
محدودیتی هایی در کار نمایندگان ایجاد کند اما آثار بسیار مثبتی دارد، در مورد تبعات منفی 
آن گفت: طبیعتا این طرح تبعات منفی دارد اما با آثار مثبت آن قابل مقایسه نیست؛ در حال 
حاضر در مجلس اصل بر مخفی بودن رای است و شفافیت و علنی بودن رای نیاز به رای گیری 
دارد، که من معتقد هستم این باید برعكس باشد یعنی اصل برعلنی و شفاف بودن باشد و در 

مواردی که نیاز است رای مخفی باشد، رای گیری بشود.
وی ادامه داد: راه را کامل نبندیم اصل بر شفافیت باشد اما با پیشنهاد تعدادی از نمایندگان 

و رای گیری اعلام کنند که رای مخفی باشد. این نماینده اصلاح طلب مجلس گفت: در حال 
حاضر و در دهه های اخیر بسیاری از پارلمان های دنیا به سمت شفافیت پارلمانی رفته اند، بیش 
از 8۰ کشور دنیا رای گیری هایشان علنی است، حتی خود اتحادیه اروپا طی دستور العملی 
موظف شد که آرا نمایندگانشان با شفافیت اعلام شود. وی درباره این موضوع که در کشورهای 
دیگر به علت وجود احزاب قدرتمند شفاف سازی می تواند موثرتر باشد و تنها بار فشار را بر 
دوش نمایندگان قرار ندهد، گفت: ما نمی توانیم همه محاسن را یک جا داشته باشیم، واقعا 
خلا وجودی احزاب در نظام سیاسی ما که ابعاد مختلفی دارد حس می شود، اما منافاتی با 
آن ندارد. عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی درباره برخی نگرانی ها 
راجع به اینكه ممكن است برخی وزرا به مناطقی که نماینده آنها رای مخالف داده، رسیدگی 
نكنند، تاکید کرد: اتفاقا موارد مطرح شده باعث می شود که نماینده شجاعت و صداقت داشته 
باشد که بتواند در مخالفت با وزیر صحبت بكند یا رای منفی بدهد در عین حال بعد از اینكه 
وزیر رای بیاورد و تعامل داشته و همكاری داشته باشد یعنی فضا از این حالت فعلی خارج شود 
و شفافیت برقرار بشود، وزیر جرأت نمی کند به دلیل اینكه نماینده ای رای منفی داده است، به 
آن منطقه بی توجهی کند . وی ادامه داد: در مجموع فضای پنهان کاری و محافظه کاری در در 
همه اجزای حاکمیت وجود دارد و این روی مجلس هم سایه انداخته است. انكار هم نمی کنم 
که ممكن است گروه های فشار هم باشند و بخواهند تهدید کنند، اینها آن تبعات منفی است 
که در کنار آثار مثبت وجود دارد 8۰ درصد تبعات مثبت است و 2۰ درصد هم تبعات منفی دارد 

که باید آنجا هم سبک و سنگین کرد و باید حرکتی در این زمینه انجام شود.
این عضو فراکسیون امید درباره شفافیت دیگر نهاد های انتصابی و انتخابی گفت: ما آنها را نیز 

در فراکسیون شفافیت پیش بینی کرده بودیم و در لایحه ای که دولت تحت عنوان شفافیت داده 
است پیش بینی شده که همه دستگاه ها از جمله شورای نگهبان، مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و خبرگان رهبری شفاف شوند، البته عیوبی دارد اما اگر تصویب بشود می تواند موضوع 
شفافیت را فراگیر کند. رئیس کارگروه پایش شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان در ادامه 
درباره فعالیت این کارگروه گفت: این کارگروه کار خودش را با مسئولیت من و اعضای شورای 
سیاست گذاری جلو می برد تا الان دو شیوه نامه تهیه کردیم و به تصویب نهایی شورا رسیده 
است؛ یكی آیین نامه شفافیت و دیگری هم شیوه نامه سنجش عملكرد منتخبان است که 
شامل نمایندگان مجلس، اعضای شورای شهر و به طور کلی هر کسی که توسط اصلاح طلبان 
انتخاب شده، از جمله رئیس جمهور هم می شود. وی ادامه داد: این شیوه نامه را آماده کرده ایم 
که به فراکسیون امید هم ابلاغ شده است و نمایندگان عضو فراکسیون امید طبق این شیوه نامه 
موظف هستند که عملكرد خودشان را از بخش های مختلف مجلس که در دو بخش داده های 
ثبتی و خوداظهاری نماینده است بگیرند و به دبیرخانه فراکسیون بدهند. چند نظرسنجی هم 
وجود دارد که گردآوری می شود و بعد مورد ارزیابی قرار می گیرد. صادقی در مورد اینكه آیا موارد 
تنبهی برای افرادی که عملكرد مناسبی نداشته در نظر گرفته شده است، گفت: در حال حاضر 
بیشتر بحث سنجش را داریم ابتدا باید گزارش عملكرد در بیاید سنجیده بشود، که البته تبدیل 

کار کیفی به کمی کار سختی هم هست.
وی گفت: فعلا اولین کارکردی که این شیوه نامه می تواند داشته باشد، انتخابات آینده 
است یعنی این امتیازبندی ها بر اساس گزارشات این شیوه است که  در اختیار کمیته ای که 

کاندیداها را تعیین می کند قرار می گیرد و عملكرد نمایندگان فعلی مورد ارزیابی قرار می گیرد.

رئیس فراکسیون شفاف سازی مجلس در: 

فضای پنهان کاری و محافظه کاری در همه اجزای حاکمیت وجود دارد



مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم  خبرداد

 تأمین پارکینگ رایگان و راهنمایی
 3 زبانه زائران خارجی اربعین 

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم از پارکینگ 
موقت شهید کاظمی به عنوان تأمین سرریز خودروهای زائران و راهنمایی 

سه زبانه زائران در ایام اربعین خبر داد.
سید محسن میرهادی در ستاد هماهنگی مراسم اربعین شهرستان قم که 
در سالن جلسات فرمانداری برگزار شد، با اشاره به اینكه چند سال اخیر در 
اقدامات اربعین برنامه ریزی هایی در سطح مدیریت شهری صورت گرفته که 
برخی از آن ها کاملًا موفق بوده است، اظهار داشت: شهرداری با 12 کمیته 
تخصصی، ستادهای هشت گانه در سطح مناطق برپا کرده و همكاری 

تنگاتنگی بین شهرداری و قرارگاه اربعین وجود دارد.
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم تصریح 
کرد: ستادهای مناطق، بروشورها و بنرهایی با سه زبان برای هدایت زائرین 
به ویژه زائرین خارجی تولید شده است و کانكس راهنمایان زائر در چند 
نقطه از شهر قم برپا خواهد شد که اتوبوس های حامل زائرین را با هدایت 
خودروهای تخلفات شهری به پارکینگ های تأمین شده در سطح شهر 

منتقل خواهد کرد.
از  میرهادی به پارکینگ زائر ویژه اتوبوس زائرین خارجی اشاره کرد و 
پارکینگ موقت شهید کاظمی نیز به عنوان تأمین سرریز خودروهای زائرین 
در ایام اربعین خبر داد و افزود: البته چون این پارکینگ در دست بخش 
خصوصی است، باید هزینه پیمانكار را بدهیم تا زائرین بتوانند به رایگان از 

آن استفاده کنند.
وی با انتقاد از دریافت هزینه پارکینگ توسط مصلی در ایام اربعین سال 
گذشته، خاطرنشان کرد: پارکینگ بهار در حاشیه رودخانه هم سال گذشته 
با تأمین امنیت نیروی انتظامی برقرار بود و امسال با توجه به تأمین بیشتر 
پارکینگ موقت در سطح شهر، امیدواریم بتوانیم خدمات بهتری ارائه کنیم.
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم از وجود 
راهنمایان اردو زبان و انگلیسی زبان در ستادهای مناطق شهرداری در سال 
گذشته خبر داد و از دستگاه های مسئول در این زمینه خواست تا برای سال 

جاری نیز این نیروها را جهت هدایت زائرین اربعین تأمین کنند. 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :
خط تله سیژ بوستان علوی راه اندازی می شود

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: با توجه به 
ترخیص تجهیزات مورد نظر روند نصب و راه اندازی پروژه تله سیژ، از ابتدای 
شهریور ماه مجدداً پروژ با جدیت در حال انجام بوده و ان شاءالله طی 

ماه های آینده شاهد راه اندازی خط تله سیژ بوستان علوی خواهیم بود.
پیام جوادیان با اشاره به اقدامات و برنامه های این سازمان در راستای 
خدمات رسانی به مردم، گفت: شهرداری قم در راستای ایجاد و توسعه 
مجموعه های گردشگری در شهر مقدس قم برای مسافران و مجاوران 
کریمه اهل بیت)س(، اقدام به احداث یک مجموعه گردشگری در بوستان 
علوی قم کرده و پس از نصب و راه اندازی مجموعه مفرح و مهیج سورتمه 
ریلی در سال ۹5 اقدام به خرید تجهیزات و ماشین آلات یک خط کامل تله 

سیژ از کمپانی دوپل مایر اتریش کرده است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم بیان داشت: این 
شرکت از معتبرترین کمپانی های ساخت تجهیزات انواع تله کابین و بالابرها 
با اعتباری بالغ بر 1۳5.۰۰۰ یورو )بدون هزینه های حمل و نقل، گمرک 
و نصب( ریال کرد که پس از انتقال و ورود به کشور تا اواخر مردادماه ۹۶ 
در گمرک سلفچگان تخلیه و پس از اظهار تجهیزات مربوطه در گمرک در 
11 آذر ۹۶ و پرداخت تمامی سود و عوارض و حقوق گمرکی و عوارض 
دولتی و انبارداری و همچنین اخذ کلیه مجوزهای لازم از قبیل گواهی 
عدم ساخت از وزارت صنایع و معادن، گواهی تاییدیه استاندارد از سازمان 
ملی استاندارد، صورتجلسه کمیته فنی گمرک، اخذ موافقت اصولی ایجاد 
منطقه گردشگری از سازمان میراث فرهنگی صنایع دستی و گردشگری و 
دیگر مجوزات لازم؛ متاسفانه تنها ۷۰ درصد تجهیزات مورد نظر آن هم در 

خرداد ماه ۹۷ توسط گمرک سلفچگان ترخیص شده است.
جوادیان بیان داشت: کل تجهیزات ترخیص شده پس از انتقال به محل 

پروژه در بوستان علوی، ظرف مدت ۴ ماه نصب شد.
وی در خصوص ۳۰ درصد مابقی تجهیزات، گفت: متاسفانه از ترخیص 
۳۰ درصد تجهیزات مذکور به دلایل غیر موجه و غیر منطقی ممانعت شده و 
با آگاهی از اینكه امكان تغییر ثبت سفارش به دلیل وجود مشكلات مختلف 
در گمرک کشور از ابتدای سال ۹۷ وجود ندارد، گمرک اعلام کرده که 

ترخیص مابقی تجهیزات تنها با تغییر ثبت سفارش امكانپذیر خواهد بود.
جوادیان گفت: شهرداری قم در این مدت علیرغم سنگ اندازی های 
مختلف اداره کل گمرک به تلاش خود در خصوص اخذ مجوزات مختلف 
طبق نظر آن اداره کل ادامه داده و نهایتاً در مردادماه سال جاری و با توجه به 
ارسال نامه سازمان صنعت معدن و تجارت استان قم مبنی بر اعلام بلامانع 
بودن ترخیص تجهیزات مذکور از گمرک، باز هم از صدور مجوز ترخیص 
تجهیزات مربوطه ممانعت به عمل آمد و در نتیجه با ارائه تمامی اسناد و 
مدارک مربوطه به مرجع قضایی در استان مراجعه و پس از بررسی های 
صورت گرفته توسط آن مقام محترم و استعلامات لازم موفق به اخذ دستور 
قضایی مبنی بر ترخیص تجهیزات از گمرک سلفچگان شد و خوشبختانه 
تجهیزات باقیمانده در اواخر مرداد ماه همزمان با عید سعید غدیر خم از 

گمرک سلفچگان ترخیص و در محل پروژه تخلیه شده است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: با توجه به 
ترخیص تجهیزات مورد نظر روند نصب و راه اندازی پروژه مذکور از ابتدای 
شهریور ماه مجدداً با جدیت در حال انجام بوده و ان شاءالله طی ماه های 

آینده شاهد راه اندازی خط تله سیژ بوستان علوی خواهیم بود.

سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم :

 محور مستقیم تقاطع غیر همسطح
 میدان ولیعصر)عج( بازگشایی می شود

طی  گفت:  قم  شهرداری  عمران  و  توسعه  سازمان  سرپرست 
برنامه ریزی هایی که صورت گرفته است احتمال دارد تا دو ماه آینده محور 

مستقیم پروژه تقاطع غیر همسطح میدان ولیعصر)عج( بازگشایی شود.
میدان  همسطح  غیر  تقاطع  پروژه  کرد:  اظهار  حلوایی زاده  عباس 
ولیعصر)عج( که شامل یک محور روگذر مستقیم از بلوار امام علی)ع( به 
سمت بلوار کبیری است و یک رمپ جهتی با ارتفاع مثبت2 نیز از بلوار امام 

علی)ع( به سمت بلوار خلیج فارس است احداث می شود.
سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم هدف از این طرح را 
اتصال کامل محور امام علی)ع( به خلیج فارس به منظور کاهش ترافیک 
و تسهیل عبور و مرور شهروندان به ویژه زائران مسجد مقدس جمكران 
دانست و گفت: این پروژه با مبلغ ۴۶ میلیارد تومان از سوی شهرداری قم با 

سازمان توسعه و عمران شهرداری منعقد گردیده است.
حلوایی زاده با اشاره به شاخصه های این طرح، اذعان کرد: طول اصلی 
پل محور مستقیم ۳5۰ متر است که عرض باند هر طرف حدوداً 1۳ متر 

است.
وی اذعان کرد: سطح عرشه محور مستقیم در این طرح ۹ هزار و چهار 

متر مربع است و 1۰5 شمع و 22 پایه در این طرح بكار برده شده است.
سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم ادامه داد: پل رمپی نیز 
دارای ۴۹5 متر طول، ۹.5 متر عرض متوسط و 1۴ پایه با ارتفاع  ۴ تا 15 
متر به صورت متغیر به علت اختلاف سطح است. حلوایی زاده تصریح 
کرد: پیشرفت پروژه سازه اصلی محور مستقیم تكمیل شده است و تنها 
درگیری آن در قسمت فصل مشترک رمپ جهتی و محور مستقیم بوده 
است که امكان استفاده و بهره برداری از محور مستقیم را ایجاد نمی کرد 
که تصمیم بر این شد که ابتدا سازه رمپ جهتی تكمیل شود تا بتوان در 
اسرع وقت محور مستقیم را بازگشایی کرد و بعد از آن عملیات تكمیلی 
رمپ جهتی انجام شود. وی عنوان کرد: پروژه تقاطع غیر همسطح میدان 
ولیعصر)عج( تاکنون 82 درصد پیشرفت فیزیكی داشته است که مهم ترین 
بخش آن مربوط به 1۰۰ متر دهنه که به صورت سه دهنه متوالی و به 
صورت کابلی اجرا شده بود و حجم بتن آن بالغ بر 11۰۰ متر مكعب بود با 
موفقیت بتن ریزی شده است. سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری 
قم ارتفاع زیاد زیر عرشه تا کف ایستگاه مترو با ارتفاعی حدود 25 متر را از 
دیگر شاخصه های این طرح دانست و گفت: با توجه به این میزان ارتفاع 
حجم بسیار زیادی اسكافلد برای پایداری عرشه مورد نیاز بود که با توان 
مهندسی نیروهای سازمان توسعه و عمران شهرداری قم و تلاش مشاور 
کارفرما حاصل شد. وی مطرح کرد: طی برنامه ریزی هایی که صورت گرفته 

است احتمال دارد تا دو ماه آینده محور مستقیم بازگشایی شود.

هشدار پلیس درباره سوءاستفاده از گذرنامه زائران اربعین 
 همزمان با اشتیاق میلیون ها نفر برای حضور در کربلا در ایام اربعین حسینی، خبر هایی مبنی بر 
خرید و اجاره پاسپورت یا کد فراگیر آن در فضای مجازی منتشر شد که پلیس فتا در این زمینه به 
شهروندان هشدار داد و اعلام کرد که چنین آگهی ها و تبلیغاتی کلاهبردارانه بوده و سبب ایجاد دردسر 
برای صاحبان گذرنامه خواهد شد.در همین راستا نیز پلیس فتا اعلام کرد: برخی از افراد سودجو 
با توجه به محدودیت های موجود برای وارد کردن گوشی های تلفن همراه اقدام به خرید یا اجاره 
پاسپورت های مسافران زیارتی یا خرید "کد فراگیر" کرده و از آن طریق اقدام به وارد کردن گوشی های 
هوشمند به داخل کشور می کنند.از آنجایی که با استفاده از مشخصات ذکر شده در گذرنامه می توان 
کالا های موجود در گمرگ را آزاد کرد، بنابراین افراد سودجو با ترفند وارد کردن گوشی، دیگر کالا های 
خود را نیز با نام مسافر از گمرک آزاد کرده و سبب بروز مشكلات ثانویه برای زائران می شوند. در همین 
راستا باید توجه کرد که افراد به هیچ عنوان فریب چنین ادعایی را نخورده و با کلاهبرداران همراه نشوند.

تراکنش مالی 2۰ میلیارد تومانی یک یارانه بگیر! 
سخنگوی ستاد اجرایی تبصره 1۴ قانون بودجه ۹8 از دور جدید حذف یارانه بگیران در مهر ماه خبر 
داد.حسین میرزایی با اشاره به آخرین وضعیت بررسی حذف یارانه بگیران غیرنیازمند طبق قانون 
بودجه سال ۹8 کل کشور اظهار داشت: تاکنون ۶.2 درصد از کل خانوار هایی که مشمول حذف 
یارانه شده اند )حدود 2۰۰ هزار خانوار( نسبت به این موضوع اعتراض کردند.سخنگوی ستاد اجرایی 
تبصره 1۴ قانون بودجه ۹8 گفت: خانواده هایی در میان حذف شدگان هستند که به معنای واقعی 
غیر نیازمند یا به تعبیر عامیانه میلیاردر تلقی می شوند. مثلًا فردی در یكی از پاساژ های تهران بالای 2۰ 
میلیارد تومان تراکنش سالیانه و حدود ماهی 2۰۰ میلیون تومان تراکنش داشت که نسبت به حذف 
یارانه خود اعتراض کرده بود.وی ادامه داد: بر اساس قرائن و حساب های بانكی و بانک های اطلاعاتی 

که وجود دارد این افراد مشمول دریافت یارانه نمی شوند.

زمان حضور روحانی در دانشگاه تهران مشخص شد 
رییس ستاد برگزاری مراسم آغاز سال تحصیلی جدید با تاکید بر اینكه رییس جمهور چهارشنبه هفته 
آینده 2۴ مهرماه به دانشگاه تهران می رود، گفت: دانشجویان، برگزیدگان آزمون سراسری و همراهان، 
روسای  و  دانشگاه ها  اعضای هیات علمی  و  استادان  دانشجویی،  تمامی تشكل های  نمایندگان 
دانشگاه های کشور، مجریان و دست اندرکاران آموزش عالی و دانشگاه های کشور از جمله مهمانان 
این مراسم هستند.دکتر احمدرضا خضری ضمن اعلام این خبر به تشریح جزئیات برنامه آغاز سال 
تحصیلی جدید که با حضور رییس جمهور در دانشگاه تهران برگزار می شود، اظهار کرد: بر اساس 
برنامه ریزی اولیه مراسم رسمی آغاز سال تحصیلی دانشگاه ها و مراکز آموزشی و پژوهشی کشور روز 

چهارشنبه هفته آینده 2۴ مهر ماه جاری در دانشگاه تهران برگزار خواهد شد.

 موافقت رئیس قوه قضائیه با درخواست دختر هرمزگانی
رئیس کل دادگستری استان هرمزگان گفت: در پی درخواست دختر بندرعباسی از رئیس قوه قضائیه، 
زمینه برخورداری پدر این دختر از تخفیف قانونی فراهم شد. علی صالحی روز یكشنبه در این زمینه 
افزود: با دستور رئیس قوه قضائیه، پدر این کودک از زندان میناب به بندرعباس منتقل و از تخفیف قانونی 
زندان با کار )رای باز( برخوردار شد.وی ادامه داد: در دیدار مردمی رئیس قوه قضائیه در هرمزگان مونا 
دختربچه بندرعباسی با اعلام این که پدرش به دلیل زندانی بودن در شهر میناب از او دور است، از حجت 

الاسلام و المسلمین رئیسی خواسته بود که زمینه حضور پدرش در کنار او و خانواده اش را فراهم کند.

شناسایی حدود سه هزار داوطلب احتمالی انتخابات مجلس
تا پایان شهریورماه حداقل 2 هزار و 8۳1 نفر در سراسر کشور برای داوطلبی در انتخابات یازدهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی شناسایی شده اند که تعداد اصولگرایان از اصلاح طلبان و مستقلین بیشتر 
است.از 2 هزار و 8۳1 داوطلب احتمالی شناسایی شده، 2 هزار و ۷28 نفر مرد و 1۰۳ نفر زن هستند. 
به گزارش ایسنا،همچنین هزار و 182 نفر گرایش اصولگرایی، ۷۹۳ نفر گرایش اصلاح طلبی و 85۶ نفر 
گرایش مستقل دارند. 5۹۰ نفر سابقه نمایندگی دارند  و 2 هزار و 2۴1 نفر هم سابقه حضور در مجلس 
شورای اسلامی به عنوان نماینده را ندارند.هزار و 85۷ نفر مدرک کارشناسی ارشد، 8۷۹ نفر مدرک 

دکترا و ۹5 نفر تحصیلات حوزوی دارند.

دستگیری سارقین سردیس قیصر امین پور 
فرمانده یگان حفاظت شهرداری تهران از دستگیری سارقین سردیس قیصر امین پور و کشف این سردیس 
خبر داد. سردار بیات افزود: مكان جدید این سردیس خارج از دید دوربین بود و نمی توان برای یک سردیس 
نگهبان فیزیكی گذاشت؛ لذا سارقین از این فرصت استفاده کرده بودند و نسبت به سرقت این سردیس 
اقدام کرده بودند که خوشبختانه سارق و همدست او و حتی همدست دوم وی در بومهن دستگیر شدند.
وی ادامه داد: خود سردیس هم کشف شده و در مورد تابلو های تبلیغاتی که به سرقت رفته بود افرادی که با 

کارفرمای خود اختلافی داشتند از این موقعیت استفاده کرده بودند که همگی دستگیر شدند.

فرماندهی انتظامی استان قم:

کمترین پرونده های ورودی پلیس قم 
مربوط به اصناف است

 فرمانده انتظامی قم با ابراز رضایت از فعالیت واحدهای صنفی استان گفت: کمترین پرونده های 
ورودی به نیروی انتظامی مربوط به اصناف استان است که نشان از پاکی اعمال و کردار آنان دارد. 

سردار عبدالرضا آقاخانی روز یكشنبه درهمایش پلیس، امنیت و اصناف در سالن جلسات مجتمع 
اداری اصناف قم  افزود: انصاف و مردمداری از ویژگی های مهم صاحبان واحدهای صنفی استان 
بوده که کار نیروی انتظامی را تسهیل کرده است. وی اضافه کرد: اقتصاد اولویت نخست دولت است و 
نیروی انتظامی آماده هرگونه همكاری و تعامل برای حل مشكلات اقتصادی و تولید واحدهای صنفی 
می باشد. وی ضرورت حل مشكلات واحدهای صنفی و مبارزه با مظاهر فساد را مورد توجه قرار داد و 
تصریح کرد: اقتصاد خاکریز مهم کشور در شرایط تحریم است، برای رسیدن به رونق اقتصادی باید 
بروکراسی های موجود کنار گذاشته شود. فرمانده انتظامی قم گفت: از دیدگاه پلیس، هر واحد صنفی 
یک پایگاه فرهنگی و اقتصادی برای انقلاب بوده که باید حفظ و تقویت شود. آقاخانی بیان کرد: در 
مجموع ۴۴ هزار واحد صنفی در استان قم مشغول فعالیت هستند که پشتوانه عظیمی برای انقلاب 
محسوب می شوند، روند مجوز دار شدن 1۰ هزار واحد صنفی فاقد پروانه باید به نحو شایسته ای دنبال 
شود. وی یادآور شد: رعایت مسائل شرعی و پایبندی به آرمان های انقلاب و حضور در صحنه های 
خطیر کشور از ویژگی های دیگر اصناف استان قم است. وی با اشاره به وضعیت مطلوب اصناف قم 
تصریح کرد: اصناف و بازار قم از قبل از پیروزی انقلاب اسلامی نقش پررنگی در حمایت از آرمان های 
امام راحل داشت. آقاخانی گفت: یكی از ضربات مهلكی که به رژیم پهلوی وارد شد از سوی اصناف 
بود که در این بین اصناف و بازاریان قم نقش بسزایی داشتند. وی گفت: همچنین اصناف و بازاریان قم 
دردوران دفاع مقدس و بعد از آن نیز نقش پررنگی از خود برجای گذاشتند، مجموع فداکاری اصناف و 

سایر اقشار سبب شد تا این استان به مرکز و کانون انقلاب اسلامی تبدیل شود.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم:

مدیریت پساب در بالادست شهر قم ممکن نیست
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: تصویب جانمایی طرح احداث تصفیه خانه 
فاضلاب شهرک پردیسان قم در شورای برنامه ریزی این استان نیازمند خرید پساب آن توسط شهرداری 

است، چون مدیریت آن در بالادست شهر امكان پذیر نیست. 
محسن بهشتی روز یكشنبه در جلسه کارگروه زیربنایی، توسعه عشایری، روستایی، شهری، آمایش 
سرزمین و محیط زیست قم در تالار امام جواد )ع( استانداری اظهار داشت: اگر زمینه استفاده از 
پساب فراهم نشود، نمی توان آن را مدیریت کرد، و باید جاری شود. وی بیان داشت: پساب شهر قم 
هم اکنون در انتهای این شهر وارد رودخانه و روستاهای پایین دست می شود، و آسیب هایی را نیز به 
محیط زیست وارد کرده ولی مشهود نیست. وی با اشاره به محل تعیین شده برای احداث تصفیه خانه 
فاضلاب پردیسان گفت: این نقطه چون در بالادست شهر واقع شده باید پساب را وارد رودخانه کنیم و از 
مرکز شهر به طول شهر عبور پیدا کند که مشكل های زیست محیطی زیادی را به همراه دارد. وی گفت: 
نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم و همچنین مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
قم اطمینان دادند که از این پساب برای آبیاری فضای سبز استفاده می کنیم.  معاون استاندار قم 
گفت: قبل از تصویب طرح احداث تصفیه خانه پردیسان باید شورای اسلامی شهر نیز مصوب کند، 
که شهرداری پساب حاصل از این تصفیه خانه را طبق تعرفه و نرخ وزارت نیرو خواهد خرید. بهشتی با 
اشاره به نگرانی های موجود در خصوص مكان این تصفیه خانه اذعان داشت: این معضلی که به واسطه 
جاری شدن پساب پایین دست ایجادشده اگر بالادست نیز به وجود آید، نمی توانیم آن را مدیریت کنیم.

استاندار قم:

طرح های توسعه اقتصادی قم باید هویت بخش باشد
 استاندار قم گفت: طرح های مطالعاتی توسعه اقتصادی و اشتغال زایی قم باید برای هر یک از 

بخش های پنج گانه این استان هویت بخش باشد. 
بهرام سرمست روز یكشنبه در جلسه کارگروه زیربنایی، توسعه روستایی، عشایری، شهری، آمایش 
سرزمین و محیط زیست قم در تالار امام جواد )ع( استانداری اظهار داشت: این مطالعات باید علاوه بر 
بخش ها، برای استان نیز در پیكره کلی کشور هویت توسعه را مشخص نماید. وی بیان داشت: با پیوندی 
که با دستگاه های اجرایی و افراد تسهیل گر محلی و بومی ایجاد می شود، این امر محقق خواهد شد. 
وی اضافه کرد: در مطالعات مذکور مهم این است که تفاوت آشكار موجود بین هر بخش و همچنین 
بین روستایی نسبت به روستای دیگر احصا و ارائه شود، تا به هدف گذاری مشخصی برای توسعه استان 
دست پیدا کنیم. رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم نیز در این جلسه بابیان اینكه طبق ماده 2۷ 
قانون برنامه ششم توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی کشور باید طرح مطالعاتی توسعه اقتصادی 
و اشتغال زایی در 85 روستای استان انجام شود، افزود: در کارگروه آمایش سرزمین مقرر شد با توجه 
به زیاد نبودن تعداد روستاهای بالای 2۰ خانوار این مطالعات در کلیه روستاهای استان انجام شود. 
محمود نوربخش بابیان اینكه در مرحله نخست، این مطالعات در 25 روستای بخش سلفچگان انجام 
گرفت، گفت: طبق این مطالعات رقمی حدود 8۰۰ میلیارد ریال برای طرح های اشتغال زا در بخش 

سلفچگان پیش بینی شد که به طور میانگین برای هر روستا ۳2 میلیارد ریال می باشد.

طرح:فیروزه مظفری 

راهکار مقابله با ارزان نشدن رب گوجه فرنگی!

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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او، شخص مهربان و صمیمی است.

دوشنبه - پانزدهم مهرماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4897

با وجود کاهش شدید قیمت گوجه 
فرنگی طی ماه های اخیر، قیمت رب 
گوجه فرنگی همچنان در بازار کاهش 
پیدا نکرده است.

فرماندار قم گفت: قم درمقایسه با سایر استانهای کشور از نظر تورم نقطه به نقطه 
وضعیت مطلوب تری دارد که یكی از عوامل مهم آن جاری بودن روحیه انصاف در بین 

اصناف است.
مرتضی حیدری روز یكشنبه در همایش پلیس، امنیت و اصناف در سالن جلسات 
مجتمع اداری اصناف قم تاکید کرد: تعامل و همكاری پلیس، اصناف و قوه قضاییه سبب 

شده که قم از نظر تورم عمومی در سطح مطلوبی در کشور قرار گیرد.
و  مصرفی  کالای  تامین  راستای  در  استان  اصناف  تلاش های  داشت:   اظهار  وی   
معیشتی مردم کاملا مشهود و ارزشمند است.  وی گفت:  پوزه آمریكا در صحنه تحریم 
های اقتصادی به خاک مالیده شده و دشمن به هدف خود در برهم زدن آرامش روانی 
و اقتصادی کشور نرسیده است.  حیدری افزود:  مردم ایران راه و مسیر خود را با تاسی 

به سید و سالار شهیدان انتخاب کرده و حاضر نیستند از آرمان های خود به بهای پیروی 
از استكبار دست بردارند. فرماندار قم گفت: با گذشت ۴۰ سال از انقلاب اسلامی و 
پیشرفت های روزافزون نظام دیگر شكی در ماندگاری وقدرتمندی انقلاب باقی نمانده 
است. وی دربخش دیگری از سخنان خود گفت:  عامل اصلی امنیت کشور نیروهای 
مختلف نظامی به ویژه نیروی انتظامی است که شبانه روز برای امنیت کشور مشغول 
فعالیت هستند. فرماندار قم خاطرنشان کرد: بیش از 2۰۰ نوع ماموریت و مسئولیت 
مختلف در رابطه با نیروی انتظامی وجود دارد  که نمادی از تلاش های بی دریغ این نهاد 
است، پلیس مایه آرامش و امنیت مردم بوده و مردم نیز به وجود نیروی انتظامی افتخار 
می کنند. وی گفت:  ارتباط بین پلیس و اصناف تنگاتنگ است، زندگی توام با آرامش 

هدف مهم پلیس و اصناف استان است.

فرماندار قم:

قم از نظر تورم نقطه به نقطه وضعیت مطلوبی دارد

مدیرکل راه وشهرسازی قم با اشاره به اینكه درمرحله اول 
18۰ واحد ساخته خواهد شد، گفت: درکل برای تعادل 
بخشی به بازار مسكن در استان یكهزار و ۴8۰ واحد در طرح 

اقدام ملی تولید می شود.
حسن صبوری اشاره به وضعیت مسكن در استان قم، 
اظهار داشت: یكی از مهمترین اقدامات این اداره در حوزه 

مسكن بحث مسكن مهر است.
وی ادامه داد: این طرح درقم با حجم عظیمی شروع شد 
و امروز درمراحل پایانی این طرح هستیم و امیدواریم تا پایان 

سال به اتمام برسد.
وی با اشاره به اینكه حدود ۴۳هزار واحد مسكن مهر در 
استان قم سیاستگذاری و اجرا شد، گفت: امروز تنها یک 

تعاونی است که واحدهای تحویل داده نشده دارد و از تعداد 
25۶ واحد 1۹۰ واحد آن بصورت ناتمام است که امیدواریم 
تا پایان سال به اتمام برسد. وی بیان داشت: بعد از اینكه 
مسكن مهر به اتمام رسید وزارت خانه سیاست جدیدی 
را شروع کرد و آن هم طرح اقدام ملی بود تا بتوانیم تولید 
مسكن در استان را داشته باشیم. صبوری عنوان داشت: 
اداره کل راه و شهرسازی زمین را در اختیار بنیاد مسكن قرار 
میدهد و آنها هم شروع به ساخت مسكن و در نهایت به افراد 

واحد شرایط تحویل می دهند.
وی افزود: در مرحله اول زمینی به متراژ 11 هزار متر مربع 
که استعداد 18۰ واحد مسكونی را دارد در محدود منطقه 
پردیسان در اختیار بنیاد مسكن قرار گرفت و براساس پیش 

بینی ها تا سال 1۴۰۰ این واحدها در اختیار متقاضیان قرار 
خواهد گرفت. مدیرکل راه و شهرسازی قم تصریح کرد: سه 
مورد دیگر هم از این اراضی در محدوده پردیسان شناسایی 
شده و در حال پیگیری برای واگذاری به بنیاد مسكن هست 
و در تلاشیم تا چند هفته آینده واگذاری صورت بگیرد. وی 
گفت: یكی از این اراضی 1۶هكتار با استعداد 8۰۰ واحد 
و یک هكتار  با متراژ 18هزار متر  و زمین هایی  آپارتمانی 
بنیاد تحویل  به  با استعداد ۶۰۰ واحد مسكونی درآینده 
خواهد شد. صبوری با اشاره به اینكه در کل در طرح اقدام 
ملی 1۴8۰واحد مسكن تولید خواهد شد، گفت: به جهت 
تعادل سازی در بازار مسكن هفت پروژه مشارکتی با استعداد 

۷۰۰ واحد مسكونی هم پیش بینی شده است.

مقدس  دفاع  ارزش های  نشر  و  آثار  حفظ  مدیرکل 
استان قم از ساخت یادمان هایی در اماکنی که مورد 
اصابت بمب و موشک در سال های دفاع مقدس قرار 
گرفته اند، خبر داد و گفت: 18 یادمان شهدای گمنام 

در حال ساخت بوده که به زودی رونمایی می شود.
 حجت الاسلام علی لقمان پور با بیان اینكه در استان 
قم ۴2 مكان تدفین شهدای گمنام وجود دارد، اظهار 
وجود  گمنام  شهید  مزار   8۶ قم  استان  در  داشت: 
داشته که از بین این 8۶ شهید دو نفر احراز هویت شده 

هستند.
با تأکید بر اهمیت وجود یادمان ها، افزود: 25  وی 

یادمان در ۴2 محل دفن شهدای گمنام ساخته و به 
بهره برداری رسیده است که 18 یادمان در حال ساخت 

بوده که به زودی رونمایی می شود.
مقدس  دفاع  ارزش های  نشر  و  آثار  حفظ  مدیرکل 
استان قم خاطرنشان کرد: از این ۴2 یادمان سه یادمان 
در فضای شهری مانند کوه خضر نبی)ع( و پردیسان 
قرار دارد، همچنین دو  شهید در جعفریه، دو شهید در 
دستجرد، دو شهید در قنوات، دو شهید در سلفچگان 
و دو شهید در روستای فردو در بخش کهک مدفون 

هستند.
وی با ارائه آماری از مزارهای شهدا در قم، ادامه داد: در 

مراکز حوزوی چهار یادمان شهید، در مراکز نظامی مثل 
سپاه علی ابن ابیطالب)ع( و تیپ 8۳ امام صادق)ع(، 
امام  اندیشه  مرکز  فردو،  هسته  سایت  بعثت،  صنایع 
علی)ع( و پدافند هوایی ارتش جمهوری اسلامی نیز 

یادمان های شهدای گمنام وجود دارد.
برای  مكان ها  تأثیرگذارترین  از  یكی  لقمان پور 
گفت:  و  برشمرد  علمی  مراکز  را  شهدا  یادمان های 
دانشگاه قم، دانشگاه فرهنگیان، دانشگاه آزاد و پیام 
نور نیز از یادمان های شهدای گمنام بی بهره نبوده اند 
و همچنین مجتمع یاوران مهدی و اردوگاه ولایت نیز 

دارای یادمان شهدای گمنام است.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:

۱48۰واحد مسکونی در طرح اقدام ملی درقم تولید می شود

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم:

 ۱8یادمان شهدای گمنام قم بزودی رونمایی می شود

استاندار قم با اشاره به تجربه تلخ خشونت های ایدئولوژیک در دنیا، گفت: استفاده از 
ظرفیت مراکز حوزوی و دانشگاهی قم برای تقویت گفتمان مشترک در بین ادیان و مذاهب 

ضروری است. بهرام سرمست در نشست با اعضای هیأت رئیسه دانشگاه ادیان و مذاهب 
قم با اشاره به ایجاد دفتر ارتباط استانداری با دانشگاه ها اظهار کرد: رویكرد اصلی در راه 
اندازی این دفتر استفاده از ظرفیت علمی دانشگاه ها برای توسعه ی استان و گره گشایی 

از مشكل هاست.
وی با اشاره به تحصیل دانشجویان خارجی و برگزاری دوره های بین المللی در دانشگاه 
ادیان و مذاهب قم، ادامه داد: این دانشگاه فرصت مناسبی برای نظام مدیریتی کشور و 
استان است و دانست و انتظار از قم همین است که یک چنین دانشگاه هایی داشته باشد.

سرمست اظهار داشت: تحصیل طلبه های علوم دینی از 1۳۰ کشور دنیا در جامعه 
المصطفی و نیز تحصیل دانشجویان خارجی در دانشگاه ادیان و مذاهب قم موجب شده 
تا انتظار تعامل و مشارکت فعال تری  میان چنین مراکزی با دستگاههای اجرایی استان 

وجود داشته باشد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود ارتباط بسیار خوب دانشگاه ادیان و مذاهب با حوزه 
های علمیه قم را مورد توجه قرار داد و افزود: این امر در دانشگاه های تراز اول دنیا مرسوم 

است و وجود چنین رویه ای در قم مایه خرسندی است.
استاندار قم با بیان اینكه بحث گفتگوی ادیان و تقریب مذاهب امروزه به عنوان یک اصل 
شناخته شده است بیان کرد: برخوردهای فكری و نرم، اقتضای جامعه جهانی است که 

امروزه با توجه به خشونت هایی که دنیا تجربه کرده نیاز به یک گفتمان مشترک داریم.

استاندار قم  تاکید کرد

استفاده از ظرفیت علمی قم برای تقویت گفتمان بین مذاهب 

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر قم 
از پیش بینی مكان هایی برای احداث پارکینگ به صورت 

زیرسطحی در سطح شهر خبر داد.
محسن محرری با اشاره به لزوم احداث پارکینگ ها به ویژه 
در هسته مرکزی شهر اظهار داشت: یكی از ظرفیت های 
دنبال  به  که  است  پارکینگ  احداث  قم  در  سرمایه گذاری 

احداث پارکینگ های زیرسطحی در سطح شهر هستیم.
وی با بیان اینكه پارکینگ زیرسطحی در تقاطع طالقانی و 
عمار یاسر در حال احداث است ابراز کرد: احداث این پروژه 
با پیشرفت خوبی روبرو است که حدود ۴۰۰ پارکینگ در 
طبقات منفی و ۴۰ واحد تجاری هم در طبقه همكف و اول 

این پروژه طراحی شده که با مشارکت سرمایه گذار در حال 
انجام است. رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای 
شهر قم با اشاره به پیش بینی چندین پارکینگ در مناطق 
پرتردد سطح شهر تصریح کرد: مكان هایی از جمله میدان 
شهید دستغیب در منطقه چهار، خیابان استاد فقیهی در 
خیابان 1۹ دی جنب مخابرات و کوچه هفت خیابان دورشهر 

برای احداث پارکینگ پیش بینی شده است.
وی با تأکید بر مشكل شدید کمبود پارکینگ در ابتدای 
خیابان دورشهر یادآور شد: برای احداث پارکینگ در کوچه 
دستگاه های  همكاری  و  حمایت  نیازمند  دورشهر  هفت 
دولتی و به ویژه آموزش و پرورش دارد که اعیان آن در اختیار 

مقدس  آستان  به  متعلق  ملک  و  بوده  پرورش  و  آموزش 
حضرت معصومه )س( است.

محرری با اشاره به پیش بینی چند هزار متر کاربری پارکینگ 
در فاصل سینما تربیت و کانون فرهنگی امام خمینی)ره( 
خاطرنشان کرد: صحبت های اولیه بین آموزش و پرورش، 
انجام شده که اگر  آستان مقدس، استانداری و شهرداری 
به تفاهم خوبی برسیم در آنجا تعداد قابل توجه ای می توان 
پارکینگ احداث کرد. وی ادامه داد: قرار است کاربردهای 
فرهنگی و تفریحی دوباره با شیوه جدید مناسب اجرا شده 
تا آستانه مقدس و هم آموزش و پرورش خدمات خود را ارائه 

دهند و هم مردم از ظرفیت پارکینگ برخوردار شوند.

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر قم :
پارکینگ های زیرسطحی در قم احداث می شود

دادستان قم با تأکید بر اینكه حمایت قضایی از آمران به معروف با جدیت دنبال می شود، 
گفت:آمران به معروف اگر طبق دین اقدام کرده و تذکر دهند و به راه خود ادامه دهند درگیری 

و موضوعی پیش نمی آید.  
حجت الاسلام حسن غریب عصر روزشنبه  در همایش فعالان امربه معروف و نهی از منكر 
و افتتاحیه قرارگاه ثارالله قم که در سالن همایش های غدیر برگزار شد،اظهار داشت:یكی از 
مهم ترین فریضه های الهی امربه معروف و نهی از منكراست و در این زمینه وظیفه مهمی را بر 
عهده داریم وی افزود:افراد دغدغه مند نسبت به امر به معروف و نهی از منكر تاکید دارند و در 
این زمینه سامانه ای در فضای مجازی راه اندازی شده است که می توان گزارش خود را به 
دادسرا اطلاع  و در باره آن اقدام قضایی و قانونی انجام شود.  دادستان قم تصریح کرد:سامانه 
به  که  و قسمتی  کردیم  اندازی  راه  آن۰۹۳۳۳۶۳۳251  به شماره  در فضای مجازی  ای 

دادسرا مربوط است پیگیری و گزارش های مردمی را با جدیت دنبال می کنیم. غریب بیان 
کرد:هرکجااز ظرفیت های مردمی استفاده کردیم موفق شدیم، برای کاهش ناهنجاری های 
اجتماعی نیز باید از ظرفیت مردم به خوبی بهره مند شویم. وی عنوان کرد:وظیفه  شرعی و 
قانونی ما این است که از آمرین در مقوله امر به معروف حمایت کنیم، این قول را می دهم که 
موضوع حمایت از آمرین به معروف با جدیت دنبال می شود.  دادستان قم ادامه داد:یكی 
از موضوعاتی که باید مورد توجه باشد بلافاصله پس از درگیری آمر به معروف وفرد مجرم 
باید موضوع رسیدگی شود چون اگر چند روز از موضوع بگذرد شاید حمایت از آمر به خوبی 
انجام شود. غریب با تاکید بر اینكه حمایت قضایی از آمران به معروف با جدیت دنبال می 
شود،خاطرنشان کرد:آمران به معروف اگر طبق دین اقدام کرده و تذکر دهند و به راه خود 

ادامه دهند درگیری وموضوعی پیش نمی آید.

دادستانی قم تاکید کرد

  حمایت قضایی از آمران به معروف با جدیت دنبال می شود 

پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیک

تخطی از سرعت مطمئنه ، مساوی با 
وقوع حادثه است.

پیام آموزشی


